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k G|asnik izdaja delavski svet IMP — industrijska montažna podjetja v 7.810 izvodih. Uredništvo: Ljubljana, Trebinjska 9, telefon (061) 343-342. Odbor za obveščanje pri sozd IMP Ljubljana Anka Brezec, Janez Dolinar, Marjan Gantar, 
f Jambor- Lojze Javornik (odgovorni urednik), Jože Kovač (predsednik), Vinko Krizmanič, Jelka Mayer, Majda Slapar, Ivan Šuligoj, Dragica Vake (namestnica predsednika) in Helga Vovk. Tisk Tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani. 

“ar°čenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Po mnenju sekretariata za informacije IS SRS št. 421 -1 -72 z dne 26. 9. 1974 je IMP Glasnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

Mačka v Žaklju ne 
moremo izvažati

'Hz«1118 na*'b proizvodnih tozdov daleč zaostaja za svojimi plani blagovnega 
Š£ linij/*' *^aj je vzrok? V tozdu Marketing, ki smo ga ustanovili tudi kot našo vez 

J**>ščem — poleg drugih nalog — menijo, da ima IMP pri trenutni izbiri 
orV*eti izdelkov kaj slabe možnosti izvažati. Tozdi so izredno slabo organi- 
Ji ki ij ** izv°z, istočasno pa od Marketinga pričakujejo tudi marsikaj, kar jim 
tjjj "tore dati.

POGLEJMO 
I^AJPREJ ŠTEVILKE!

><li 'Jevi tozdi so za letos načrto- 
K9 ' milijardo in 760 milijonov 

:aI|%eJe.v, ‘zvoza.
L °Ma

Do 31. julija so
Marketinga izvozili za 339 mi

li^''.1' dinarjev blaga — v kar ni 
lf^t°V|n v0? Preko drugih zunanjetr- 
,: HfUžjJ . ^ hiš in preko našega tozda 

Po teh kanalih se sicer 
» K, la določen izvoz, toda tudi če
■v J|Lstejerno, bomo ostali daleč

saJ podatki o sklenjenih 
b^Hli J'" P0shh do konca leta, s kate- 
itflfbnjj.^Polaga tozd Marketing, ne 

K]J0 optimizma. Zaenkrat ni 
bil|i|aL, an'h poslov, na Osnovi katerih 

iKše i rel<h, da bo zadnje četrtletje 
’ *ot so bila prejšnja tri.

Un ZaKAJ TAKŠEN 
Včlf ANEK ZA PLANOM?

da tozdi pri načrto- 
niso pošteni sami do 

so premalo odgovorni, 
so 1,76 milijarde izvoza, 

o številko so dobili s sešteva- 
°bljub, protokolov in mišljenj 
n'h možnostih. Ko pa pride ta 

izdelani izvozni plan v 
som v tovarnah, dobimo

resnično vrednost blagovnega izvoza 
okrog 500 milijonov dinarjev,« pravi 
direktor Marketinga Jože Naglič.

Kako utemeljiti to trditev? Tozdi 
svojih izvoznih želja v svojih planih 
ne podprejo z organizacijskimi in 
programskimi ukrepi v proizvodnji, 
ki so nujni, da bi načrt uresničili. In 
kefvedo, da jih zaradi neizpolnjeva
nja izvoznega plana ne bo nihče kli
cal na odgovornost, ustvarjajo pri
hodek na domačem, večinoma lač
nem in nezahtevnem trgu. Toda pri 
tem prodajamo doma tudi uvožen 
material. (Naša proizvodnja še 
vedno potrebuje 35 do 40 odstotkov 
uvoznega repromateriala.) Devize 
pa proizvodni tozdi, ki sami premalo 
izvažajo, kar prelahko dobijo — v 
IMP-ju in zunaj.

»Trdim, da je večina komercialnih 
direktorjev in direktorjev v takšni si
tuaciji, da porabi največ svojega časa 
za lov za devize, medtem kose izvoz
nim nalogam ne morejo dovolj po
svetiti,« opozarja Naglič.

IN KAJ PONUDIMO 
TUJCU, ČE ŽE PRIDE DO IN

TERESA ZA NAKUP?
Naglič: »Mačka v Žaklju ponuja

mo: Izdelke, ki so šele v razvoju. Po

več let kažemo prototipe, ki niso 
preizkušeni niti v Jugoslaviji, kaj šele 
na mednarodnem tržišču.« Nobeden 
od proizvodnih tozdov nima izdela
nih meril, kdaj je nek izdelek prime
ren za izvoz (terminsko in kvalitet
no).

Ves IMP ne premore niti enega 
samega tehnično zahtevnega izdelka, 
ki bi bil plod lastnega razvoja in pri
meren, da ga uspešno prodajamo na 
tuje tržišče pod svojim imenom.

Nekateri tozdi prodajajo prak
tično surovine — to je izdelke, v ka
terih je minimalno našega dela in 
znanja. Pri drugih izkoznih izdelkih 

- vidimo, da vsa malce bolj komplici
rana dela (npr. zahtevnejše podsklo- 
pe) prispevajo kooperanti - naše je 
montaža, tveganje prodaje, garan
cija in servis.

in kaj narediti? Naglič meni: »Po
trebovali bi akcijo na sozdovi ravni, 
da bi za vsak "tozd razvili resen 
izvozni program, oziroma da bi imel 
vsak tozd s tujim partnerjem vsaj 
dolgoročno kooperacijsko pogodbo, 
če že ni sposoben v trenutni situaciji 
ponuditi lastnih za izvoz primernih 
izdelkov.«

Pri tem prihaja včasih do velikega 
nesporazuma, ker mnogi tozdi ravno 
od Marketinga zahtevajo ključ do re^ 
šitve tega vprašanja. Pričakujejo 
namreč, da jim bo Marketing sugeri
ral konkretne izdelke in programe, ki 
naj jih razvijejo. V Marketingu pa 
• Nadaljevanje na 4. strani:

Elektrokovinar: strojno 
montažo prenašajo v Maribor

V ptujskem Elektrokovinarju izvajajo spomladi sprejeti sanacijski načrt. Od 
poletja je bila v ospredju pozornosti preselitev strojne montaže v tozd Montaža 
Maribor, medtem pa so uvedli tudi vrsto organizcijskih in drugih izboljšav, ki 
jih predvideva sanacijski program. Nov element pa je pobuda Elektrokovinar- 
jevih elektromonterjev, da bi ustanovili svoj tozd.

Tako v Elektrokovinarjevem sa
nacijskem programu kot v programu 
za utrditev odnosov v delovni organi
zaciji PMI je kot izredno pomembna 
in nujna akcija opredeljena opustitev 
strojne montaže v ptujskem tozdu in 
njena preselitev v Montažo Maribor, 
tako da se bo s to dejavnostjo v de
lovni organizaciji ukvarjal en sam 
tozd. Tako usmeritev vsebujeta že 
sporazum o združitvi v PMI in o te
meljih plana, vendar so to iz leta v . 
le(o odlagali.

Avgusta pa so v Elektrokovinarju 
naredili spisek enaindevetdesetih de
lavcev, ki naj bi prešli v mariborsko 
Montažo. Na njem so monterji vo

dovoda, centralne kurjave, spremlja
joči režijci, pa tudi monterji klimat
skih naprav in izolacij. (30. junija je 
imel Elektrokovinar 361 zaposlenih
— dvajset manj kot ob začetku leta). 

Elektrokovinarjev odbor za de1
lovna razmerja je prizadetim delav
cem izdal odločbe, po katerih bodo 
odhajali v mariborski tozd postopno
— prva skupina v začetku septembra, 
ostali pa v naslednjih mesecih, ko 
bodo končani objekti, na katerih de
lajo in kjer ima tozd Elektrokovinar 
obveznosti do investitorjev.

Tozd Montaža je imel dve pri
pombi: Znova so poudarili, da mora 
biti prenos opravljen čim prej in na;

šli so pripravniki
>Zc*e je prišla nova generacija pripravnikov. Vključili so se v 
'sposabljanja, ki smo jih predstavljali v julijski številki Gla- 
izalski izobraževalni center je 4. in 5. septembra organiziral 
!> na katerem je 91 pripravnikov iz Promonta (vključno z 
l0Per), Ika, Livarja in Klimata dobilo znanje za splošni del 

usposabljanja. Delavci sozdove delovne skupnosti so 
s samoupravno in poslovno organiziranostjo tozdov, 

I sozda IMP, orisali so jim najpomembnejše samoupravne 
astl s področja delovnih razmerij, izobraževanja (vključno s 

), varstva pri delu ter pridobivanja in delitve dohodka. 
Pa so tudi organiziranost in delovanje družbenopolitič
ni v sozdu, organiziranost splošne ljudske obrambe in 
uozaščite ter vprašanje obveznosti. S tem so pripravniki 

del svojega usposabljanja, tozdi pa bodo po
je o varstvu pri delu ter za posebni del priprav- 

(tIOražev-fi>0Sanja> t0 je usposabljanja za njihovo bodoče tlelo. 
Qto; l j“' center bo tak seminar organiziral tudi v Mariboru.

22. septembra igre 
IMP!

Na 4. letne športne igre IMP je vse pripravljeno, pravijo or
ganizatorji v Emondu.

Zdaj ste na potezi športniki. Organizatorji vas pričakujejo 
med 7.30 in 8. uro. Bodite točni, da se bo otvoritev lahko začela 
pravočasno!

Še bolj nujno pa je, da organizacijskemu odboru čim prej 
sporočite število tekmovalcev in spremljevalcev, za katere je 
treba pripraviti kosilo. Pokličite Toneta Laha v Elektromonta- 
žo, telefon (061) 345-188!

Po prijavah bodo igre v Ljubljani najbolj množične doslej. 
Za mali nogomet se je prijavilo 11 ekip,.za kegljanje moški 10, 
ženske 9, za streljanje moški 10, ženske 7, za namizni tenis 
moški 11, ženske 6, za odbojko moški 9, ženske 8, za šah 10 in 
za balinanje 9 ekij3.

kasneje do konca decembra vsi ptuj
ski monterji v Mariboru. Za šestind
vajset monterjev klime in izolacij, ki 
so na seznamu za odhod iz Elektro- 
kovinarja, pa so v Mariboru rekli, da 
jih ne morejo sprejeti, ker zanje ni
majo dela.

Kar se izolaterstva tiče, so se v 
Montaži in sploh PMI-ju odločili, da 
te dejavnosti ne bodo razvijali. Ko so 
obravnavali njene razvojne možno
sti, pri čemer je bil vključen sozdov 
Usmerjevalni razvoj, so namreč ugo
tovili, da nima posebnih perspektiv. 
Elektrokovinarjeve izolaterje bo 
torej treba preusmeriti v druge po
klice.

Kar pa se monterjev klimarskih in 
prezračevalnih naprav tiče. Montaža 
res nima dovolj dela niti za svoje se
danje monterje, PMl-jeva prodaja 
pa napoveduje, da bo že do konca le
tošnjega leta in prihodnje leto za to 
dejavnost še manj dela. Zato meni 
tudi glavni direktor PMl-ja Janez 
Sterniša, da ne bi bilo pametno, v 
Montaži širiti skupine klima-monter- 
jev. ki bodo potem brez dela.

V razgovorih so predstavniki obeh 
prizadetih tozdov in delovne organi
zacije opredelili načine, kako bodo 
reševali ta problem: Montaža bo pri 
razpisih prednostno zaposlovala 
Elektrokovinarjeve delavce (npr. v 
proizvodnji, kjer potrebujejo kle
parje), morda bo tudi Elektrokovi- 
narše katerega od teh delavcev zapo
slil v svoji proizvodnji, načrtno pa iš
čejo tudi možnosti, da bi jih zaposlile 
druge delovne organizacije. Kadrov
ska služba PMI-ja je že dosegla re
zultate: Konstruktor in Stavbar sta 
pripravljena vzeti 16 kleparjev, ki 
jim ponujata enak ali celo višji 
osebni dohodek, oba pa hočeta, da 
pridejo delavci s Ptuja takoj. Vpra
šanje je zdaj predvsem, ali se bo 
Elektrokovinar dovolj prožno orga
niziral in pustil svoje delavce drugam 
zdaj, ko jih marsikje potrebujejo — 
ne pa pozimi, ko bo mrtva sezona.

• Nadaljevanje na 2. strani

Velik posel 
Klime Celje 

v Libiji
Že lani je Klimin tozd Indu

strijska proizvodnja preko 
Smelta dal ponudbo za izdelavo 
opreme in montažo preizkuševa- 
lišča motorjev v Libiji v skupni 
vrednosti 36 milijonov deviznih 
dinarjev. Po podpisu pogodbe v 
letošnjem maju smo zaradi 
izredno kratkih rokov za dobavo 
in montažo opreme, pričeli takoj 
urejati dokumentacijo, naročati 
materiale in tehnološko obdela
vo.

Pogodba je obsegala izdelavo 
celotnega preizkusnega kanala, 
dušilnega dela in sesalni in tlačni 
strani, pomičnih vrat in elemen
tov za dušenje komandnega pro
stora ter montažna dela na ob
jektu v Libiji z rokom dokonča
nja 15. 10. 1984.

Dela so kljub nekaterim teža
vam tekla po terminskem planu. 
Zavedali smo se, da moramo 
kljub pomanjkanju materialov 
na našem tržišču in neprimerni 
opremljenosti Industrijske proi
zvodnje za tako zahtevna dela 
opraviti nalogo kvalitetno, ele
mente pa prilagoditi že obstoječi 
montažni opremi na gradbišču 
ter izdelati vrsto pomagal in na
prav za transport in montažo. Pri 
nekaterih delih smo se poslužili 
uslug kooperantov.

Zaradi letnih dopustov smo 
dosegli planirani rok izdelave 
elementov le s primernim odno
som delavcev do zahtevnih 
ntilog, z delom v popoldanskem 
času in v zadnjih dneh tudi pono
či. Potrebno je omeniti predvsem 
dela pri embaliranju, zavarova
nju opreme in transportu, kjer so 
delavci ekspedita pod vodstvom 
tov. Mihe Močnika pripomogli k 
temu, da je bila oprema pravoča
sno v pristanišču Koper. Delav
ski svet jim je za njihova priza
devanja izrekel javno pohvalo.

Zdaj je oprema že v prista
nišču Misurata, delavci pa mo
rajo pričeti z montažnimi deli v 
začetku septembra, da bi zaklju
čili montažna dela do 15. okto
bra. Prepričani smo, da bodo tudi 
montažna dela opravljena kvali
tetno in pravočasno, s tem pa 
bomo pokazali, da smo v Klimi 
sposobni realizirati tudi zahtevne 
posle v tujini.
‘ Na slikah: Zgoraj nalaganje 
opreme, spodaj perforirani del 
preizkusnega kanala, katerega 
skupna dolžina je 17 metrov.

BRANKO MERNIK
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Iz nič so monterji na Ptuju ustanovili tozd, zdaj odhajajo v Maribor

Preselitev, ne konec tozda
»Žal mi je za Elektrokovinaija. Z vozičkom smo ustanovili podjetje, se pod 

prisilo združili v IMP, ker smo delavci takrat hoteli, da bi se združili na Ptuju; 
sadovi našega dela so nam dali novo proizvodno delavnico, za katero so dali 
glavni delež montažni delavd, danes pa so vodstvo in proizvodni delavci mon
tažo zapustili in gremo naj s trebuhom za kruhom v svet.«

Tako je rekel Marjan Intihar, refe
rent v Elektrokovinarjcvi pripravi 
dela, ki ima odločbo odbora za de
lovna razmerja, da bo najkasneje do 
31. decembra premeščen v maribor
sko Montažo.

Podobno govori in misli še 91 
Elektrokovinarjevih delavcev, ki so 
določeni za premestitev iz tozda, v 
katerem so delali doslej.

Prenos strojne montaže iz Elek- 
trokovinarja v mariborsko Montažo 
je zapisan tako v tozdovem sanacij
skem programu kot v programu za 
krepitev delovne organizacije PMI. 
Ta zadeva je sporna, odkar obstaja 
PMI, in že mnogokrat je bilo rečeno, 
da v eni delovni organizaciji ne mo
reta biti dva tozda, ki se ukvarjata z 
isto dejavnostjo in v dokajšnji meri 
iščeta delo na istem območju. Toda 
prejšnja leta so samo govorili, da je 
treba strojno montažo s Ptuja prese
liti v Maribor, avgusta pa so v Elek- 
trokovinarju pripravili seznam de
lavcev, ki naj.bi šli in prvim določili, 
da se morajo javiti na delo v novi or
ganizaciji 3. septembra, ostali pa na
slednje mesece, čim bodo končali ob
jekte, na katerih trenutno še delajo.

Kdor od daleč neprizadeto sprem
lja dogajanje, bo morda rekel: 
Skrajni čas, da se preselijo, saj je 
združevanje istovrstne proizvodnje 
edino pametno.

Toda odločbe so dobili ljudje, od 
katerih ima vsak svoje probleme in, 
ne pozabimo, tudi čustva.

Ko je Marjan Intihar leta 1955 
končal vajeniško šolo za vodoinštala- 
terja na Ptuju, se je zaposlil pri ta
kratni Mestni obrtni delavnici, iz ka
tere je kasneje nastal Elektrokovi- 
nar. Pomagal je iz majhne grajzlarije 
ustvarjati tozd, sam pa je medtem 
tudi naredil šole za visoko kvalifika
cijo. Triindvajset let je delal kot 
monter na objektih. Pri tem delu je 
postal invalid (poškodovano hrbet- 
nico ima) in tako so ga premestili v 
pripravo. Avgusta je prišel na delo 
po dolgotrajni bolniški — kar enajst 
mesecev je bil odsoten — in dobil je 
odločbo, da mora v mariborsko mon
tažo spet za monterja.

To, da bo spet postal monter, ga 
najbolj boli, je rekel.

Zaradi slabše plače?
».Ne, sploh ne to. Zaradi zdravja. 

Na Elektrokovinarju sem postal in
valid, zdaj pa me bodo poslali nazaj 
na gradbišče, čeprav vsi vedo, da sem 
bolan. Toda niti naši sindikalni niti 
vodilni nimajo za to nobenega poslu
ha.«

Ste morda iskali drugo službo?
»Saj je nimaš kje dobiti. Ja, pred 

leti so šli mnogi fantje. Izkoristili so 
pravi trenutek, ko je bilo še delo. Jaz 
pa sem upal, da se bo vse uredilo. Saj 
so nam obljubljali, da ljudi ne bodo 
prestavljali, pač pa nam našli ustre
zen program in bomo ostali v občini. 
Javil sem se tudi za delo v naši proi
zvodnji. a zame ni bilo prostora.«

Sami pravite, da je dela zdaj manj. 
Dva tozda z istim programom, to 
najbrž res ne gre. Ali ne mislite, da 
boste združeni lažje dobivali delo?

»Ne, sploh ne mislim tako. Če ima 
Montaža toliko dela, da najema pri
vatnike, ki delajo na Ptuju, si mislim, 
zakaj ne bi bil Elektrokovinar še na
prej? Manjši si, manj monterjev 
imaš, lažje jih boš zaposlil — mar ni 
to logično? Imamo pa tudi izjave in
vestitorjev, da želijo delati z Elek
trokovinar jem: na primer Agroob- 
nova. Stanovanjska skupnost 
Ormož. Zato mislim, da bi Elektro
kovinar lahko ostal, ampak naše vod
stvo nas je pustilo na cedilu.«

Fantje na gradbišču Doma upoko
jencev so bili še dosti bolj ogorčeni. 
Prvi je o svojih občutkih spregovoril 
Štefan Šmigoc:

»Jaz bom povedal svoje mnenje 
takole: Prišel sem dvainšestdesetega 
leta v to firmo. Niti enega avtomobila 
ni bilo takrat, še bicikla ni bilo. Na 
vse bloke okrog Ptuja smo zvozili 
material z garami. Minus 30 je bilo, 
ko smo cevi šraufali v jarku. Kot 
servisni mojster sem dal skozi 
18.500 strank in nisem imel niti ene 
reklamacije. Naj jo le pokažejo, če je 
kje kakšna!

Sedem direktorjev sem služil v teh 
letih. In rečem ti: Vodilni so nas za
pravili, ker so drug drugega mrzili in 
si metali polena pod noge. Vsi direk
torji so odšli, nas 350 ljudi pa pustili, 
kot da bi oče šel in pustil 350 otrok. 
Niti eden od njih ni odgovarjal za na
pake. Če ga mi kaj poserjemo, smo 
koj na disciplinski, oni so pa kar 
mirno šli. Kako to?«

Disciplinske se nanašajo na Igalo, 
primer, ki je Elektrokovinarjevce 
poleti zelo razburil. Spomladi je vod
stvo ocenilo, da ima tozd premalo 
dela in od Inženirskih birojev so za
htevali, naj jim ga preskrbijo več.
Dobili pa so ponudbo Montaže Ma
ribor. naj pošljejo monterje na Igalo. 
Določili so jih devet, od katerih pa 
niti eden ni hotel iti.

»Po triindvajsetih letih dela pri 
firmi, so me dali na disciplinsko za
radi Igala,« je nadaljeval Šmigoc. 
»Potni nalog in letalsko karto mi je 
operativec zataknil kar za brisalec 
pred gradbiščem, niti toliko ni bil, da 
bi mi ga dal v roko!«

»Saj si ni upal,rje pristavil kolega.
Šmigoc: »Za Montažo naj bi šlo 

devet monterjev v Igalo, češ da tu 
nimamo dela, v istem času pa mi dajo 
naloge za nadurno delo na tem grad
bišču.« In je tudi pokazal dva takšna 
naloga, kolegi pa so prikimali, da so 
imeli na Domu upokojencev precej 
zadreg, ker je bilo premalo monter
jev.

Skratka, fantje so nezadovoljni z 
vodilnimi. Z njihovim odnosom. 
(Anton Feguš: »Odnos naših šefov 
do delavcev je brutalen.«) S tem, da 
nimajo pregleda nad situacijo. (En
krat: Doma ni dela, pojdi v Igalo — 
drugič: doma je toliko dela, da moraš 
delati nadure!) S tem, da je gradbišče 
slabo oskrbljeno. (Anton Feguš: 
»Tri dni smo se laga li investitorju, da 
delamo, pa nismo, ker ni bilo mate
riala. Navadnih PVC odcepov ni bilo, 
ki jih lahko kupiš v trgovini. Vodja 
gradbišča premalo pozna situacijo. 
Pride mi čez dva dni in reče: »Nimam 
materiala, ga niso poslali. Kaj 
morem?« Monter pa mora, mar 
ne? «J_____

Zelo jezni pa so tudi zaradi osebne 
ocene, po kateri monter dobiva od
stotek ali dva za stimulacijo, največ 6 
odstotkov, medtem ko sta direktor in 
tehnični dobila 20 odstotkov.

. No, še marsikaj so rekli in še več 
najbrž bi, če se mi ne bi mudilo na še 
eno gradbišče, kjer sem se pogova
rjal z Edijem Zorcem. Dvajset let je 
pri Elektrokovinarju, dober in' spo
soben delavec, za svojo prizadevnost 
in znanje že večkrat pohvaljen.

On se ne jezi, ni ogorčen, prej bi 
rekel, da je potrt.

»Kaj naj rečem? Prvi že odhajajo. 
Kaj hočemo?« je odgovoril na vpra
šanje, kako se počuti.

In na vprašanje: Ali ni res, da na 
tako majhnem območju ni kruha za 
dva tozda z istim programom?

»Ne vem. Jaz mislim, da bi na tem 
območju imeli dovolj dela. Saj smo 
doslej naredili čez tisoč stanovanj, pa 
industrijske objekte, pa Perutnino in 

I tako naprej. Zdaj pa naenkrat nismo 
j nič vredni. Prehod je monterjem zbil 
' moralo. Saj nismo bili tako slabi, kot 
pravijo! Mnogo pohval smo dobili.« 
In nato je nadaljeval: »Jaz v Maribor 
ne bom šel. Poiskal si bom drugo 
delo... To je ponižanje. Firmo imam 
rad. ... Pravijo, da bomo delavci s 
tem dobili socialno varnost, ampak 
tako prodali firmo — sram me je.«

Zakaj pišem te včasih kritične, vča
sih ogorčene, včasih bridke besede?

»Mislim, da monter po triindvajse
tih letih dela lahko tudi kaj pove!« je 
rekel Štefan Šmigoc.

Gre končno za manjši tozd ljudi, ki 
so na veliki prelomnici. Dobesedno 
podira se jim to, kar so dolga leta 
gradili. Prav je, da poslušamo, kako 
oni to občutijo, da jih skušamo ra
zumeti in upoštevati tudi njihovo 
mnenje.

Seveda pa je treba napisati še 
nekaj stvari.

Njiv, ki jih obdelujejo, hiš, ki jih 
zidajo, popoldanskega fuša — vsega 
tega niso niti omenili. Saj to se ve! 
Toda tudi to vpliva na razpoloženje. 
To stopnjuje odpor pred preselitvijo, 
tudi to je razlog, da ne marajo na 
oddaljena gradbišča. Saj po svoje bi 
bila res škoda, če bi ostale njive 
neobdelane...

Vprašali pa so: »Ali je to samou
pravno. ali je to socialistično, da nas 
takole pehajo na cesto?«

Mislim, da je tako samoupravno 
kot tudi socialistično. Saj v Ustavi in 
Zakonu o združenem delu in še mar
sikje piše, da se je treba organizirati 
smotrno, se povezovati, združevati. 
In sploh ni res. da je to, kar ustvari 
neka organizacija, nekakšna last 
njenih delavcev — to je družbeno 
premoženje, ki so ga delavci dolžni 
upravljati tako, da bo korist za vso 
skupnost največja. Tako pojmuje 
družbeno lastnino naš sistem. V 
sozdu in PMI pa imamo tudi samou
pravne sporazume (o združevanju, o 
temeljih srednjeročnega plana), kjer 
točno piše, da je nosilec strojne mon
taže v PMI tozd Montaža Maribor.

Socialistično in samoupravno je 
uresničevati ta napisana načela. Je pa 
to seveda težko.

Tudi ni res, da bi kolektiv ne bil 
obveščen o razlogih, zaradi katerih je 
prišlo do tega ukrepa. Neštetokrat so 
to premleli na zborih delavcev in 
drugih sestankih. Vodilni delavci so o 
tem povedali vse, kar so mogli pove
dati, seveda pa ne tega. kar bi delavci 
radi slišali.

V nekem smislu je res, da so vo
dilni in sindikat pustili kolektiv na 
cedilu, ker uveljavljajo nekaj, kar 
ogromni večini prizadetih ni po godu. 
Junija je sindikat naredil anketo in

od 85 odgovorov jih je le 19 odstot
kov napisalo, da so za preselitev. 
Zdaj. ko je preselitev zares aktualna, 
bi jih bilo nemara še manj.

Toda po drugi strani vodilni in sin
dikat uveljavljajo politiko in ukrepe, 
ki so dogovorjeni in potrjeni na ravni 
delovne organizacije, sozda in obči
ne. In koncem koncev so tudi v tozdu 
samoupravni organi sprejeli takšne 
sklepe. Mnogi strokovnjaki so pre
gledali vse gradivo o Elektrokovinar- 
jevem poslovanju in trdijo, da je to 
prava razvojna pot. Navsezadnje 
monterji sami pravijo, kako slabo je 
organizirano delo na gradbiščih. Ali 
ni tudi v Elektrokovinarjevem sana
cijskem programu ugotovitev, da je 
organizacija dela pri toliko razno- 

• vrstnih programih za tozd pretrd 
oreh? Torej?

Povsem zgrešena je. žal, misel, da 
so izjave o pomanjkanju dela le finta. 
s katero vodilni uveljavljajo preseli
tev. Pravzaprav bi bilo lepo, če bi bila 
to le finta. V resnici pa so z delom 
slabo založeni vsi naši montažni 
tozdi, celo tisti najboljši in z najbolj
šimi prodajnimi službami. Razmiš
ljati: Oh. saj delo bi že nekako našli, 
pomeni vdajati se nevarni utopiji. 
Danes je treba zares narediti vse, da 
si čim boljši, da boš torej lahko preži
vel te težavne čase.

. Mnogo je razlogov, ki govorijo, da 
je združitev strojne montaže v Mari
boru edino pametna pot.

Toda združitev — kako?
Ne pozabimo, da so to ljudje, ki so 

po deset, petnajst, dvajset in več let 
delali! Da so nekateri bolni, revma
tični, da imajo razne telesne okvare, 
kot pač vsi monterji. Da bo preselitev 
korenito posegla v njihovo življenje 
in ga spremenila. Eden ima morda 
ostarele starše na kmetiji, drugi ima 
kak drug problem...

Ne recite, da se ne bomo ukvarjali 
s takšnimi problemi! Saj se vendar v 
vsakem tozdu trudimo zagotoviti čim 
boljše življenjske in delovne pogoje. 
Sindikat, samoupravni organi, vodil
ni, kadrovske službe, vsi rešujejo 
probleme svojih delavcev. In prav je, 
da delamo tako.

Reči moramo, da se tega v Montaži 
Maribor zavedajo in so pripravljeni, 

da bodo ptujske monterje dobro 
sprejeli. To je zatrdil direktor tozda 
Borut Perhavc in isto je povedal tudi 
vodilni planer Milan Belej, ki je v 
okviru operativnega planiranja za
dolžen tudi za kadrovsko proble
matiko in ki osebno razporeja in 
sprejema delavce, ki prihajajo iz 
Elektrokovinarja.

Za prvo skupino, ki je prišla 3. sep
tembra (bilo jih je 13, pet pa jih ni

prišlo), so organizirali sestanek, na 
katerem so jih seznanili s tozdom, z 
organiziranostjo, načinom dela, 
skratka z vsem. kar potrebujejo. 
Pozdravil jih je vodja organzacije in 
priprave, poleg je bil tudi direktor 
tozda, pa še predstavniki kadrovskih 
služb. Posebnih vprašanj ni bilo. 
torej so delavce razporedili — štiri 
med njimi na Igalo.

Ko sem bil na Ptuju, so se delavci 
tam razburjali, da jih v Mariboru 
razporejajo na nižje ocenjena de
lovna mesta. Milan Belej je povedal, 
da so res takšni primeri toda: »Mi pri 
razporejanju porabljamo že usta
ljena merila: izobrazbo in prakso. 
Med Elektrokovinarjcvi mi monterji 
smo opazili fante, rojene 63 ali 64 
leta, ki so razporejeni na dela monter 
I — v našem tozdu pa ima tak delavec 
vsaj deset let prakse in tako smo jih 
razporedili nižje. Dol gredo tudi re
ži jci. ki nimajo primerne izobrazbe, 
mi pa tudi nimamo potreb po tovrst
nih delavcih.«

In še je rekel, da v dinarjih ne bo 
dobil nihče manj, predvsem pa. da za 
Elektrokovinarje uporabljajo na
tanko ista merila kot za svoje delavce.

»Zdaj ne moremo govoriti o nji
hovih in vaših. Zdaj so vsi naši,« je 
rekel. In to o enakih merilih podkre
pil s primeri, ko so nekaterim odme
rili višja relativna razmerja — in sicer 
tistim monterjem, ki so končali šolo, 
pa bili v Elektrokovinarju razpore
jeni na dela specializiranega monter
ja. V Montaži so na teh delih priučeni 
delavci. Kdor ima kvalifikacijo, je 
monter — in tako so nekatere Ptuj
čane uvrstili višje.

Milan Belej je zatrdil tudi to. da 
bodo pri razporejanju upoštevali 
probleme ljudi — tako kot pri razpo
rejanju na gradbišča vedno skušajo 
najti rešitve, v okviru možnosti, se
veda.

- ' P
Panonijm razstavni prostor na Kmetijskem sejmu v Gornji Radgo^ 
(Foto; Frku).

Predstavitev kmetijske^ 
programa v Radgoni

Na^ dvaindvajsetem mednarodnem kmetijsko-živilskem sejmu ’ 
Gornji Radgoni se je med devetstopetdesetimi domačimi in osent^f. 
setimi tujimi razstavljala razstavljala tudi vrsta IMP-jevih organizad)

na razstavnih prostorih drug1^ j*’ 
organizacij, s katerimi sodeluj1 ^ 
jo. Na razstavnem prosUM 
Emone Inženiringa smo lah*1

Vsekakor je tako prav.
Preselitev Elektrokovinarjev v 

Maribor ne bi smela biti, kot da pri
hajajo zdaj neki nebodiga treba pri
tepenci k bogatinom, kot da naj bodo 
Ptujčani veseli, da sploh lahko pri
dejo v Maribor. Spodbudno je slišati, 
da se vodilni v Mariboru tega zave
dajo in so pripravljeni, da bodo nove 
delavce lepo sprejeli in jih enako
pravno vključili v kolektiv. Če bo 
tako, potem bo tudi ta boleča akcija 
uspešno opravljena in takrat se bo 
pokazalo, ali so imeli prav tisti, ki so 
rekli, da bo združitev strojne mon
taže omogočila boljši razvoj te de
javnosti in večjo socialno varnost 
vsem, ki delajo v njej.

LOJZE JAVORNIK

Panonija in Blisk sta predsta
vila svoj kompleten program na 
že običajnem razstavnem prosto
ru. To so Panonijini stroji za ob
delavo tal, med njimi kot novost 
rahljač, pa predsetvenik racio- 
nat, pa medvrstični rotokultiva- 
tor itd. Manjkali niso niti sadilni 
stroji, niti pobiralna stiskalnica 
(balirka). Razstavili so tudi trak
torske prikolice, škropilnice, pa 
kotle za žganjekuho v raznih 
izvedbah.

Tudi Blisk je predstavil kom
pleten program — od drobilcev 
zrnja, prek polžnih transporter
jev pa do napajalnikov za živino 
in mešalcev gnojevke.

Drugi IMP-jevi tozdi so raz
stavljali na razstavnih prostorih 
drugih organizacij, s katerimi so
delujejo. Na razstavnem pro
storu Emone Inženiringa smo 
lahko videli Tehnomontovo 
opremo zh mlekarske farme, pa 
Ipkovo farmsko opremo in pla
stične posode, označeno pa je 
bilo tudi, da Klima Celje sode
luje z dobavo opreme za prezra
čevanje.

To paše ni vse. IMP-jevi kme
tijski stroji in oprema so bili tudi

videli Tehnomontovo oprem0^ |°j
mlekarske farme, pa lpk°v‘ tt 
farmsko opremo in plastične P®' n; 
sode, označeno pa je bilo tudi. o 
Klima Celje sodeluje z dobu 
opreme za prezračevanje.

To paše ni vse. IMP-jevi kiU1 .
tijski stroji in oprema so bili tu ^ 
na razstavnih prostorih raznih dl it 
govskih hiš. Tako smo na Agr<,J $i 
tehnikinem razstavnem prost°r i n 
našli enega poleg drugega Dvig31 & 
lov in Skipov traktorski naklad3 | u 
lec. "

V torek, 21. avgusta je bil.11 , 
Radgonskem sejmu tradic'0 ^ 
nalni Dan Panonije, ko so 5 t 
zbrali Panonijini poslovni paf t 
nerji. Zbrali so se tudi predsta' t 
niki trgovskih hiš, s katerimi Un. t 
Panonija sporazume o prodaj s 
svojih izdelkov. Na kmetijsko f 
posestvu Rakičan je PanomU ^ 
organizirala predstavitev svoJ^ 
strojev. Magister Miro ČižmiuJ 
gostom razložil delovanje P05^ 
meznih strojev, traktoristi pa 
pokazali, kako uspešni so ti stf°J 
na njivah. frku

• Nadaljevanje s 1. strani.
Ugotovimo skratka lahko, da so v 

Elektrokovinarju, Montaži in 
PMI-ju storili vse potrebno, da ne bo 
nobeden od Elektrokovinarjevih de
lavcev ostal brez dela na cesti.

Medtem pa se je prvih trinajst 
Elektrokovinarjevih strojnih mon
terjev v ponedeljek, 3. septembra, 
javilo na delo v Montaži (pet pa jih ni 
prišlo). Čeprav so se monterji prej 
zelo razburjali in jih vodstvo tozda na 
mnogih sestankih ni moglo prepričati 
v upravičenost in potrebnost tega 
ukrepa, s prvo skupino tistih, ki so 
prešli, ni bilo problemov. Več o pri
pombah Elektrokovinarjevih mon
terjev in o prehodu pišemo v poseb
nem članku na 2. strani.

Omenimo le to, da se skupaj z 
monterji selijo v tozd Montaža tudi 
na montažo vezani režijci (priprava 
dela, skladišče itd.) Montaža bo 
prevzela tudi ves uporaben material 
po dnevnih cenah, osnovna sredstva 
po amortizirani knjižni vrednosti, 
medtem ko lahko grobno orodje 
Elektrokovinar zadrži, ga proda sam, 
ali pa ga bo tudi odkupila Montaža. 
Vse to bo urejala skupna komisija, v 
kateri ima vsak tozd tri člane. S tem 
bo Elektrokovinar dobil določena 
sredstva, ki jih bo lahko uporabil za 
razvoj proizvodnje.

Ker se bo Elektrokovinarju z uki
njanjem strojne montaže zmanjševal 
prihodek in ker bo dejansko imel 
manj delavcev, Montaža pa več, je 
tozd Montaža Maribor pripravljen 
plačevati tudi določen delež za fi
nančno računovodsko in splošno ka
drovsko službo in sicer v razmerju s 
številom preseljenih monterjev.

V Montaži Maribor menijo, da s 
prehodom ne bo problemov, le na to 
opozarjajo, da se mora Elektrokovi
nar držati rokov, po katerih mora biti 
večina monterjev v Mariboru do 15. 
novembra. Od novembra do marca 
je, kot vemo, v montažni dejavnosti 
mrtva sezona in lahko verjamemo 
Mariborčanom, da bo težko, če bočlo 
prihajali monterji s Ptuja takrat, ko 
ne bodo imeli dela, da bi jim ga dali v 
roke.

KAKO DO DENARJA 
ZA RAZVOJ 

PROIZVODNJE
Druga, za Elektrokovinar izredno 

pomembna sanacijska usmeritev, je 
razvoj proizvodnje, v kar je vklju
čena naložba za nakup potrebne

opreme. Z odhodom strojne mon
taže bo manj prihodka, torej bo še 
tem bolj pomembno, da čim bolje 
usposobijo proizvodnjo. Zato so po
stavili dva cilja:

1. ) Pridobitev obratnih sredstev 
za proizvodnjo (tu je Elektrokovinar 
v začetku zahteval celo brezobrestne 
kredite, ki naj bi jih dobil v okviru 
PMl-ja).

2. ) Pridobitev sredstev za nalož
bo, s katero bi predvsem obogatili 
opremo v proizvodnji. Tu so računali 
na kredit za inovacijsko nalogo 
(uvedba proizvodnje opreme za teh
nologijo vode), združevanje v okviru 
PMI-ja ter navadne bančne kredite.

Pri teh zadevah pa se je zataknilo. 
Banka ni bila zadovoljna z vlogo za 
inovacijski kredit in treba jo je bilo 
popraviti, kar je zdaj že narejeno. 
Glavni direktor PMI-ja Janez Ster- 
niša je tudi povedal, da je medobčin
ska gospodarska zbornica programu 
dala podporo. Predstavniki PMI-ja 
pa se bodo s predstavniki bank v kra
teni pogovarjali o možnostih za pri
dobitev bančnih posojil.

Združevanje v okviru delovne or
ganizacije pa se je zavleklo, ker so si 
v programu ukrepov za utrditev 
PMI-ja kot eno ključnih nalog zasta
vili razvoj dohodkovnih odnosov in 
združevanje na osnovi sovlaganja, s 
čemer naj bi presegli navadne kre
ditne odnose. Zato pa so morali v 
PMI-ju pripraviti sporazum, ki opre
deljuje način združevanja sredstev 
na teh novih osnovah. Ta način je 
opredeljen in dobili so ga tozdi, da ga 
bodo sprejeli njihovi delavski sveti. 
Pripravljena pa sta še dva konkretna 
sporazuma za tozd Elektrokovinar in 
sicer: združevanje denarja iz rezerv
nih skladov, s čemer naj bi Elektro
kovinarju zagotovili del obratnih 
sredstev ter združevanje za investici
jo, za kar naj bi združevali v vsem 
sozdu po istem obrazcu, kot je pred
lagan za investicijo tozd Blisk.

To pomeni, da zdaj ni mogoče na
pisati nič konkretnega, na koliko de
narne podpore lahko računa Elek
trokovinar pri razvoju svoje proi
zvodnje. Realno je pričakovati, da 
bodo do konca leta znani finančni viri 
in morda izvršena prva združevanja.

marsikaj. S 1. majem so preselili ne
katere službe, tako da so vse, ki se 
vežejo na organizacijo proizvodnje, 
preselili k tovarni na Rogozniški, 
druge pa so združene na Zadružnem 
trgu.

Poleg te selitve pa so začeli izvajati 
določene organizacijske ukrepe, s 
tem da so precizno opredelili zadolži
tve posameznih režijcev in služb, 
tako da je delitev dela jasno določe
na, prav tako pa način sodelovanja 
med različnimi službami. V. d. direk
torja tozda Elektrokovinar Janez 
Lah je prepričan, d:. bodo tako dose
gli bolj sistematično in boljše delo. 
Uvedli so planiranje finančnih tokov, 
začeli so urejati postopke samou
pravnih organov, začeli so tudi novo 
organizacijsko zgradbo tozda, ki bo 
usmerjen v proizvodnjo čistilnih na
prav ter naprav za kemično in ter
mično pripravo vode in v elektro- 
montažno dejavnost. Razen tega so 
uveljavili še vrsto manjših, operativ
nih ukrepov, katerih cilj je tudi 
boljše delo in skrajno varčevanje 
(npr. planiranje prevozov). Z vpe
ljavo individualne stimulacije v si
stem delitve osebnih dohodkov pa 
hočejo zboljšati delovno storilnost s 
tem, da bodo pridni še bolj motivi
rani za svoje delo, neprizadevne pa 
bodo z nižjimi osebnimi dohodki pri
silili, da se bodo zamislili nad svojim 
odnosom.

Posloval je Elektrokovinar. glede 
na probleme razmeroma dobro. V 
prvem polletju je ustvaril 332,7 mili
joni dinarjev celotnega prihodka 
(54,6 odstotka več kot lani v istem 
času). Porabljena sredstva so mu 
sicer rasla nekoliko hitreje od celot
nega prihodka (za 56,3 odstotka), a 
še vedno je ustvaril 90,5 milijona 
dohodka (50,4 odstotka več kot 
lani), kar je 2 odstotka več kot so na
črtovali.

čena in je treba o njej razffi’ r 
Elektromontaža je v Elektro*0^ t 
narju tehnološko povsem ločeflj1 ^ 1
proizvodnje, dani so pogoji. ^ l 
določa Zakon o združenem de1

0

ustanovitev tozda.
Obenem pa se Sterniša zavzernj^

preudarno ravnanje in tako so - ,
sestanku z Elektrokovinari«^.scsiamiu z cieKtroKOvmo* p- 
delavci odločili, da bodo najpreJJ’,0

dobro osvetlili ekonomsko, te|?rifLl 
avicčnško in samoupravno upraviv»’- ;

:da. Tri s°ustanovitve novega tozda, 
so, ki jih je treba osvetliti: , red’

1.) Vprašanje odnosov med P „ 
laganim novim tozdom in *tr 
montažo v PMI-ju, pa tudi odn -č 
do ljubljanske Elelektrom0*1rornv ^
kakor tudi odnosov z drugi n11.® f6. 
tromonterskimi organizai
giji- 1>

ijami vre

2.) V PMI-jevem progra01“r 
utrjevanje odnosov v delovni o
zaciji je tudi točka, da je tre*,ae^vi<c
riti možnost organiziranja
delovne organizacije. no-

3.) V družbi tečejo razprava Le
litičnem sistemu, katerih zaK J p 
bo treba vsekakor upošteva 
takšni ali drugačni samouprav 
ganiziranosti. ^

So se pa na pogovoru dog ^
tudi, kako naj bo organizirana
trodejavnost-, dokler je na l r(1o 
tozd. Ugotovili so, da ni 5 jel>
združevati operativno Pf^P^^prov
za elektromontažo s pripra)° jjn1' 
zvodnje, prav tako ni mo$oc ^ j
ževati vodenja elektro deja^0br 
vodenjem proizvodnje, saj^s ^ne
dejavnosti dejansko povsem 
stojni in različni. .n\il'

Glavni direktor delovne 0 ® ,or0v 
cije je tudi proti odprodaji Pr - sjcč' 
na Zadružnem trgu, kar se gj-jev6"’
naortrtvolr! \/ PlpIftrOKO’**načrtovalo v Elektrokovi0

DRUGI UKREPI 
ZA BOLJŠE DELO

Ob zgoraj opisanih glavnih akci
jah, ki so terjale največ naporov, pa 
so v Elektrokovinarju naredili še

ELEKTROMONTERJI 
HOČEJO SVOJ TOZD

Nov element v tem tozdu pa je za
hteva Elektrokovinarjevih delavcev 
s področja elektromontaže, da bi to 
dejavnost organizirali kot svoj tozd. 
O tem so imeli v tozdu že nekaj po
govorov, očitno'pa je, da so jo delavci 
postavljali tudi zaradi prehoda 
strojne montaže v mariborsko Mon
tažo.

Glaviti direktor PMI-ja Janez 
Sterniša, ki je sodeloval pri obravna
vanju te pobude, meni, da je upravi-

sanacijskem programu. B oStofe
vinar ima namreč zdaj svoje P. £a'vinar ima namreč zuaj o.-. ; 0
na treh lokacijah, z oc*P-°jj, dela'i

njo in tudi pisarne na glaV ... • cest>; 
poleg tovarne ob Rogozo^ ^ef1

Toda kakorkoli gledam0- -ba v 
Janez Sterniša, bi bila f° trep\i^
zidove, kar pa v današnje'gjgle 
gotovo ni prava politika. ^ vla 
trokovinar potrebuje pr0 ^ ^ator
ganja v tehnologijo m kac!,^ve za 1
treba iskati prostorske re- ^
zvoj tozda v obstoječih
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IMP-jevci z instalacijskimi deli preganjajo 
gradbince, da bo delo v roku končano

^ ___ _ , ,  .  To so misli monterjev, delav

I
ni.

^Pet smo dobili novice z 
j^ših gradbišč v Iraku. Ko- 
.8*, ki delajo tam, poro
ko o delih na treh projek- 
'n. Na večini gre delo h 
®ncu. Omenimo še, da so 

ot3jekti 'na »sedmici« že 
Podani investitorju in je ta 
Pr°jekt, ki smo ga v Gla
dku e že predstavili, 
UsPešno'zaključen. 
.Tokrat pišemo o grad
ečih, o katerih doslej v 
asem časopisu še nismo 

Pisali.

Veliko naših gradbišč je razmetano po celem Iraku. Dosti jih je daleč od na
selij. Puščava in vse neprijetnosti, ki sodijo zraven, je lokacija projekta A. Daleč 
od Bagdada, daleč od našega lepega Abu Ghraiba.

anjšim problemom, ki jih je navse
Sam projekt je čudovit. Izredno 

strokovno in kvalitetno narejen. In
vestitor je zaenkrat zelo zadovoljen. 
To je neverjetno zahteven objekt in 
kaj podobnega IMP še ni delal. Tudi 
monterska skupina je čudovita. Brez 
njih bi sigurno bilo marsikaj narobe. 
Drugače delo poteka v redu kljub

Investitor je 
zelo zadovoljen

p, da^e!a na mnogih naših gradbiščih v Iraku gredo h koncu. Zato smo se odločili, 
Sj 0 v$akem projektu napišemo nekaj vrstic. Začeli bomo s projektom B, in 

i tjf* Akacijo B 2 v bližini Basre na jugu Iraka. To je namreč edino gradbišče 
0,e 8# Projekta, kjer je sedaj delo v polnem zamahu. Obiskali smo naše monterje.
lk,! t0 Vodia projekta B Branko Šutila iz naenkrat in, da smo v situaciji, ko bo 

IhV-Jlženiring je o projektu B in o nekaj od tega, kar je bilo predvidenol0i“" jnženiring je o projektu B in i 
tre^Clji B 2 povedal: »Najprej je 
na »«ei. da smo v času začetka del 
pr.. ~ ostali brez pomočnika vodje 
dom • ker je zaradi odhodov v 
sPi> 'no Pbšlo do kadrovskih 
pfgj^mb. Pričakujemo, da bomo ta 
liko°^m v kratkem rešili, saj je še ve- 
Ve-..dela do likvidacije projekta, 
in T del B objektov smo že predali 
strD tede garancijska doba, zato ne- 

i Uje 11 Pričakujemo končno formira
li': sed ■ P'ne za vzdrževanje, ki je 
]f j uSpgiv teku. Na ta način bomo lahko 

Hosv0 °Pravili tudi zadnje obvez- 
u1 do investitorja.

2|) za gradnjo teh objektov je bil 
b0rn esecev, B 2 pa pričakujemo, da 
tnes0.zgradili v rekordnih desetih 
'očn Cl*1’ čeprav dela ne potekajo 
zartl0 Po planu in to predvsem zaradi 
tečeUde Pri gradbenikih. Zato lahko 
skirrv ’ da IMP s svojimi instalacij- 
grM!. čeli dobesedno »preganja« 

pditlce.
vata .8 tega na rekorden čas vpli-

. č (|\/ 'i fn l/t/^no • tsnu H O 10 HO 1.je več n h dva faktorja: prvi, da je naj- 
i W materiala za obiekte že tu v 

,a I >n
Ue* materiala za objekte že tu v 

nas , ,ln drugi je skupna želja vseh 
* nitr^----  ■■■ ■ * - - - -Zado'v Fo °Pra.v‘ti svojo nalogo ter v 

UsD » °^stvo investitorja lokacijo
KaS"° P.r.eda,i-

gojj yse tiče ostalih stvari, kot so po- 
^ ia '^Ijenja in dela, osebni dohodki 

tor^j d°bn°, so na vseh objektih,

><T
>ski

S *uči na B 2 približno enaki: te-
delo, terensko življenje, te- 

P<WZas>užek. Na koncu bi še rad
Vserni3 ’ da sem zelo zadovoljen z 
PoUd monterji in z vodjo montaže. 
Sodj®?!' ie treba tudi, da zelo dobro 
lavo ulem° tudi z vsemi drugimi de
bi^ 8radbišču in, da so ravno 
Talt0 Sl °stali zadovoljni z nami«.

^snio eniu 'n delu na tem objektu 
ji. y pogovarjali tudi z monter- 

Mao ie Povedal svoje mnenje.
V°dja AN-ČOŽ iz tozda ov )e
8radbiv°ntaze 'n pravzaprav vodja 
'1stai ca> ker je odgovoren za vsa 
dityj .T^ka dela: »Zamude pri gra- 
Paravg Jekta so, rekel bi, objektivne 
Pije y j ker je lokacija zaradi situa- 
k-ai° tun-U nekajkrat spremenjena. 
“Ho m ? Prvega roka za začetek ni 
S,alacii lPOstavi,t- Mi smo začeli in- 
del0 Jp| dela v novembru 1983 in 
'Pitlu, h 0 dobro napreduje. Kljub 
Stadbjs? J6 večina materiala že tu na 
JPttjaia a’ Pričakovati, da bo za- 
P- Prohi ava preostalega materia- 
tPateriai m Je namreč v tem, da je 

za vse B objekte prišel

za B2, intervencijsko uporabljeno za 
druge lokacije ali projekte.

Drugi problem je velika oddalje
nost od Abu Ghraiba (ca. 600km), 
povezava pa mora biti. Zato je treba 
imeti na razpolago dober avtomobil, 
kar je v sedanji situaciji težko priča
kovati z ozirom na to, da je na 
splošno voženj po Iraku zelo veliko, 
avtomobili pa so žč precej izrabljeni.

Da ne bi govorili samo o težavah, 
so tudi dobre strani. Lahko rečem, da 
sem z vso skupino na gradbišču zelo 
zadovoljen, saj si bolj strokovnih in 
discipliniranih delavcev res nisem 
mogel zaželeti. Zato pričakujem, da 
bo kljub manjšim problemom, ki sem 
jih omenil, objekt uspešno zaključen 
in predan«. ___

BORIS BUČAR iz tozda Klima 
montaža, vodilni monter klima na
prav: »V skupini smo štirje in smo 
zadovoljni. Zaradi že znanih težav 
vsi na gradbišču, ravno tako kot vsi 
drugi delavci na puščavskih lokacijah 
prejemamo t.i. puščavski dodatek v 
jugoslovanskih dinarjih in lahko 
rečem, da nismo nejevoljni, čeprav je 
prejšnja leta bilo veliko boljše.«

JOŽE ŽABČIČ, monter specialist 
iz tozda Elektromontaža, je že drugič 
v Iraku. Prvič je delal v Bagdadu, 
sedaj so delovne razmere seveda 
povsem drugačne. Z delom je zado
voljen, saj ima tudi odličnega vodil
nega monterja, izkušenega Lojzeta 
Zupančiča. Malo težav predstavlja 
dejstvo, da si v puščavi, da časopisi 
neredno prihajajo, da pravzaprav 
pravega družbenega življenja ni.

DRAGO ŠEBJANIC iz tozda 
Blisk je ključavničar. Dela vse, kar 
mu pride pod roko. V Iraku je že dve 
leti. Takole pravi: »Čeprav je razlika 
delati v mestu ali v puščavi, nimam ne 
vem kakšnih pripomb na delovne in 
življenjske razmere. Povezava med 
Bagdadom in gradbiščem je, ker 
imamo pridnega in prizadevnega 
vodjo montaže. Tudi pošta se dokaj 
redno dobi. Kar se privatnih stvari 
tiče, imam namen ostati še nekaj me
secev v Iraku, potem se vračam 
domov. Gradim hišo v Prekmurju in 
potrebujem denar. Ko sem prišel v 
Irak, sem imel celo plačo v dolarjih, 
sedaj je situacija spremenjena na 
slabše. Nimam pripomb na to spre
membo, saj vemo, v kakšnih težavah 
je naša država. Važno je, da denar je, 
a slišim, da vsaj zaenkrat ni večjih 
problemov glede nakazil.«

ZORAN BAREŠIČ

zadnje pri takšnem delu povsod po 
svetu. Pa prisluhnimo tistim, ki na 
projektu delajo.

FRANC KNEZ iz tozda OV in 
ANTON KUKI Lit iz tozda Elek
tromontaža sta operativca. Prvi za 
strojne instalacije, slednji za elektri
ko. Oba sta več kot eno leto na pro
jektu. Takole pravita:

»Objekt je želo zahteven, tako da 
je nekatere materiale potrebno ča
kati precej časa. To povzroča dolo
čene probleme. Investitor namreč 
zaradi zamud naših storitev ne pla
čuje redno in morali smo zmanjšati 
število monterjev, čeprav hi jih 
nujno potrebovali. Sedaj smo \ 
takšni fazi, da gradbenikov praktično 
ni, kar nam seveda olajšuje delo. Z 
monterji ni problemov in čeprav smo 

' sredi puščave, oddaljeni od najbliž
jega naselja 120 km, sta disciplina in 
produktivnost dobri. Vsi smo zado
voljni.«

LUDVIK HORVAT iz tozda 
Elektromontaža je vodilni monter že 
15 let. Izkušen, priden in izredno 
sposoben. »V Iraku sem poldrugo 
leto in od samega začetka na tem 
projektu, tako da dobro poznam si

tuacijo. Od vsega zahtevnega na tem 
projektu lahko rečem, da so elek- 
troinstalacije najbolj zahtevne in kaj 
takega jaz.še nisem nikoli delal. Zato 
je treba načrte, ki so v glavnem \ 
redu, dobro preučiti. V moji skupini 
je 12 monterjev iz Elektromontaže, 
Elektrokovinarja in Bliska in z vsemi 
sem zelo zadovoljen. Mogoče sem 
imel srečo, da sem prišel na ta pro
jekt in odkrito povedano sem raje 
tukaj kot kjerkoli drugje, predvsem 
zaradi nekoliko milejše klime in se
veda zaradi zaslužka, saj ni nobena 
skrivnost, in mislim, da je tako prav. 
da proizvodni delavci dobro zasluži
mo. Stiki s centralo v Bagdadu so ko
likor se le da periodični, le pošta je 
nekoliko neredna in zato so monterji 
najbolj občutljivi, saj jim pismo v tej 
puščavi Veliko pomeni.«

To je res. Enakega mišljenja so bili 
tudi vsi ostali.

FRANC PETR1JAN, monterspe- 
cialist iz tozda Blisk, je monter klima 
naprav že 23 let. Izkušen in priden 
monter, ki je v Iraku eno leto in je 
skoraj z vsem na projektu zadovo
ljen. Gradi hišo v Prekmurju in rabi 
denar. Lepo je, če so ljudje zado
voljni. S takšnimi monterji je užitek 
delati.

PERO KURAJA, monter specia
list iz tozda OV, varilec, ki že sedem 
let dela v IMP-ju, oziroma 3 leta v

Iraku in vedno na projektih oddalje
nih od Bagdada. Pravijo mu »Puš
čavski lisjak«. Nam je povedal: »Za
dovoljen sem in sem najraje na tem 
projektu oziroma na teh »puščav
skih« projektih. Imam mir. zaslužek 
je dober, to pa je tisto, kar me vleče. 
Sam »A« projekt je res lep in od vseh 
projektov, na katerih sem jaz delal 
tukaj, je najlepši. Zato imam namen 
ostati na vzdrževanju tega objekta.
Ce me ne bodo potrebovali, grem na 
drugi projekt, ker bi želel delati v 
Iraku še eno leto. Namreč še nisem 
poročen, načrtov imam pa veliko.«

Skoraj enako pravi JANEZ 
VRTIČ, monter vodovoda iz tpzda 
Elektrokovinar. Dve leti je v Iraku in 
ves čas na tem koncu Iraka, najprej 
na objektu B in sedaj na A. »Po 
enem letu me je zagrabila kriza, še 
sam ne vem zakaj. Sedaj je veliko 
boljše in rad bi še ostal na projektu, 
če me bodo potrebovali. Razumemo . 
se dobro, čeprav pridejo težave. Puš
čava pač naredi svoje. Delamo veli
ko, tako, da prostih dni ni, ker smo 
tudi v petek do kosila zasedeni. 
Potem sledi pranje perila, šport, ri
bolov, počitek in tako nenehno iz 
tedna v teden. Precej naporno.«

Vrtič je zelo miren, priden fant, ki 
je vedno lepo oblečen, urejen, sode
lavci mu rečejo »Maneken« (v puš
čavi).

To so misli monterjev, delavcev, ki 
so navajeni na terensko delo. Nava
jeni so tudi na probleme. Vprašali 
smo jih. kako je z varstvom pri delu 
in z zdravstvenim varstvom. Ni bilo 
veliko pripomb, čeprav so tudi tu te
žave. Dostikrat pride do pravega 
puščavskega viharja, ko so pogoji 
dela nemogoči. Sedaj je nekoliko 
boljše, ko je objekt končan. Nesreč 
pri delu na srečo ni bilo veliko, vsega 
dve v dveh letih in s tem vsekakor 
moramo biti zadovoljni.

Zdravstveno varstvo je dolgo časa 
bilo lepo urejeno, ker je bil SCT- 
jev zdravnik na gradbišču. Sedaj ga ni 
več. odselil se je na drugo gradbišče, 
in to je res manjši problem. V puščavi 
je veliko kač, škorpijonov, pajkov in 
to so res nemarnosti. Zalo je dogo
vorjeno, da naš zdravnik redno obi
skuje to-gradbišče.

Drugih posebnih problemov ni, 
čeprav je težko dobiti pijačo in ciga
rete. Prej so imeli kantino, pa je bilo 
veliko lažje. Odkar 'so gradbinci 
odšli, tudi kantine ni več, toda ljudje 
so močni, znajdejo se, so izredno 
pridni in če so še veliko zaposleni, se 
ni treba bati nezadovoljstev.

Prav to je velik uspeh vseh nas v 
IMP-ju.

ZORAN BAREŠIČ

Zima nam je bila naklonjena, 
dobavitelji pošiljali slab material

Dela na projektu P-201 smo prevzeli avgusta 1983 z oznako »doda
tek 4«. Dela so obsegala: napravo kanalizacije, irigaeije, vodovoda s 
kompletno infrastrukturo, kar bi po domače rekli ureditvijo okolice.

litoželeznih ta/onskih kosov in
Čeprav ta dela niso bila dome

na, smo bili pogodbeno nosilec 
mi v sodelovanju z SCT-je m. ki 
je opravil vsa gradbena dela, po
sebno še, ker je bila vrednost 
naših del SCT-jevim 23:77 G.

Pogodbeni rok je bil zelo kra
tek, vsega šest mesecev, zato smo 
takoj pristopili k delu, ter v sep
tembru in oktobru naročili ves 
potreben material. V začetku 
novembra 1983 pa smo položili 
že prve metre kanalizacije, 
dočim so se glavna dela na pola
ganju vodovoda in irigaeije odvi
jala v zimskih mesecih od de
cembra do februarja. V tem času 
smo položili 5.494 m kanalizaci
je, 5.937 m vodovoda in 22.473 
m irigaeije, montirali črpališče za 
irigacijsko vodo z zajetjem na 
Tigrisu, črpališče za pitno in po
žarno vodo na projektu samem, 
ter črpališče fekalne kanalizaci
je-

Imeli smo tudi nekaj sreče z 
»milo« zimo, saj je v tem času le 
dvakrat ali trikrat rahlo rosilo, 
kar nas ni bistveno oviralo pri 
delu. Tisti, ki so v Iraku preživeli 
že več zim, pravijo, da so obi
čajno tod pozimi huda deževja, 
ki bi nas močno ovirala.

Dosti več nepotrebnega dela 
so nam dali proizvajalci doma
čega materiala, saj je bilo veliko

odcepov nekvalitetnih ali poroz
nih* Na koncu srno ta material 
doma tudi reklamirali, kar pa 
nam ni bilo v posebno zadošče
nje, saj smo pri prevzemu posa
meznih odcepov z zamenjavo 
neustreznih delov in ponovno 
pripravo" za prevzem, izgubili 
dosti več ur. kot bomo dobili vr
njenih stroškov z reklamacijo.

S polagan jem vodovoda in ka
nalizacije nismo imeli večjih 
problemov, ne pri polaganju, 
kakor tudi ne pri prevzemanju. 
Vodovod smo preizkušali pod 
tlakom 16 barov, kanalizacijo pa 
pod (1,18 bara. Malo sitnosti smo - 
imeli v začetku s tesnjen jem cevi 
na priključkih v revizi jske jaške, 
dokler nismo obvladali tehnike 
tesnjen ja z epoxy malto.

Skupno je bilo zmontiranih 
392 irigacijskih zlivnikov in 208 
irigacijskih hidrantov za ročno 
zalivanje površin.

Z montažo obeh črpališč ni 
bilo večjih težav, če pozabimo 
(tako kakor so tudi v Ljubljani), 
da nismo pravočasno prejeli ge
neratorja in nekaterih manjših 
nu jno potrebnih delov za končno 
montažo.

Pri tem ne smemo pozabiti de
leža monterjev tozda Montaže 
Koper, ki so vsi, od vod je monta
že, vodilnih monterjev do po

možnega monterja, vsak po svo ji 
angažiranosti prispevali, da je 
bilo delo v roku opravljeno.

Bili so slučaji na gotovih sek
torjih, ko smo pripravili irigacijo 
za predajo, napolnili cevovode 
na predpisan tlak 13 barov (sti
skajoč pesti, da bodo litoželezni 
fazoni vzdržali ta tlak), pa nam je 
počil kateri od litoželeznih 
kosov. Neredko je bil monter 
moker kakor miš. To je pome
nilo začeti vse znova, delo v 
blatu, smeh ostalih, ki so slu
čajno ostali suhi, preobleči se je 
bilo treba in spet na delo. Takoj 
smo se ponovno lotili in posku
šali popraviti omrežje in ga pri
praviti za predajo še isti dan. 
Nemalokrat smo delali tudi v 
mraku, ponoči, da je bil odcep 
pripravljen, ga spet postavili 
»pod tlak«, da bi ga naslednji 
dan preizkušali uspešno predati. 
Vsak zamujen dan nam je pove
čal bojazen zakasnitve končne 
predaje.

Ker smo na tem projektu de
lali že tudi pogodbena dela po 
osnovni pogodbi. Aneksi 1., II. in 
III., je bilo naselje z menzo že 
prej postavljeno in organizirano 
tako, da s te strani ni bilo težav.

Delo našega partnerja SCT-ja 
je bilo-bol j vsestransko. Zato so 
imeli tudi pri prevzemanju po
sameznih faz dela, predvsem pa 
pri prevzemu asfalta več težav, ki 
pa na srečo, na končni rok le niso

n,0nteijev na gradbišču v Basri. Skupina mpnterjev s projekta A.

vplivale. V zelo kratkem času so 
opravili veliko delo, katerega se 
ne bi sramovala nobena tuja 
firma.

Celo gradbišče je bilo treba 
očistiti šibja in palm, ki so jih po
sekali več kot 2000. Odkriti je 
bilo treba humus na vseh bodo
čih površinah cest in parkirišč v 
skupni kubaturi 25.600 kubičnih 
metrov. Iz Nihaje je bilo pripe
ljanega 130.000 kubičnih me
trov gramoza, za tampone cest in 
parkirišča. Položili so 90.000 
kvadratnih metrov asfalta na ce
stah in 13.200 kvadratnih me
trov na pločnikih, postavili 17 
km in 13,5 km robnikov za ploč
nike.

Zgrajena so bila vsa tri črpališ
ča. Tisto za pitno vodo na pro
jektu samem ima 1.600 kubičnih 
metrov prostornine.

Zgradili so tudi dve pokriti 
parkirišči s skupno površino 
1.500 kvadratnih metrov, polo
ženih 5000 kvadratnih metrov 
betonskih plošč za peš poti in 
platoje, napravljeno je 1.577 m 
montažne ograje in 3700 m 
žične.

Izkopali, pripravili posteljico, 
zasuli so tudi vse kanale za naše 
instalacije v skupni dolžini 35 
km.

Sodelovanje obeh partnerjev 
je bilo složno in delovno. Veliko 
pomoč nam je nudil direktor 
projekta SDPR-a, kar nam potr
juje tudi pravočasno dokončanje 
del, karerih prevzem smo prija
vili celo dva dni pred iztekom 
pogodbenega roka.

Naš strah, da bi predajo inve
stitorju zamudili, je imel dva ra
zloga: prvič ugleda naše firme 
IMP, saj bi nam zamuda lahko 
otežila start za pridobitev novih 
del in drugič zaradi penalov, ki so 
znašali 5.000 dolarjev za vsak 
zamujen dan. Toda uspelo nam 
je, objekt je bil napravljen v 
roku, nadaljujemo z delom tudi 
na Aneksu 5, to nam daje upanje 
za nadaljevanje del na Aneksu 6.

Veliko zadovoljstvo nam je 
lahko tudi predlog investitorja, 
da se spomin na delo na tem pro
jektu, na naše obnašanje in prija
teljstvo z njim ena od cest poi
menuje »Jugoslavija«. To nam je 
največje mogoče priznanje.

Začeli bomo z novim delom, 
novi problemi. V nas pa ostaja 
draž po takem nomadskem živ
ljenju, saj v človeku ostaja zvest, 
da smo z našim delom obogatili 
košček zemlje. Nadaljujemo 
nova dela, izvršeno delo pa 
ostaja v zadovoljstvo naročnika, 
za sedanje in kasnejše rodove.

BRANKO ŠTRKALJ



IMP GLASNIK, STRAN 4

NAŠI IZVOZNI DOSEŽKI • NAŠI IZVOZNI DOSEŽKI • NAŠI IZVOZNI DOSEŽKI • NAŠI IZVOZNI DOSEŽKI • NAŠI IZVOZNI DOSEŽKI • NAŠI IZVOZj

Marketingove akcije 
za prodor na nova tržišča

Tozd Marketing letos izvaja široko akcijo, katere cilj je pridobitev čim več možnosti za blagovni izvoz IMP. O tem 
nam je dal nekaj podatkov Janko Kersnik, ki je odgovoren za izvedbo te akcije.

Akcija je planirana tako, da je Marketing prisoten / 
akvizicijo v deželah SEV, v za IMP interesantnih zapad- 
nih deželah in v deželah v razvoju.

Končni cilj akcije je poleg navezave trajnejših izvoz
nih poslov predvsem njihovo usmerjanje v dolgoročne 
proizvodne kooperacije. Kooperacijski odnosi s tujimi 
partnerji nam namreč ne zagotavljajo samo določene si
gurnosti letne realizacije izvoza (in uvoza), preko njih 
moramo doseči naš glavni cilj, to pa je posodobitev in 
stalni razvoj proizvodnih programov naših tozdov. Dej' 
stvo je namreč, da tozdi nove izdelke, ki hi bili dobro 
prodajani na inozemskih tržiščih prepočasi razvijajo.

AKCIJE ZA PRODOR V SEV
Naš glavni cilj med državami SEV, so ZSSR, ČSSR in 

NDR, s katerimi ima Jugoslavija klirinški način plače
vanja.

Prodor na tržišče SEV izvajamo po naslednjih poteh:
a) skupna gospodarska predstavništva v SEV
b) predstavništva, ki jih imajo slovenski ozdi v SEV'
c) predstavništva, ki jih imajo ozdi iz. drugih republik 

v SEV
d) direktni stiki tozda Marketing s partnerji v SEV.
Ostale članice SEV Madžarska, Poljska, Romunija,

Bolgarija, ki imajo probleme s konvertibilnimi valutami 
pridejo v poštev za naše izvozne posle le občasno (v ok
viru raznih konpcnzacijskih poslov).

Marketing ima zaenkrat v realizaciji posle v vrednosti 
1,50.800 klirinških dolarjev. Udeleženi so Ten-Tele- 
komunikacije, Klimat, Tio in Montaža Maribor.

V toku so naslednje akcije:

AKCIJA ZA IZVOZ 
NA KONVERTIBILNA TRŽIŠČA

IMP žal ni izrabil izrednih možnosti za povečanje 
konvertibilnega blagovnega izvoza, ki jih je imel v času 
velikih nakupov tujih izdelkov, namenjenih za investi
cijska dela doma in v tujini.

V tozdu Marketing sc tega dejstva dobro zavedamo in 
poudarjamo, da brez razširitve kontaktov z nov imi kupci 
in novimi deželami ne moremo pričakovati povečanja 
konvertibilnega blagovnega izvoza, je povedal Janko 
Kersnik.

Naloga tozda Marketing je »odpreti vrata« našim toz
dom za izv oz. Naloga tozdov pa je, da tako možnost čim 
bolje izkoristijo.

S tem ciljem pred očmi je Marketing najprej navezal 
stike z vsemi jugoslovanskimi organizacijami, ki imajo 
predstavništva oziroma stike v za nas zanimivih državah. 
Ti kanali so:

a) skupna gospodarska predstavništva v 30 državah
b) predstavništva Ljubljanske banke v 1 1 državah
c) predstavništva Jugobanke v 12 državah
d) slovenski ozdi, ki imajo predstavništva v tujini
e) ozdi iz ostalih republik, ki imajo predstavništva v 

tujini
I) inženiring organizacije
g) zastopniške in zunanjetrgovinske organizacije.

NDR: Podpisana je pogodba za izvoz tozda Ten-Tc- 
’ lekomunikacije v višini 1, 190.000 klirinških dolarjc\ 
(pretvorniki, rezervni deli) k firmi Elektrotehnik. Posel 
smo pridobili v močni konkurenci z Bolgarijo.

Z Elektrotehnikom se bomo ponovno sestali na jesen
skem sejmu v Leipzigu s ciljem razširitve sodelovanja po 
izvozu in uvozu. Marketing pa vodi tudi širšo akcijo za 
izvoz klimatizacije v NDR preko Metalke in Rudisa, s 
katerima smo sklenili ustrezne sporazume. Z Metalko 
smo organizirali predstavitev na spomladanskem sejmu 
v Leipzigu.

ČSSR: Rezultate pričakujemo od akcije, ki jo vodimo 
skupno z Brodoimpexom — Beograd. Možnost 
izvoza klimatizacije — kot blagovni izvoz in kot mon
tažna dela.

ZSSR: Tržišče obdelujemo v sodelovanju s Slovenija
lesom, Metalko Ljubljana in Genexom Beograd. Na 
osnovi dosedanjih izkušenj s SSSR pričakujemo kon
kretnejši odziv v daljšem obdobju.

Kaj kmalu pa smo ugotovili, da takšno posredno iska
nje vezi s tujimi kupci' ni dovolj. Uspeh je odvisen od 
tega, ali v tujem predstavništvu neke jugoslovanske or
ganizacije najdejo človeka, ki pozna našo branžo in se je 
pripravljen toliko angažirati, da lahko pričakujemo 
uspeh, je povedal Janko. Kersnik.

Zato smo se v Marketingu odločili navezalo nepo
sredne stike s celo vrsto tujih firm, pri katerih lahko pri
čakujemo sodelovanje. Da bi splošno lahko navezali 
stike, je bilo najprej treba pripraviti gradivo, v katerem 
je predstavljena IMŠ-jeva ponudba. Zato je Marketing 
na svoje stroške izdelal katalog v šestih jezikih (angle- 
ško-špansko, nemško-francosko in rusko-srbohrvaška 
verzija). Tako so poskrbeli, da je IMP prvič dobil celo
vito predstavitev svoje proizvodnje.

Aprila smo začeli pošiljati ta katalog in ponudbo za 
sodelovanje tujim firmam — tovarnam, zunanjetrgovin
skim firmam in inženirskim organizacijam. Poslali smo 
ga na preko 350 naslovov v Veliki Britaniji, Avstraliji. 
Belgiji, Cipru. Danski, Finski, Franciji, Grčiji, Irski, 
Luksemburgu, Kuvaitu, Malti, Maroku, Nizozemski, 
Španiji in ZR Nemčiji. Iskali so predvsem stike s firma
mi, s katerimi IMP doslej ni sodeloval.

KONCEPT NADALJEVANJA AKCIJE
Dosedanja akcija je pomenila predstavitev naših 

možnosti. V Marketingu ugotavljamo, da struktura 
kadra, ki dela v predstavništvih jugoslovanskih OZD v 
deželah SEV, ne pokriva našega programa po tehničnih 
vprašanjih, zato bomo dosegli rezultate le z osebno pri
stojnostjo v teh deželah. Vse akcije v SEV morajo pote
kati z medsebojnim obveščanjem in s sodelovanjem 
tozda Marketing in proizvodnimi tozdi. Potrebno je tudi 
točno medsebojno obveščanje in skupen nastop tozda 
Marketing in tozda Inženiring.

Žal so v izrednem upadanju nastopi jugoslovanskih 
ozdov v investicijski izgradnji, kar pomeni zapiranje 
možnosti tudi za blagovni izvoz.

Rezultati izvoza v SEV pa bodo odvisni predvsem od 
naslednjih faktorjev:

• Pričakovati je zmanjševanje kupne moči partner
jev iz SEV. Razlog za to je omejevanje izvoza nekaterih 
strateških surovin — npr. nafta, premog za koksiranje — 
in preorientacija na povečanje medsebojne trgovinske 
izmenjave med članicami SEV.
• Prišlo bo do vsiljevanja izdelkov (kot protiuvoz), 

ki jih jugoslovanska stran ne potrebuje (npr. razni stro
ji).
• Izvajali bodo pritisk na naše izvozne cene, katere 

primerjajo s cenami zapadnih tržišč.
•,Zahtevali bodo kredite.
• Problem pomeni tudi delež zapadnega materiala v 

izdelkih za izvoz v SEV, ki jih prodajamo za klirinške 
dolarje.
• Izdelati bo potrebno odgovarjajoče tehnično do

kumentacijo v tujih jezikih in pridobiti ustrezne ateste.

PRIHAJAJO POZITIVNI ODGOVORI
Ta akcija ni ostala brez rezultatov. Večina prejetih 

odgovorov je pozitivnih, izražena je pripravljenost za 
sodelovanje v izvozu naših izdelkov ali za višje oblike 
sodelovanja. Ponudili so nam tudi kreditiranje skupnega 
nastopa v tretjih deželah.

Z direktnim pridobivanjem novih kupcev bo Marke
ting tudi v bodoče intenzivno nadaljeval in akcijo razširil 
na še nc kontaktirane države. Začetno naklado prej 
omenjenega kataloga smo žc praktično v so razprodali v 
svet.

Za svojo dolžnost smatramo v Marketingu, da na po
it ude, ki se porajajo v naši akciji, takoj odgovarjamo, je 
nadaljeval Janko Kersnik. Žal ugotavljamo, da so reak
cije tozdov v večini primerov prepočasne, da še vedno 
(razen redkih izjem) nimajo prevedenih prospektov in 
da je formiranje izvozne cene poseben problem.

Zato v Marketingu poudarjajo, da bodo morali proi
zvodni tozdi v bodoče zagotoviti:
• stalno izboljšanje sedanjih izdelkov
• stalno izpolnjevanje ponudbe z novimi, tehnolo

ško sodobnimi izdelki, ki jih zahtevajo tuja tržišča
• mednarodno priznane ateste
• prevode prospektov v tuje jezike
• takojšnje reagiranje na zahtevane izvozne po

nudbe
• ažurno dostavljanje veljavnih izvoznih cenikov in 

pravočasno obveščanje o spremembah teh cen
• osebno odgovornost za prevzete izdelavne roke za 

izvoz
• osebno odgovornost za medfazno in izhodno kon

trolo izdelkov, namenjenih izvozu.
Vse zgoraj omenjeno v praksi za enkrat (razen v izje

mnih primerih) še ni zaživelo.

Trata — Avtomatika: Na Zahodi (
Drugo polletje bo boljše ne priznaj6

V tozdu Trata-Avtomatika so za letos načrtovali dvakrat večji 
izvoz, kot je bil planiran za lansko leto. Pričakujejo, da jim bo izvoz na 
konvertibilno področje letos prinesel 80 milijonov dinarjev. Toda v 
prvem polletju so z izvozom zaslužili le 15 milijonov dinarjev in tako 
uresničili samo 19 odstotkov letnega plana.

podražite
bo

Tako majhen odstotek izvoza1 ako mam
so uresničili, ker tuji kupci še
niso tehnično atestirali nekaterih 
za izvoz predvidenih izdelkov. 
Na Trati pričakujejo septembra 
in oktobra večja naročila za si
steme sekundarnih regulacij Fan 
Coil, zobniška podležja in elek
tronske regulatorje sistema 300. 
Pričakujejo tudi, da se bodo z 
realizacijo teh naročil približali 
letošnjemu načrtovanemu izvo-

Drug vzrok za majhen izvoz v 
prvi polovici leta pa je v pre
majhni angažiranosti prodajnih 
služb tako delovne organizacije 
kot tudi Marketinga. Poudariti 
pa je treba, da je v tem tozdu 
letos prvič vrednost izvoza enaka 
vrednosti uvoza, kar je vsekakor 
dosežek glede na to, da je 
Trata-Avtomatika močno odvi
sna od uvoza. Velika postavka 
pri uvozu repromateriala so sin- 
hronski elektromotorji (kar pri
bližno 70 odstotkov), ki jih v ra
zvojnem oddelku Trate-Avto
matike razvijajo in računajo, da 
jih bodo začeli proizvajati v drugi 
polovici prihodnjega leta. Z 
usmeritvijo te proizvodnje se bo 
tozd osvobodil precejšnje odvi
snosti od uvoznega repromate
riala.

V prvi polovici leta so v glav
nem izvažali v Avstrijo prek IMP 
Metalla in za Metali. Izvažali so 
regulacijske pipe, solnice za živi
norejo in divjad, elektronske re
gulatorje in nekatere druge iz
delke po posebnih naročilih.

Poleg blagovnega izvoza na 
zahodno tržišče pa Trata-Avto
matika uspešno prodaja svoje iz
delke domačim montažnim fir
mam, ki opravljajo investicijska 
dela v tujini, predvsem v vzhod
noevropskih državah (največ na 
Češkem in v Sovjetski zvezi).

Letos pa so Tratovci sklenili 
fiksne pogodbe s firmo Johnson 
Controls v. Zvezni republiki 
Nemčiji za sisteme 300 (cen
tralna kurjava). Januarja pri
hodnje leto bodo začeli izvažati 
tudi novi sistem 400 v Italijo k 
firmi Iptrac v vrednosti za pri
bližno pol milijarde lir letno. 
Imajo pa že tudi naročila za do
bave elektromehanskih regula
cijskih naprav za 20 ladij, ki jih 
gradi jugoslovansko ladjedelniš
tvo za Sovjetsko zvezo. To sicer 
ni všteto v blagovni izvoz tozda, 
vendar pa; se s tem dokazuje 
neoporečnost in konkurenčna 
sposobnost izdelkov Trate-Av
tomatika na svetovnem tržišču.

M.P.

V Livarju že dalj časa P°\j S 
čajo izvozu veliko pozor111’, ^°ha 
zato imajo na tem področje., ^
lepe uspehe, saj je že nekaj ***
njihovem celotnem prihodke. ^ 
približno 30 odstotkov iz'° ^jš( 

Za letos so planirali ■zV..i p 
vrednosti 4,117.627 atriji H 
dolarjev. V prvi polovici le^J
je izvoz prinesel 2.225.0-^ti

F

ameriških dolarjev. V prim^j;fcl 
z enakim obdobjem leta y Tj*f| 
v letošnjem 1. polletju J2'.^ 
ameriških dolarjih za okoli 
stotke manjši, kar je treba P 
sati prenehanju izvoza v ^ 
Izvoz v zahodne dežele pa; 
povečal za 19 odstotkov 
vzhod za 35 odstotkov. Z<*j 
tega povečanja so v Livafb ^ 
izvozom zadovoljni, saj je nL!| 
delež v akturirani realizacij t ^ 
tošnjega prvega polletja |> 
vsemu 26 odstotkov. : vj|jr

V Livarju ugotavljajo j jegj 
izvozu na zahod slab dohodk‘\ klirj 
položaj zaradi zadrževanju U »Ov 
tečaja valut, zmanjšanja izv°'J j 
stimulacij, medtem ko so F; prj 
miki v cenah na zahodne!111 egj 
žišču neznatni. Tako je 1 ob 
letos s svojimi dolgoletni!”1] eHi 
jimi partnerji lahko zvišalc j egs 
svojih izdelkov za 2,5 odsl”^ 1; 
medtem ko cene surovin in " j °v 
gije doma rastejo dosti hijy|

seči h je bil pod planskimi pred
videvanji, predvsem zato, ker 
šele osvaja nove tipe polizdelkov 
za obtočne črpalke.

Prihodnje leto načrtujejo 
izvoziti okoli 200.000 ohišij ob
točnih črpalk v vrednosti milijon 
nemških mark. Sedaj imajo že za 
okoli 70.000 nemških mark na
ročil. Od septembra dalje pa ra
čunajo povečati dobave za okoli 
50 tisoč nemških mark mesečno.

Poleg kooperacijskega izvoza 
je Trata letos poizkusno izvozila 
150 črpalk v Kuvajt. Na osnovi 
tega izvoza Kuvajt ponovno 
povprašuje po večjih količinah

(tako izvoženih Tratinih 'č bv< 
kov je po grobih ocenah za^j ža, 
manj pet milijonov dinarje'3 j 

Kot je dejal direktor 1 ‘j Ijaj 
Josip Kolarič, bodo do konciL firp 
izvozni plan v celoti real'^,; r0<; 
Za naprej pa ima tozd 7v, 
ugodne izvozne perspektivi kg,

>, "a|

Dobri obeti za izvoz tozda Črpalke ^
V tozdu Trata Črpalke so za letos načrtovali izvoz v višini 10 milijo- r.oV^, 

nov dinarjev, pa so v prvih šestih mesecih dosegli le 37 odstotkov pla
niranega izvoza, kar je 3.700.000 dinarjev. Trata večji del svojih iz
delkov izvaža v okviru dolgoročne kooperacijske pogodbe s firmo 
Speck v Zvezni republiki Nemčiji.

Tratin izvoz v prvih šestih me- črpalk. V začetku septembra je
bilo predvideno, naj bi se Tra
tovci dogovarjali z Alžirom o 
možnosti izpolnitve ponudbe za
30.000 črpalk letno. V tem tozdu 
tudi pripravljajo naročen jzvoz 
črpalk v Sovjetsko zvezo za
46.000 klirinških dolarjev.

Nekaj bo tozd še letos izvozil v
Irak prek IMP-jevih montažnih 
tozdov.

Veliko Tratinih izdelkov tudi 
vgrajujejo jugoslovanska grad
bena in montažna podjetja v ob
jekte v tujini, vendar se ta izvoz 
ne prikazuje kot Tratin izvoz, 
ampak ga prikazujejo druge 
firme V okviru svojega izvoza,

Alchrom F 
lani začel 
izvažati

do

del
H
lOi

dtrz”Prvi izvoz na zahodno 
(Zahodna Nemčija) je AK ^
realiziral v lanskem druge”".'

I
1

letju. Izvoz' je bil vreden "J

Itakovo poslovanje: 
Material vse dražji

stoikov lanske realizacije- (jj 
žili so posodno opremo ^ d 
večih materialov — to je °P ^ 
(skladiščne posode, meša ^ 
sode, posode za kemično P J ^ 
posode za topljenje slad J.____..... s'>3
pri kateri lahko dosežejo

Tozd Itak je v letošnjem prvem polletju gospodaril v okviru planskih predvi
devanj ter v okviru materialnih in finančnih možnosti s tem, daje napolnil sklad 
skupne porabe in pospešene amortizacije.

re^lvano kvaliteto. V tej °P olfl lreskoraj 60 odstotkov uv^ j gQ 
repromaterialov, zato, ji'
rektor tozda, Zoran Kos- 'j tjh

Celotni prihodek je dosegel v vi
šini 188 milijonov dinarjev, kar je 60 
odstotkov planiranega. V primerjavi 
z enakim obdobjem lanskega leta je 
prihodek v letošnjih prvih šestih me
secih višji za 44 odstotkov. Čisti do
hodek je bil 48 odstotkov planira
nega in je bil večji kot v lanskem pr
vem polletju za 29 odstotkov.

• Nadaljevanje s 1. strani.
opozarjajo, da je razvoj novih izdel
kov in skrb za napredek proizvodne 
tehnologije predvsem naloga tozdov 
in usmerjevalnega razvoja. Marke
ting lahko da le oceno tržne vrednosti 
posameznih programov.

Vrnimo se še enkrat k misli, da je 
našim tozdom kljub izvoznim paro
lam še vedno glavno domače tržišče! 
To dokazujejo tudi mnogi zapleti pri 
že sklenjenih poslih. Tozdi se ne dr
žijo pogodbenih pogojev — se pravi 
ne dobavijo naročenega blaga pravo
časno, ne poskrbijo za kvaliteto, za
nemarijo kontrolo, uporabljajo za 
tuje tržišče neprimerne surovine in 
nazadnje izdelka niti ne zapakirajo, 
kot je bilo dogovorjeno. Tudi rekla
macij je vse več. Zaradi našega ne
spoštovanja dobavnih rokov pa tujci 
vse pogosteje zahtevajo, da poslu
jemo po načelu konsignacije, kar za 
nas ni ugodno.

Seveda se proizvodni tozdi otepajo 
z mnogimi težavami. Oskrba z re- 
promaterialom doma je izredno, 
slaba, razen tega so nekateri mate
riali pri nas že skoraj trikrat dražji 
kot zunaj. (Svetovna cena dekapi- 
rane pločevine je eno DM, pri nas pa 
2.20 DM). Težav zares ne manjka. *

Toda za lastno šlamparijo, zaradi ka
tere imajo tozdi neposredno izgubo, 
da o slabem glasu, ki nam zapira nove 
posle, ni objektivnega opravičila.

Vzrok opisanih težav pa je tudi 
slaba organizacija. Tozdi oziroma 
delovne organizacije še niso določili 
ljudi, ki bi imeli vse kompetence za 
realizacijo izvoznega plana. Gre za 
naloge na dveh področjih: Marke
tingu bi ta pooblaščena oseba dala 
vse potrebne podatke (kapacitete, 
roki, cena), v svoji organizaciji pa 
bdela nad izvedbo posla: spoštovanje 
pogodbeno določenih rokov in kvali
tete. Pri nas je treba največkrat in
formacije — in odgovornost iskati v 
celi vrsti oblatov, oddelkov in služb 
(saj veste, kako smo orgt nizirani), 
kar je seveda neučinkovito. Samo po 
sebi se razume, da na drugi strani na
stopa za en posel en človek z vsemi 
kompetencami, ki se potem samo 
čudi naši neorganiziranosti.

Delovne organizacije imajo tudi 
svoje ljudi za pridobivanje izvoznih 
poslov. V Marketingu ugotavljajo, 
da se pri tem pojavljajo nepotrebne 
težave, ker pri delu niso dovolj tesno 
povezani. Tozdi Marketinga o svojih 
samostojnih akcijah večinoma ne 
obveščajo, pri konkretizaciji razgo

vorov pa nastajajo, velike nepravil
nosti in težave. Marketing je v sozdu 
edini tozd s pooblastili na področju 
blagovnega izvoza, torej je po za
konu edini odgovoren za izvedbo zu
nanjetrgovinskega poslovanja, med
tem ko je Inženiring pooblaščen za 
izvedbo investicijskih del v tujini.

Zakon o prometu blaga in storitev 
s tujino (Ur. list SFRJ 1982, št..52) 
med drugim jasno določa, da ozd, ki 
ni pooblaščen in registriran za oprav
ljanje zunanjetrgovinskih poslov, ne 
sme stbriti niti predhodnih in pri
pravljalnih dejanj v zvezi s posli v zu
nanjetrgovinskem prometu (iskanje 
in dajanje ponudb, pošiljanje vzor
cev, spuščanje v pogajanje, vodenjt 
pogajanj idr. Za kršenje teh določi 
so določene denarne kazni za gospo
darski prestopek za ozd in odgo
vorno osebo.

Marsikdaj pa tozdi delavcev, ki v 
Marketingu delajo na izvoznem po
dročju, ne vključijo v oblikovanje 
pogodbenih določil, čeprav kažejo 
izkušnje, da lahko Marketingov! 
strokovnjaki, ki dobro poznajo 
predpise in prakso, prispevajo k 
sklenitvi ugodnejših pogodb. Tako 
so letos izpeljali nekaj kompenzacij
skih poslov.

Seveda kritika ne velja za vse naše 
tozde. Vodja Izvoznega oddelka 
Tomaž Rataj je navedel delovno or
ganizacijo Klimat in oba Tena, kjer 
Marketing redno vključujejo v pp- 
govore s tujimi partnerji. Pohvalil je 
tudi celjsko Klimo, da za izvozne 
posle pripravlja popolno in dobro 
dokumentacijo.

Toda dobro obnašanje, kaže, je še 
bolj izjema kot pravilo. Proizvodni 
tozdi Marketinga ne obveščajo niti o 
spremembah cen na domačem tržiš
ču. Jasno je, da mora prodajalec ve
deti, po čem naj ponuja blago — ka
že pa, da to mnogim proizvajalcem ni 
jasno. Zgodi pa se tudi, da tozdi 
Marketingu ne dovolijo priznati po
pusta, ki ga želi kupec — ko pa se 
kupec obrne naravnost na tozd, mu 
ta popust in še druge ugodnosti brez 
problemov prizna. Ko srečajo takšne 
primere, imajo v Marketingu obču
tek, da jih tozdi gledajo kot nasprot
nike, ne pa kot tiste, s katerimi naj bi 
se skupaj borili za večji izvoz.

Toliko na splošno o izvozni pro
blematiki. Tozd Marketing pa je v le
tošnjem letu začel tudi široke akcije 
za prodor na tuja tržišča, o čemer pi
šemo v posebnem članku na 4. strani.

LOJZE JAVORNIK

Odstotek porabljenih sredstev pa 
je v primerjavi s prej omenjenimi 
pokazatelji precej višji in sicer do
seže kar 69,5 odstotka letnega plana. 
Torej so porabljena sredstva za 37. 
odstotkov višja kot v lanskih prvih 
šestih mesecih s tem, da so angaži
rana sredstva za repromateriale v le
tošnjem prvem polletju za 56 odstot
kov višja kot v lanskem.

Direktor Itaka Anton Pančur je 
povedal, da je proizvodnja potekala 
v znanih težavah okoli nabave repro
dukcijskih materialov, »saj smo do
besedno delali iz rok v usta. Pri boljši 
oskrbi z repromaterialom bi lahko bil 
bistveno večji celotni prihodek. 
Uspeli smo le toliko, da nismo imeli 
izpadov v proizvodnji in prisilnih do
pustov.

ostanek deviznih sri•edstev j tij,
izvoza ne pokriva uvozn^J ^ 
stance. »Divjega« nakup” 6
nih sredstev za pokriva ^
zlike uvoza pa kalkulacij $0|
hodno tržišče ne prenesejo« kc

Za letos so planirali za ^ \ 84
stoikov več izvoza, kot p,

imeli lani, ki ga pa nej£“tež^ $0
bod°

sničili. Zaradi omenjen' 
zvezi s pokrivanjem uvo ^ ^ 
kušajo s tujim partnerje . mp

-~rT)0 * , dto, da bi posodno oprem0 |<$ ,gc 
vali v obliki dodelave tuj pa
vine. Na ta način bi se 'z° d« 
rektrnemu uvozu repr' 
la. O tem se sedaj s tllj‘ rjča|t'

Vrednost sklenjenih pogodb je 
bila v skladu s planskimi predvideva-

nerjem dogovarjajo m P ^e-j „e
jejo, da bodo v naslednjj^7  ____ I3 v j
cih že dobili nekaj Pa
obliki (iz Zahodne Nem

Na zahodno trzisc -gfl e
nji in je proizvodnja tudi še naslednje 
tri mesece polno zasedena, vendar pa 
ni v celoti »pokrita« z reprodukcij
skimi materiali z domačega trga in iz

Alchrom plasirati tudi A it

Kljub sklenjenim pogodbam in 
dogovorom o dobavi reprodukcij
skega materiala nismo nikdar za
trdno vedeli kdaj, v kakšni količini in 
kvaliteti bomo dobili materiale.

Velika finančna bremena imamo 
zaradi investicije, zaključene v letu 
1982 in vrednostnega povečanja 
zalog repromateriala. Zato smo 
vzdrževali likvidnost samo s pomočjo 
avansov in kreditov Interne banke. 
Obveznosti iz kreditov Ljubljanske 
banke in sovlagateljev znotraj in 
zunaj IMP-ja pa smo izpolnili« je 
rekel Anton Pančur.

MARIJA PRIMC

nerjavečih centrifuga^11'. 
Družino treh velikostt j \
bodo novembra letos p' .
na frankfurtskem m . j6 K
sejmu s firmo Ahlbor ■ za s 4. 
kazala precej zanima niiiL ti
len odkup teh črpalk 1 0(iL Pi
rava dati v svoj \ „|be. Tretja velikost te c-T b0d J N
AC-3 je v razvoju m .1^ k 
prototipih izdelali J 4
tošnjega oktobra. da je n 

Zelo pomembno J ’dstotf p 
trebnega uvoza lf I ''
vrednosti črpalk. M'
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Celjani so do konca avgusta že 
presegli svoj izvozni plan!

i
y

Iti
t
!t

J konca avgusta je Klimin tozd Industrijska proizvodnja že presegel celotni
°Si Plan izv0Za za 6 odstotkov. Vrednost njihovega izvoza je za 16 odstotkov večja 
n°l h1*80'v istem obdobju. Tudi tozd Montažna proizvodnja je dosegel z izvozom 
J!; odstotkov več prihodka kot lani v istem času. Klima Celje je z izvozom 
j It' darila 5,5 odstotka prihodka.

,V0! L^czultat je torej kar dober, pose- 
voZ s^Se če upoštevamo, da je Industrij- 
riši £Pr°izvodnja lani precej izvozila v 

:,l letos pa nič in je bilo treba torej 
”lskati nove kupce. Ker so vedeli,

|Nlariborčani 
\ presegajo 

plan
'j r
tm . Montaža Maribor je za letos 
ije| aP'saIa v plan, da bo imela za 50 
:iji| , l |jonov dinarjev izvoza, od 
is ^a 20 milijonov v 1. polletju, 

palizirala pa je blagovni izvoz v 
.ls‘ni 24.300.000 dinarjev. Od| K *

,1 t,Pa je bilo eno petino izvoza na 
področje (ventilatorji v 

,qa poetsko zvezo). Izvoz storitev
SK

»s«
j . J' je prinesel 11.500.000 di- 
J (jev. Tako je bil skupen izvoz 
,1,1 a ^a tozda. ..i a iuzua v omenjenem ob- 
,,l(°bju 35.800.000 dinarjev. S 

^ je tozd za 79 odstotkov pre- 
polletni plan izvoza.

Jj j Uvažal je predvsem v Irak in v 
°vjetsko zvezo, nekaj pa tudi v

e

c(T $ege|
Iz

la" j U0V
gl j^zno republiko Nemčijo.i

rj °zno blago je bil repromate- 
v * za projekte v Iraku za
!cm 7’ 202 D’ 202 Citd V Sov" 

zvezo in v Zvezno repu-
____ pa je Montaža

a H ?aV°z'la ventilatorje. Pa izgledi 
;vJ ■ ,v bodoče?
to>* |j. rak je skoraj usahnil. Priprav
ili' j Jo pa se na podpis sporazuma s 
zi*j ^I*10 Babcock — BS H o dolgo- 
V >Cnem izvozu ventilatorjev v 

republiko Nemčijo, 
bi izvozili letno za

f ;'lko Nemčijo J 1<V- •- J

ezno
iv« naj ui iz.vuz.in icmu

U°K 700.000 nemških mark. Od 
i C. bodo letos realizirali le 20J ^ 0 odstotkov.
I dei Kulkwitzu, kjer opravljajo 

l| |» Pri sanaciji kotlarne, bodo
^ i ranliTiroli nrihlržnn

l00.oo, realizirali 
30 klirinških dolarjev.

približno

M.P.

da takega posla kot lani v Iraku ne 
bo, so izvoz načrtovali bolj skromno, 
zato so ga že v avgustu presegli.

Direktor tozda Montažna proi
zvodnja inž. Norbert Vrhovec pa 
realistično meni, da s tem dosežkom 
ne kaže biti preveč zadovoljen.

Zakaj ne? Predvsem zato, ker 
Klimini Industrijski proizvodnji, 
tako kot večini naših drugih tozdov, 
doslej še ni uspelo najti poti za reden 
izvoz svojih izdelkov oziroma sklo
pov. Še vedno sklepajo občasne 
posle in tako so letos prek Smelta 
dobili večje naročilo iz Libije (o tem 
pišemo na 1. strani), kar jim je prine
slo levji delež izvoza. Nekaj pa so 
izvozili še v ZRN in Alžirijo.

Dali pa so še precej ponudb, 
predvsem za farmsko opremo, od ka
terih bo nekaj zanesljivo realiziranih 
tudi še letos. Tako že imajo naročila 
iz Tunizije, kjer so zaradi kratkega 
roka težave, ker zamuja dobava 
elektromotorjev. s

Dobri so tudi obeti za nadaljnji 
dve farmi v Libiji in Sudanu, kjer je 
nosilec ponudbe Emona. V okviru 
Rudisa pa se dogovarjajo o postavi
tvi vzorčnega objekta v Egiptu, kjer 
bodo jugoslovanski dobavitelji dali 
opremo, Egipčani pa plačali grad

beni del. Rudis ima v Egiptu zelo 
agilnega domačega predstavnika, 
zato Vrhovec pričakuje, da se bo na
ložba v vzorčni objekt poplačala v 
obliki izvoznih naročil.

Skratka, kaže da bodo ravno s pre
zračevanjem farm dosegli tisto pravo 
obliko stalnega sodelovanja, ki bo 
jamčila dolgoročno izvozno usmeri
tev. Klima je seveda preko Emone in 
drugih firm tovrstno opremo že izva
žala tako v vzhodnoevropske države 
kot v tretji svet in so na posameznih 
poslih dokazali, da lahko ponudijo 
opremo, ki zdrži ostro konkurenco 
Francozov, Nizozemcev in Britan-

V državah tretjega-sveta je veliko 
povpraševanje po farmski opremi, 
saj imajo vse te države probleme s 
hrano in imajo pri njih kmetijski 
programi visoko prioriteto.'Seveda 
pa to vedo tudi na Zahodu in ponu
jajo svoje blago. Če hočeš prodreti, 
moraš biti kvaliteten, saj je kvaliteta, 
še pomembnejša od cene. To kvali-

lf|6 j
m

i
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Sončni sistem
za izvoz

Kr
0fi Prihje letos razvil napravo termosol za izkoriščanje sončne energije : 
.J. PfavO tonlc vode.av° tople vode.

A trl>|5*etI' izdelkom želi zadostiti po- 
vj i šoS| 01 P° enostavnih sistemih na ju- 

ji! Piera^anskem tržišču, hkrati pa na- 
1 *'biln 3 termos°l plasirati na konver- 

V<i|' trz*šče posebno v dežele Bliž- 
\i ^Zal V?boda’ saJ Je tržna analiza po- 
jj da se podobni sistemi ma-

Ter v8rajujejo v tem delu sveta.
l%^Pso1 je enostaven direkten

: s°hčnS^onski sistem za izkoriščanje 
<0* e energije z enim sprejemni- 
S0 ‘ 84-2) nčne energije (SSE 84-1, SSE 
- iif PtosrV11 hranilnikom toplote (ki ima 
,yi Porah’no 109 oziroma 150 litrov.) 
' s°nčng na voda se v sprejemniku 
P J energije ogreva in pretaka di-
Ael‘ Nul* hranilnik toplote, kjer se 
Vjj ksteill ra in po potrebi odvzema iz 
)lNj '§oča 1 Pretok vode v sistemu omo- 
lili Nde aravna cirkulacija tako, da od- 
tefj Sa P°raba obtočne črpalke (do-
pa' N. -p ihanska nergija ni potreb
en ^e,n, sistem je enosta-

aJ Poceni. Uporablja se vNCatSkih obmo^j'h' k)er ni
. Up0'T1 za zmrzovanje, oziroma 

e J •‘»jen_ablia samo poleti. Tam, kjer 
S*V( ?redvidVarnost zmrzovanja, je treba 

varovanje direktnega 
rp91 ^lŽhitv:°,nsli;e8a sistema proti za-P.

. »Vp0, ema so v tem, da ima eno- 
;« H vzd°vnstrukcijo, enostavno pa je 
4' ,i.8lab0freVanie in obratovanje.a s. je te8a sistema pa so v tem,l-- ::i. •.........-it*J[ raben v krajih, kjer so mile

lP «f h^nitj ie treba sistem pozimi iz- 
r' Vofi ru8' problemi so: izloča- 

0&\. ; °le tnf?,e8a kamna, hranilnik to
pa 1 t tnnik0L,a bltj nameščen nad spre- 

j eX». )°nčne energije in strešna 
ie Pl 'AStži ,C*la mora biti dovolj močna, 
'ptl' . 'erm.: ez° sistema.

L°tabnP ?° ie Primeren za pripravo 
! bočjt .tople yode v enodružinskih 

lskih hišah. Za pripravo več-

teto pa je težko doseči, ker v Jugosla
viji nekateri materiali preprosto niso 
dovolj dobri. Pri farmski opremi ima 
Klima Industrijska proizvodnja ve
like težave z vložki za adiabatsko hla
jenje. Domači niso dovolj dobri, pri 
tujih pa je prevoz skoraj dražji kot 
material.

Klimina Industrijska proizvodnja 
ugotavlja, tako kot mnogi drugi naši 
tozdi, da potuje mnogo njenih izdel
kov na tuje tudi po ovinku, preko 
drugih jugoslovanskih firm, ki izva
žajo. Na primer: ladjedelnice.

Ker Klima potrebuje določen del 
uvoženega repromateriala, bi s ti
stimi kupci, ki njene izdelke izvažajo, 
seveda rada sklenila sporazume o de
litvi deviznega prihodka. Kupci pa 
seveda nočejo povedati, kdaj bo šla 
neka oprema na tuje.

To je po svoje razumljivo, vendar 
napačno, meni Vrhovec. Pa ne le za
radi deviz, tudi zaradi kvalitete. 
Rekli smo že, da ima tuje tržišče 
ostrejše zahteve glede kvalitete. Ne 
gre le za. kvaliteto nasploh, včasih so 
tudi obratovalne razmere drugačne 
kot doma, kar je treba seveda upoš
tevati. Ravno zdaj v Industrijski 
proizvodnji rešujejo vprašanje venti
latorjev,. ki jih je Gostol izvozil v 
Iran. V normalni proizvodnji Klima 
vgrajuje jugoslovanske krogljične 
ležaje, ki niso najboljši —kopa naj bi 
ventilator delal pri temperaturi oko
lja 50 stopinj, so seveda problemi. Če 
bi nam Gostol ob naročilu povedal, 
kam bodo ventilatorji šli, bi mu že 
svetovali primerno izvedbo, pravi 
Vrhovec.

In še dodaja: Saj tudi mi ne po
vemo vsem dobaviteljem materiala, 
ali ga potrebujemo za izdelek, ki bo 
šel na domače ali tuje tržišče. Toda 
kritične elemente je vsekakor treba 
pravilno naročiti.

V tozdu Montažna proizvodnja o 
izvozu nimajo toliko povedati. V 
Iraku so preko IMP prevzeli enega 
od projektov, ki ga zdaj zaključujejo. 
Tja dol so že poslali skoraj ves potre
ben material, okrog 25 njihovih 
monterjev pa zdaj s polno paro dela.

Novih pogodb nimajo. Preko In
ženiringa je že od lani odprta po
nudba v Indiji, a glede na to, da ni 
nobenih vesti, direktor tozda Milan 
Lepetič ne goji posebnih obetov, da 
bo podpisana. Na svojo roko pa sku
paj s Tekingom tipajo možnosti za

izvoz opreme in gradnjo tekstilnih 
tovarn na Češkoslovaškem. Klima se 
specializira za tekstilno industrijo in 
lahko ponudi tudi precej posebej za 
ta namen prirejene opreme. Jeseni 
bodo na brnskem tekstilnem sejmu 
sedli, za mizo s čehoslovaškimi part
nerji in takrat bomo videli, kaj bo iz 
tega.

Vidimo torej, da Celjani zaenkrat 
pri blagovnem izvozu še niso bili de
ležni tozda Marketing.

Direktor tozda Industrijska proi
zvodnja Norbert Vrhovec je ob tem 
rekel: Zdaj se, kot kaže, vendarle za
čenjajo neke akcije in pričakujemo, 
da bodo začeli raziskovati tuja tržišča 
in nam pošiljati informacije, na 
osnovi katerih bomo obdelovali tuje 
kupce. Zaenkrat pa mi od Marke
tinga nismo imeli nobenih rezultatov. 
Saj poznamo razmere in nismo pri
čakovali nekih velikih poslov, ker 
vemo, da tega ni mogoče doseči v 
kratkem času. Zaskrbljujoče pa je, 
da iz Marketinga ni niti informacij, 
namigov in novih idej, kje iskati pri
merne partnerje.

Celjani opažajo, da tudi Inženiring 
tozda kaj slabo informira o usodi po
nudb, ki jih daje na tujem. Vrhovec 
in Lepetič opozarjata, da ni dovolj 
oddati ponudbo in potem čakati, kar 
bo, pa bo. »Saj vemo, da imaš tudi 
doma kaj malo možnosti, da boš 
sklenil pogodbo, če investitorju ne 
sediš stalno za vratom«. Včasih je 
treba ponudbo spremeniti, morda 
kaj dopolniti, morda nekoliko znižati 
ceno, kar so tozdi dostikrat priprav
ljeni in sposobni narediti, samo po
datke morajo dobiti. Te spremembe 
so dostikrat razmeroma majhne — 
razlika pa je dobljen ali izgubljen 
posel.

L. J.

Se vam zdi Glasnik 
dolgočasen? 
Popestrite ga s svo
jimi članki, idejami, 
predlogi!
Telefon uredništva 
(061)343-342.

Telekomunikacije:
V polletju tretjina plana

V tozdu Ten-Telekomunikacije so letos planirali izvoz v višini 200 
milijonov dinarjev ob planski vrednosti ameriškega dolarja 150 dinar
jih. Od tega naj bi bilo konvertibilnega izvoza za 120 milijonov dinar
jev in klirinškega za 80 milijonov dinarjev.

V prvem polletju so realizirali hodno Nemčijo (Siemens Mirne 
izvoz na konvertibilno področje 
v višini 40 milijonov dinarjev, to 
je 33 odstotkov letnega plana, na 
klirinško področje pa 82 milijo
nov dinarjev, kar pomeni 100 
odstotkov letošnjega plana.

Na konvertibilnem področju 
tozd zaostaja za planskimi pred
videvanji, za kar je eden od 
vzrokov dinamika odpoklicev 
blaga za izvoz glavnemu naroč
niku izdelkov tozda Ten Tele
komunikacije Siemensu. Drugi 
vzrok za to, da plan ni bil uresni
čen je pa v tem, ker so pričako
vali naročila od firme Philips, s 
katero se Tenovci dogovarjajo o 
izdelavi široko pasovnih moč
nostnih ojačevalnikov za televi
zijo, vendar pa ta kljub dobremu 
sodelovanju pri razvoju in izde
lavi 3 + 20 poizkusnih komadov, 
še ni dala pričakovanega naroči
la.

Ten je planiral izvoz v Za-

hen). v Italijo (LHM Milano), na 
Nizozemsko (Philips) in v 
Vzhodno Nemčijo (Deutsche 
Post).

Izdelki, ki jih ta tozd izvaža, so 
televizijski pretvorniki z opremo 
in posamezni elementi tele
vizijskih pretvornikov.

Glede novih naročil pa so te
žave zaradi nenehnih zahtev po 
tehničnih izboljšavah, ki jim pa 
Tenov Razvoj prepočasi sledi, za 
kar je glavni vzrok oskrba z na
jrazličnejšimi novimi materiali 
tako jugoslovanskega kot tudi 
tujega izvora.

Kot je povedal direktor tozda 
Ten Telekomunikacije Janez 
Ovsenik, pričakujejo, da bo ob 
koncu leta tudi realizacija izvoza 
na konvertibilno področje 100 
odstotna, saj imajo odprta naro
čila Siemensa za nekaj nad mili
jon mark; pričakujejo pa tudi 
nova naročila. M. P.

Ten-Energetika: Neiz
polnjena pričakovanja

V tozdu Ten Energetika so planirali, da bodo letos izvozili za 70 milijonov 
dinarjev svojih izdelkov, a so jih do prvih dni avgusta izvozili šele za 16.580.000 
dinarjev. Do konca septembra pa računajo, da jim bo izvoz prinesel še 25 mili
jonov dinarjev.

Ten je svoje izdelke izvažal v Irak 
za projekt 202 D, izvažal je tudi prek 
organizacije Smelt (tega izvoza je 
prek 25 milijonov dinarjev), v okviru 
katere so v Libiji opremljali podobne 
tovarne,. kot jih je sprva v Iraku 
opremljal IMP (oprema za transfor
matorske postaje, avtomatika za 
klimo, nizkonapetostna kompenza
cija in ostali razdelilci). Za okoli 
70.000 francoskih frankov je prek 
Marketinga izvozil v Francijo.

V tem tozdu si za letos ne obetajo, 
da bi izpolnili plan izvoza, saj izvoz v 
Irak, ki je doslej pomenil skoraj 
100 % njihovega izvoza, upada.1

Inženiring letos kljub mnogim po
nudbam, ki jih je poslal v tujino, za 
Ten Energetiko ni pridobil nobenega

posla. Marketing, ki je šele na za
četku svojega delovanja, še nima 
pravih rezultatov pri pridobivanju 
poslov.

Obetajo pa si neke izvozne posle, 
ki jih bodo dobili v ovkiru Smelta, 
vendar bodo to lahko uresničili šele 
prihodnje leto, kgjti Smelt se s kup
cem še ni dokončno dogovoril in 
sklenil pogodbe.

Problem izvoza v Tenu Energetika 
je v tem, da tozd ni registriran za 
prodajo */ tujino, zato njegova pro
dajna služba ne poskuša prodajati v 
tujino. Tako so odvisni od Marke
tinga in Inženiringa, ki pa iz že ome
njenih razlogov nista v celoti izpol
nila pričakovanj.

M. P.

Klimat: Večji napori za izvoz
Klimatov izvozni plan za letos predvideva blagovni izvoz v višini 

102,450.000 dinarjev, izvoz storitev pa le 270 tisoč dinarjev. V sedmih mesecih 
pa je uresničil le 40,6 odstotka letnega plana, kar je 41,645.000 dinarjev.

jih količin porabne tople vode je 
možno uporabiti več enot, vezanih 
med seboj vzporedno ali zaporedno.

Sistem Termosol je konstrukcijsko 
izdelan v dveh variantah:

1. ) kot kompaktna enota brez no
silne konstrukcije,

2. ) kot enota z nosilno konstruk
cijo za spreminjanje naklonskega 
kota.

Kompletna enota se uporablja za 
direktno nameščanje na strehe ozi
roma nadstreške, enota z nosilno 
konstrukcijo pa za postavitev na vr
tove, dvorišča, terase, balkone in po
dobne dostopne prostore. Naprava 
naj bo po možnosti obnjena proti 
jugu (azimut nič stopinj) oziroma 
največ ± 15° od smeri jug.

Absorber sprejeriinika sončne 
energije sprejema globalno sončno 
sevanje, ga obsorbira in pretvarja v 
toplotno energijo, ki jo fluid za pre
nos toplote (voda) transportira po
rabniku. Voda se v sprejemniku 
sončn energije ogreVa in zaradi go
stote pretoka v smeri proti višje leže
čemu hranilniku toplote (naravna 
cirkulacija). Hladna voda iz spod
njega dela hranilnika toplote pa se 
zaradi gravitacije pretaka v nasprotni 
smeri navzdol v sprejemnik sončne 
energije. Voda v sistemu toliko časa 
cirkulira, dokler sprejemnik sončne 
energije in hranilnik toplote ne dose
žeta enake temperature.

V Klimatu sedaj delajo sejemske 
eksponate termosola. S serijsko 
proizvodnjo pa bodo začeli proti 

i koncu leta. Računajo, da bodo letos 
izdelali okoli 200 termosolov tako, 
da bodo v trgovini za prihodnjo se
zono. Za prihodnje leto pa načrtuje
jo, da jih bodo izdelali okoli tisoč do 
1500.

M. P.

Vzroki za to so v tem, ker se je 
zmanjšal obseg del v Iraku in s tem 
tudi plasma opreme na to območje in 
v tem, ker se na zahodnem tržišču 
(Avstrija, Italija, Zvezna republika 
Nemčija) zanimajo samo za kom
penzacijske posle; Klimatov interes 
pa je. da bi poleg kompenzacijskih 
poslov dobil tudi čisti izvoz. Klimat ni 
realiziral polletnega plana izvoza 
tudi zato, ker ni bil realiziran predvi
deni izvoz. Predvidene pogodbe niso 
sklenili, ker je kupec zahteval pre
nizke cene.

Pa še en vzrok je za nerealizacijo

polletnega plana izvoza! Še vedno 
namreč ni podpisana pogodba s sara
jevskim Union-investom za projekt 
202 B v Iraku.

Klimat je letos v glavnem izvažal v 
Irak klima naprave, toplotne me
njalnike, ventilatorje in evapora- 
tivne hladilce zraka. Prek jugoslo
vanskih montažnih firm pa je izvažal 
v Sovjetsko zvezo klimatske napra
ve, ventilatorje in grelce. Manjšo ko
ličino toplotnih menjalnikov pa je 
sam direktno izvozil v Avstrijo.

Klimat si prizadeva, da bi dosegel 
letni plan izvoza na ta način, da bi

presegel plan klirinškega izvoza.
Za izvoz na klirinško področje ima 

sklenjene in še nerealizirane po
godbe v višini 30 milijonov dinarjev. 
Načrtujejo pa, da bo do konca leta 
sklenil še za 15 milijonov dinarjev 
pogodb za izvoz na kliring.

Glede na vrsto ponudb, ki jih je dal 
na konvertibilni trg, pričakuje, da jih 
bo nekaj tudi realiziranih.

Da Klimat ni med večjimi izvozni
ki, je treba pripisati del vzroka tudi 
njegovemu ne ravno bleščečemu po
slovanju v zadnjih nekaj letih. V teh 
letih je sicer pridobil nekaj poslov in 
tudi možnost za izvoz na konverti
bilno in klirinško tržišče, vendar je 
večino poslov tudi izgubil zaradi 
nekvalitetne izdelave. Da ni pridobil

več poslov, pa je vzrok v zastarelosti 
nekaterih izdelkov, v slabi tehnološki 
opremljenosti in neustreznih prosto
rih.

Novo Klimatovo vodstvo pa si pri
zadeva pridobiti možnosti za plasma 
izdelkov na konvertibilni trg z razvo
jem novih izdelkov, ki bodo tehnolo
ško odgovarjali zahtevam konverti
bilnega trga. Za to pa bo Klimat po
treboval sodobnejšo tehnološko 
opremo in si jo bo moral tudi nabavi
ti.

V zadnjem času se tuji trg precej 
zanima za elemente za izkoriščanje 
sončne energije, zato Klimat temu 
programu posveča še posebno po
zornost.

MARIJA PRIMC

Klimat je letos podvojil realizacijo
Rezultati periodičnega obračuna, kakor tudi vsi ostali pokazatelji za prvo 

polletje letošnjega leta kažejo na izboljšanje poslovanja delovne organizacije 
Klimat v primerjavi z enakim obdobjem lanskega leta.

Omenimo naj, da smo plan faktu
rirane realizacije za mesec julij pre
segli za 11%, prav tako smo za 3 % 
presegli tudi planirano realizacijo 
pogodb, kar tudi daje garancijo za 
nemoteno izpolnjevanje planiranih 
ciljev.

Kljub izredno ugodnim rezulta
tom, ki pa jih dosegamo predvsem z 
realizacijo sklenjenih poslov na ob
močju Jugoslavije, pa so zaskrblju
joči rezultati na področju izvoza. 
Realizirali smo za 41.645.000 dinar
jev izvoza predvsem v Irak (po teko
čih tečajih), kar predstavlja 41% 
planiranega, vendar pa ob dejstvu, 
da smo realizirali predvsem posle, ki 
so bili sklenjeni že v lanskem letu in 
da smo v letošnjem letu realizirali 
pogodbe za klirinško področje v vi
šini 901.529 dinarjev in za konverti
bilno področje za 2.693 dinarjev, kar 
predstavlja občuten padec glede na 
enako obdobje leta 1983. Izreden 
padec pri podpisovanju izvoznih po
godb je posledica zmanjšanja inve
sticijskih del v'lraku, kamor je naša 
DO v preteklosti največ izvažala.

Pri prodaji na domačem trgu pa za 
enkrat ni bistvenih motenj. Enako

V šestih mesecih smo ustvarili 
406,291.086 dinarjev fakturirane 
realizacije, kar predstavlja 108% 
več kot v enakem obdobju-lanskega 
leta. Z doseženo fakturirano realiza
cijo smo za 13% presegli polletni 
plan poslovanja.

Pri celotnem prihodku 
425,665.260 dinarjev smo realizirali 
kar 182,107.108 dinarjev dohodka, 
kar predstavlja 70% planiranega 
dohodka, istočasno pa smo lansko
letni dohodek povečali kar za 25%. 
Poudariti moramo, da se nam izbolj
šuje razmerje med porabljenimi 
sredstvi in dohodkom v korist do
hodka. Tako smo ob polletju dosegli 
razmerje 57:43 v korist porabljenih 
sredstev, kar pa je najboljše v zad
njih nekaj letih, saj smo v letu 1982, 
ko so bili 'rezultati izjemno slabi, 
imeli kar 75 % materialnih stroškov v 
celotnem prihodku.

Če omenimo še dejstvo, da smo 
dobre rezultate dosegli tudi že V me
secu juliju in, da ne pričakujemo v 
nasledmih mesecih manjše v rasti 
proizvodnje, potem lahko rečemo, 
da v letošnjem letu ni več bojazni za 
poslabšanje poslovnega uspeha.

kot v lanskem letu smo v letošnjem 
prvem polletju ustvarili 36% faktu
rirane realizacije na območju SR 
Slovenije, povečal se je delež SR Hr- 
vatske od lanskoletnih 14% na 21 %, 
nekoliko pa se je zmanjšala udeležba 
Srbije in Črne gore.

V strukturi proizvodnje so še 
vedno na prvem mestu klimati, nji
hov delež pa se je v letošnjem letu še 
povečal od lanskoletnih 43% na 
53 % in to predvsem na račun proi
zvodnje ventilatorjev, opreme za iz
koriščanje sončne energije in evopo- 
rativnih hladilcev zraka, "ki so bili 
namenjeni predvsem izvozu.

Če se ponovno vrnemo k rezulta
tom, izkazanim v letošnjem perio
dičnem obračunu in jih primerjamo s 
planiranimi kategorijami, vidimo, da 
so vse planirane postavke močno 
presežene. Tako smo dosegli 70% 
planiranega čistega dohodka. Osebni 
dohodki se gibljejo v okvirih plana in 
z maso 49.325.197 dinarjev dose
gamo 46% planirane mase osebnih 
dohodkov. Rezervni sklad smo for
mirali v zakonski višini 4 % od dose
ženega dohodka.

Ob doseganju planirane višine 
skupne porabe smo v poslovni sklad 
namenili 71,268.966 dinarjev, kar je 
za 31 več od planirane višine sredstev

za poslovni sklad v letu 1984 in kar za 
186 %več kot v enakem obdobju lan
skega leta. Tudi poslovni stroški v vi
šini 342.166.855 dinarjev se gibljejo 
v planiranih okvirjih s tem, da posa
mezne pozicije odstopajo navzdol ali 
navzgor. Pri tem ponovno opozar
jamo na obresti in to tako mesečne 
kot najete kratkoročne kredite, ki so 
v letošnjem prvem polletju dosegle 
višino 13,589.435 dinarjev, kar 
predstavlja 76% planirane višine. V 
primerjavi z enakim obdobjem lan
skega leta, so se obresti povečale za 
179% in predstavljajo že 7,5 % do
seženega dohodka. To pa je posle
dica tako povečanega zadolževanja 
kot tudi hitrega naraščanja obrestnih 
mer._

V šestih mesecih letošnjega leta 
smo v Klimatu dosegli povprečni 
osebni dohodek na delavca v višini 
28.908 dinarjev, kar je za 83 % več 
kot v enakem obdobju lanskega leta, 
pri čemer moramo opozoriti na 
izredno nizko primerjalno osnovo v 
lanskem letu. S povprečnim osebnim 
dohodkom v višini 28.908 dinarjev 
smo za 7 % presegli povprečni osebni 
dohodek na delavca v sozd IMP ki 
smo si ga postavili za cilj.

JASNA GRUDEN
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Petletni Jure Petje je bil najmlajši udeleženec IMP-jevega pohoda na Triglav. Kot vsem drugim, ki so prvič 
na vrhu našega očaka, mu je Robert Kastelic odmeril udarec po zadnji plati. Pomagal je Marjan Požar. — 
(Foto: Milena Petje)

Na Triglavu
Kot vsako leto, smo se tudi letos zbrali pred stavbo IMP, pripravljeni, da se 

povzpnemo na našega očaka, na Triglav. Tudi letos sta bili dve možnosti za 
vzpon: s Pokljuke in iz Vrat. Opisal bom vzpon iz Pokljuke.

Z avtobusom smo se popeljali čez 
Gorenjsko mimo Bleda do Gorij. 
Tam smo se ustavili, da smo si naku
pili še nekaj potrebnih stvari. Nato 
smo nadaljevali pot čez Pokljuko do 
Rudnega polja. Tam pa smo vzeli pot 
pod noge. Z Rudnega polja smo šli 
skozi prijeten gozd mimo planine 
Konjščice, pod V. Draškim vrhom in 
Toščom do Vodnikove koče na 
Ve lem polju. Tam smo se odpočili in 
okrepčali, kajti čakala nas je naporna 
pot do Kredarice. Iz Vodnikove koče 
smo mimo Cesarja šli do Konjskega 
sedla, nato pa v počasnem tempu do 
Kredarice. Po skupinicah smo prišli 
do cilja prvega dne; do Triglavskega 
doma na Kredarici. Tam nas je pri
jazno osebje zelo lepo postreglo z 
dobro enolončnico in čajem. Res, 
osebje na Kredarici je treba res poh
valiti. Nato nam je Marjan razdelil 
sobe in odšli smo vsak na svoje ležiš
če. Tam je vsak napisal kartice, nato 
pa smo šli v jedilnico, kjer je naš 
harmonikar Ivan spet hrabro razte
goval svoj meh, tako da se je po podu 
vrtelo več parov. Zvedeli smo, da bo 
treba drugo jutro vstati zelo zgodaj, 
ob 5. uri, ker bodo vrh zaprli zaradi 
popravila Aljaževega stolpa ob 8. 
uri. Počasi smo krenili na ležišča, 
vendar ni še nihče mislil na spanje. 
Šale so potovale po sobi pozno v noč. 
Počasi se je ozračje umirilo in glasovi 
so utihnili. No ja, ne ravno utihnili, 
kajti vso noč se je slišalo »žaganje«.

Drugo jutro smo vstali zelo zgo
daj; po obilnem zajtrku in toplem 
čaju smo pred 6. uro krenili na vrh. 
Vrh Triglava se je že zlatil v soncu. 
Počasi smo hiteli na vrh in ga tudi vsi 
dosegli. Na vrhu pa je bil tudi.tradi- 
cionalni krst. to je bilo veliko smeha. 
Na. vrhu smo naredili tudi skupinsko
sliko. Ker pa se je ura bližala osmi, 
smo se morali umakniti. Nekateri so 
šli z vrha do koče Planika, nekateri 
pa nravnost do Tržaške koče na Do
liču. Tam smo se vsi zbrali. Na Doliču 
smo si odpočili, kajti čakala nas je' 
naporna pot čez Hribarice v dolino 
Sedmerih Triglavskih jezer. No, tudi 
Hribarice smo premagali in počasi 
smo prišli v prekrasno dolino Sedme
rih jezer. Najprej smo se ustavili pri 
tretjem jezeru, nato pa smo nadalje
vali pot do Ledvičk, največjega jeze
ra. Tam smo si vzeli nekaj časa za le
narjenje. Trije toplokrvneži so se 
tudi osvežili v jezeru kljub mrzli vodi. 
Omeniti velja tudi naimlajšega člana 
našega pohoda, petletnega Jureta. 
Neverjetno, s kakšno energijo je vle
kel upehanega očeta in še bolj upe
hano mamico. Ko nas je sonce že do
dobra pregrelo, smo se odpravili 
proti Koči na Sedmerih jezerih.

Ko smo prispeli do koče, smo se 
spravili nad dobro enolončnico, 
domač kruh in čaj. Nato smo dobili 
vsak svoje ležišče. Počasi pa se je pri
bliževal dogodek dneva. Da, to je 
krst. Kakor vsako leto smo tudi letos

Japonci telovadijo ob strojih

Rekreacija po naše
Večina proizvodnih obratov je tako elikih, da ni mogoče stalno 

nadzirati vseh delavcev, kaj počno, kako se počutijo in tudi kdaj 
morda kam izginejo. Ljudje pa smo različni: nekdo bo brez težav 
zdržal za strojem okrog sedem ur, drugi pa komaj štiri in je vsak čas 
pripravljen kam oditi, da ga ne vidijo, kako mu je v delovnem okolju 
dolgočasno, pase je tega treba nekako rešiti. K er imajo slabe navade 
vedno več posnemovalcev kot dobre, se je navada zapuščanja de
lovnega mesta že kar preveč razpasla. Mnogi to počno že povsem 
brez sramu, čeprav vidijo, da sodelavec za sosednjm strojem vestno 
dela ves dan.

Toda, da ne bomo enostranski in krivični, moramo reči, da je 
monotonost dela res živčno naporna in je daljši čas ne prenese nihče, 
pa je zato potreben počitek. To dobro vedo tudi v zelo organiziranih 
industrijskih državah. Na Japonskem, kjer je znano, da od delavcev 
zahtevajo strogo disciplino, delo občasno prekinejo, po nekaj minut 
telovadijo, da se delavcem spet povrnejo moči za delo.

Pri nas pa je to drugače. Lepše se je kam zgubiti, čeprav to dnevno 
znese tudi o več ur, kot da bi se ukvarjali s »smešnimi« telovadnimi 
gibi, čeprav obenem dobro vemo, da je razgibavanje udov biološka 
potreba, pri nas pa last še zelo redkih posameznikov, predvsem le 
športnikov. Da pa bi tudi drugje imeli večjo delovno sposobnost, se 
bo treba otresti sramežljivosti in privoščiti telesu tiste gibalne vaje, ki 

so primerne za določen poklic, kajti sedanje zapuščanje delovnih 
mest kar tako ima za delovno storilnost le izgubo, saj vidimo, da ti 
ubežniki po vrnitvi nič bolje ne primejo za delo, ker so si privoščili 
malce zabušaVanja. To pa je najbrž precej sprto z nagrajevanjem po 
delu in na škodo tistih, ki v proizvodnji delajo.

FRAN VODNIK
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Pri rekreaciji nas zastopa kolegica, pa smo vse zadovoljne.

imeli s seboj župnišče. V smešnih 
preoblekah so se pojavili in so že s 
svojo zunanjostjo vzbujali smeh. Ko 
je župnišče zasedlo svoje mesto, se je 
začela pokora očiščevanja. Gotovo 
ne veste, kaj je to. No, takole je šlo. 
Našega dolgobradega Koprčana smo 
obrili. To opravilo je opravil levi mi
nistrant. Pri tem se je občinstvo zelo 
zabavalo. Polivanje z vinom po bradi 
in skrhane škarje so naredili svoje. Še 
sreča, da se je kasneje lahko obril z 
brivnim aparatom. Nato se, je krst 
začel zares. Treba je povedati, da 
letos ni bilo udarcev po zadnji plati, 
kar je bilo posebej dobrodošlo za 
»dolinske uši«. Botri so morali zaradi 
neznanja krščencev polagati na mizo 
liter vina. Počasi sc je nabralo okoli 
301 vina. Po končanem krstu so vsi 
skupaj, praznili steklenice in peli 
pozno v noč.

Tretji dan, zadnji, smo vstali malo 
bolj pozno. Ko smo se okrepčali, smo 
krenili. Počasi se je kolona vila proti 
planini pri Jezeru. Počasi smo prišli 
do koče pri Planini jezero. Potem ko 
je koča pogorela, je PD Viator kočo 
zopet obnovilo. Na Planini Jezero 
smo si vzeli daljši počitek, saj se nam 
res ni nikamor mudilo. Lenarili smo 
na soncu in uživali. Vendar pa je vse 
minljivo in morali smo nadaljevati 
pot proti Vogarju. Pot je zelo prijaz
na, saj teče večinoma po gozdu. No, 
tudi Vogar je bil pred nami. Tu smo 
se zadnjič ustavili pred prihodom v 
dolino. Tu velja omeniti predvsem 
lep razgled. Na Vogarju smo tudi 
obudili spomin na nedavno tragično 
preminulega člana PD IMP Marjana 
Kopitarja. Nato smo nadaljevali pot 
v dolino in že smo prišli v Staro Fuži
no. Pred bifejem smo se »utaborili« 
in počakali na avtobuse. Odločili smo 
se, da bo en avtobus odpeljal preje, 
eden pa pozneje. Ko je prvi avtobus 
odpeljal, smo se preostali odločili, da 
se odpravimo v restavracijo. Tam 
smo spoznali, zakaj naš turizem ne 
uspeva, saj so nam prinesli smrdljivo 
meso, ki pa smo ga odnesli nazaj v 
kuhinjo. Ker se je ura bližala 6., smo 
se tudi mi odpravili. Pred tem pa smo 
še odkrili dobrega pevca, ki nas je 
zabaval vso pot. Z nami je bil tudi 
župnik, ki smo se mu tudi smejali. 
Kakor tudi vsako leto. smo se tudi 
letos ustavili v Naklem pri Marinšku 
na dobrem sladoledu. Nadaljevali 
smo pot proti Ljubljani, kjer smo si 
tudi rekli NA SVIDENJE!

MICKA

Nikomur 
ni bilo žal hoje

»Nemara sem bil štiridesetkrat na Triglavu, natanko ne vem več. Bil je ideal 
moje mladosti...«je zapisal Kug). Njegove misli vodijo IMP-jeve planince, da 
se vsako leto povzpnejo nanj.

Pred IMP-jevo poslovno zgradbo 
se nas je zbralo 80 planincev — starih 
in novopečenih osvajalcev Triglava, 
od koder smo se z avtobusi odpeljali 
do izhodiščnih točk — Rudnega 
polja in Vrat. Na poti v dolino Vrat 
smo se ustavili ob slapu Peričnik, ki 
je eden izmed najlepših slovenskih 
slapov. V soncu nas je pričakal Alja
žev dom. v ozadju pa mogočna se
verna triglavska stena. Tu smo se 
malo ustavili in pot nadaljevali po 
ravnici mimo spomenika planincev 
parizanov po poti čez Prag. Vzpenjali 
smo se in »grizli« v hrib. nekateri se z 
obilo kondicije z Mt. Blanca. Klinov 
in žice ni manjkalo, vendar je dolina 
Vrat ostajala globoko pod nami. Ob 
studenčku smo počili, večji del sku
pine se je odpravil proti Triglav
skemu-domu, mi pa smo zavili proti 
Staničevi koči in se predali sončenju 
ter sledili planincem, ki so se kot 
drobne lutke pomikali po grebenu 
med Malim in Velikim Triglavom.

V prenovljenem Triglavskem 
domu na Kredarici (ki je pravi viso
kogorski hotel) smo se utaborili, po
večerjali in zaplesali ob zvokih Iva
nove harmonike, ki nas je spremljala 
ves čas naše planinske ture.

TRIGLAV!
Še predno se povsem zdani, 
se naš očak Triglav zbudi, 
se v rosi jutranji umije, 
da čist in lep je, 
ko ga zarja jutranja obsije.

Mogočno gora se drži,
ko kača palčkov zemeljskih po
njej hiti.
Vsa veličastna pričakuje, 
da tud'nevešč planinec zadnje 
ovire premaguje.

Tako se dan za dnem zvrsti, 
na lepem tem pobočju sto in sto 
ljudi.
Pogled, ki nudi se z gore, 
poplača te za muke vse.

Če si le malo še krepak, 
tud če nisi več junak, 
obišči Triglav naš krasan, 
pa lepši in vedrejši ti 
jutrišnji dan!

PLANIKA

bode

V soboto — drugi dan naše planin
ske ture smo se zgodaj zjutraj odpra
vili s Kredarice proti najvišji točki. V 
jasnem in sončnem vremenu smo se 
prek Malega Triglava povzpeli na 
(Veliki) Triglav. Na vrhu se je odprl 
mogočen razgled na domače hribe in 
doline, v daljavi je bil viden celo 
Grossglockner. Sledilo je že tradi
cionalno fotografiranje v družbi 
Aljaževega stolpa, ki ga je leta 1895 
postavil »triglavski« župnik Jakob 
Aljaž na »svojem svetu in na lastne 
stroške«. Novopečeni osvajalci Tri
glava pašo tu doživeli krst po zadnji 
plati.

Z vrha Triglava smo sestopili po 
Kugijevi poti, ki je na začetku dokaj 
zahtevna proti koči na Doliču, kjer je 
pot že zložnejša. Tu smo se okrepčali 
in nadaljevali pot proti Hribaricam, 
ki zaradi grušča ne vzbujajo veselja 
planincem. Hribarice so bile prema
gane, tako da smo nadaljevali spust v 
dolino Triglavskih jezer, ki je vklju
čena v Triglavski narodni park. Oko
lica jezer se od prvega pa do zadnjega 
jezera močno razlikuje, od samotne 
divjine, melišč in skalnatih blokov do 
mehke trave, zelenih macesnov in 
bogatega cvetja. Počitek in ohladitev 
nog v enem izmed jezer dobro dene
ta. Pot postaja položnejša, tako da se 
že vidi koča pri Triglavskih jezerih. V 
koči nas presenetita izvrstna eno
lončnica in dobcrTtruh. Pred kočo je 
bilo v se bolj živahnorkajti bližal seje 
krst za novopečene osvajalce Trigla-

Tretji dan naše planinske ture smo 
se vračali v dolino mimo planine Ov- 
čarije do koče pri Jezeru, kjer pote
kajo še notranja zaključna dela pri 
preurejanju koče. Po postanku nas je 
pot nato vodila do koče na Vogarju, 
kjer smo se z minuto molka poklonili 
spominu na tovariša Marjana Kopi
tarja, dolgoletnega planinca in člana 
planinskega odbora Planinskega 
društva IMP.
. Z Vogarja smo nadaljevali pot 
proti Stari Fužini, od tam pa z avto
busom ob pesmi in petju v Ljubljano. 
Po prijetnem vzdušju ob povratku je 
moč sklepati, da je bila planinska 
tura uspešna. In kaj pravi o vtisih z 
vzpona na Triglav planinka Boža iz 
Tena — Telekomunikacije? »Kljub 
delu doma sem se odločila za Triglav, 
ni mi žal, kajti v hribih se razvedriš, 
tu je pravo planinsko vzdušje, en
kratno okolje in polno planinskega 
cvetja.« VIDA BABNIK

Izleti septembra 
in oktobra

22. septembr|; 
na Kofce

in Veliki vrh T
V soboto, 22. septembrut* «ri je 

Planinsko društvo IMP 'Nje 
niziralo izlet od Podljubelj1 'Titov 
čez Kofce na Veliki vrh. #*! .Top.
je ob 5.45 pod uro na železl\ lri
ški postaji. Z avtobusom ™ 
bomo peljali do Podljubelj.--------------------- ------ 155
od koder je na Veliki vrh rjilce ^
bližno štiri ure srednje te& N n;
hoje.

Izlet
bar.

6. oktobra 
na Dobrčo

vodil Rihard H1* *■ Ko 
kri s

Sc
Tika 

'hort 
'čer'

V soboto. 6. oktobra ** m 
Planinsko društvo IMP or?*1 
niziralo izlet na Dobrčo,

Vsi, ki se želite udelež' ^ ve 
tega izleta, pridite ob še>*' ^
zjutraj na običajno zbohf ejj ^ 
mesto pod uro na železu1^ 'tvn?i 
postaji. Z rednim avtobus*’ %t.

boste odpeljali do Rad(1' Ujki 
Ijice, od tam pa z lokalcC1-V N 
Begunje, od koder vas ^ 
Dobrče čaka se uro m pol 1 ^ 
jetne hoje. Izlet je lahek. P, 
mere n res za vsakogar. Vo 6 pr() 
ga bo Marjan Požar.

21. oktobra 
v neznano 

prijavite se 
pravočasno1
Planinsko društvo IMl’rii/i’ ^0nedeljo, 2 1. oktobra orga*1 ^ . r;iv 

ralo izlet v neznano. Opt,zj„ !»vjr
jamo, da se morate in1^se morate
senti prijaviti pri poverjen1 
do 25. septembra. Treba 
vplačati prispevek za Pri^

K!
n ,
ki
■>d

P",,lc 1

K’

, Ncr 
‘Top-

in sicer 500 dinarjev za 
sle, 250 dinarjev za otrokj^
sedmega do štirinajstega
medtem ko bo izlet za 
mlajše od sedmih let,

Prijavite se pravočas
kajti društvo mora najet' ^0
tobuse in 
prijave ne

po 25. septem 1 ^ 
bodo več m<’z J|r

v”"'n

sta"1' jiJ

Igre na visoki ravni
Bilo je lepo sončno jutro 18. avgusta — sobota, ko se je na železniški postaji v 

Ljubljani zbralo kar 27 planincev PD IMP Ljubljana, da še enkrat v sezoni 
1984 stopijo na vršace Julijcev.

na izpadanje od četrt finala, P°
Komisija in sodnik' ., 
več snretnosti v ohen ,CA. t

Veseli in razpoloženi smo prišli do 
Jesenic. Tu smo prestopili na avtobus 
za Mojstrano in nato še enkrat, da 
smo prišli v Vrata. Čeprav še ni bilo 
hoje, pa vendar se je prilegel kratek 
oddih. Nabavili smo si razglednice, 
žig in vsak je kaj malega pojedel. Čas 
je bil za odhod. Le 200m od Aljaže
vega doma smo se ustavili pri spome
niku padlim partizanom — gorni
kom, ki je v obliki velikanskega ple
zalnega klina z vstavljeno vponko,

Utrinki s poti 
po transverzali

V petek, dne 13. julija ob sedmih zjutraj je 15 prekaljenih članov PD IMP 
krenilo na tridnevno potepanje od Slovenj Gradca čez Plešivec, Smrekovec, 
Raduho v Solčavo po Slovenski planinski poti.

Hojo smo začeli v Slovenj Gradcu 
v času, ko je sonce že močno pripeka
lo, zato so se nam pivo, čaj, pa tudi 
voda in borovnice med potjo prav 
pošteno prilegle. Tudi »zdravil« ni 
manjkalo, saj so obvezna sestavina 
vsakega nahrbtnika. Prav pošteno 
smo se spotili med popoldanskim 
vzponom na 1700 metrov visoko 
Uršljo goro. Velikokrat se nam je 
glasno utrnila misel: »Gora ni nora, 
nor je tisti, ki gre gor.« A na vrhu, ko 
smo si prijetno utrujeni ogledovali 
kraje pod nami, od Slovenj Gradca 
do Črne s Peco in ostalimi vrhovi, 
smo pozabili na to norost. Sledil je še 
spust do Andrejevega doma na Sle
menu, kjer smo »ujeli« tudi pred
sednika PD IMP in njegovo ženo, ki 
sta par ur preji nami prehodila isto 
pot.

V soboto je sledila 8 ur dolga pot 
čez Kramarico z vmesno postajo na 
Smrekovcu, kjer "smo zajtrkovali. 
Nato se je skupina močno raztegnila. 
Pot pa bi bila zelo dolga, če ne bi znali 
uživati ob pogledih na Uršljo goro, ki 
se je vse bolj oddaljevala, ob obnav

ljanju znanja o rožah, ki so nas obda
jale, ob obujanju spominov na pre
hojene poti..., pa tudi ob smrtnem 
strahu zaradi bika, ki je glasno naz
nanjal svojo prisotnost na planini dve 
uri pred Loko pod Raduho.

Sredi popoldneva smo eden za 
drugim prihajali v kočo na Loki pod 
Raduho. Sledil je večer, zapolnjen s 
petjem, plesanjem, pogovori. Naš 
harmonikar Ivan je celo prišel na 
svoj račun, saj je poleg igranja na 
harmoniko lahko tudi plesal.

V nedeljo zjutraj smo najprej poš
teno zajtrkovali — ajdove žgance z

postavljen na velikem betonskem 
podstavku. Čeprav so se od časa do 
časa pri podile megle, nas je kar pri
jetno grelo, saj so bili nahrbtniki še 
skoraj polni. Po strmi dolini Sovatne 
smo prišli na preval, nato pa še nekaj 
poti navzdol čez Kriške police in po 
štiriurni hoji, smo se ustavili v Po
gačnikovem domu. Med vzpenja
njem skozi dolino Sovatne smo si 
ogledovali mogočno severno Tri
glavsko steno, na levi mogočno oste
nje Bovškega Gamsovca, v ozadju 
Cmir in Kredarico z novim domom. 
Vsi ti pogledi so enkratni in nepo
zabni, samo žal, večkrat nam jih je 
prekrila megla, da jih nismo mogli 
videti v vsej veličini in lepoti.

V Pogačnikovem domu na Križkih 
podih smo se razkomotili, obvezali 
nekaj žuljev, saj smo vedeli, da je za 
danes pot končana. V skrbi, da bomo 
planinci imeli prenočišče, je že do
poldne prišel z Vršiča predsednik 
društva Lojze Kosi in nam rezerviral 
prostor za prenočevanje. To nam je 
prišlo zelo prav, saj je ta dan čakalo 
na počitek veliko planincev. V po
poldanskih urah pa je prišla še tretja 
skupina planincev PD IMP in to sami 
upokojenci, ki jih je vodil Oča. Pot 
jih je pripeljala iz Vrat čez Škrlatico, 
Križa v Pogačnikov dom. V veselju, 
da smo turo dobro opravili, smo ga 
malce dali na zob. Naš predsednik 
Kosi pa je bil s svojo skupino tega 
dne še na Križu in Stenarju, ki sta oba 
preko 2400 in 2500m, zato je bila 
izmenjava dogodkov še toliko bolj 
živahna.

do finala. i,,inn..iju ... 
strogi. Največ spretnosti v obe j/foc 
je imela tov. Jagoda, zato jc ju 
vakinja dobila ustrezno na^ Lo Č%| 
startnine. Ob zaključku ig®r 
peli nekaj narodnih, večer KP 
ljučili in se odpravili spat- ^e,

aslednjc.]Še v temi nas je nas>v“-' - e 
budil Robert Kastelic. Kaza giouuu isoovii isasivin-. -,,stU
lep sončen dan. Žc pred s " j Fm, ’
zjutraj smo bili na melišču PK^ a p 
zorjem. Vijugasta pot se le ^l1 “ 
skalne police in obsežno strflj ^'Bfc
če. pa vendar smo v eni jtiPnilj J

ko, Jalovec, Ozebnik, ki 
goče pozabiti. Pogled je lep’’ . t
z vrha Razorja (2601 m). »Dh JU11^ 
stvena razgledna točka po' L 
cih in še daleč čez. . •,st*fL|

Čas je hitro mineval. ^°nCfrpli 
že visoko na nebu, ko smoP^ ^J»..

nCtVišlismO pt£ JvOTI
sončne zelenice nad 'ie
narico in do križišča. *S.£f&nekaj ožuljenih in izčrpan' '• pa Prhe, 
križišča podali na Vršič. _ •s0jnlT>jiknzisca podali na v is iv. prjsoJn A')i 
transverzalni poti na vrh (,j|o'l.lr;i 
Veselje na vrhu PrisojniKO ^a£jnjiv V.-»VIjv UUMIIU. .....J v 73U‘'J kjlni
liko, saj je bil premagan sejcMu 
začrtane poti, 2547m._ (
dve uri hoje in na Vršicu^^
si mislili, potem pa nas av

Vršiču spremenili na „• ni0<.L t
poln avtobus iz-Trente nas „iti h,

'Til

.prejeti. Do Kranjslreg^,

mogoče. Rekli smo. to }e
ocvirki in mleko, nato pa se podali na 
Raduho. Bolj utrujeni z Očom so

,«4

ostali pod vrhom, ostali pa smo slavili 
na vrhu, kjer je nastala tudi skupin-, 
ska slika najbolj pogumnih. Robert 
pa ni pozabil tudi na krst, čeprav še 
danes ne vem, zakaj me je krstil. Sle
dil je spust do zavetišča v Grohartu in 
nato v Solčavo,1 od tod pa z avtobu
som v Celje in nato z avtobusom ozi
roma vlakom v Ljubljano.

IDA MEGLIČ

Planinci PD IMP, pa ne bi bili 
pravi planinci, če ne bi takoj organi
zirali družabnih iger. Izvolili so pred
sednika, pomočnika, zapisnikarja in 
vse kar zraven sodi. Prva igra je bilo 
pomikanje okroglega predmeta (mi 
smo uporabili čebulo) na določeno 
mesto, z obeskom na zadnjici. Druga 
igra je bila pobiranje jabolka z usti iz 
vedra vode. Tekmovalec je moral 
imeti roke na hrbtu. Tekmovali smo

Razšli smo se vseeno
dobre volje, saj snH1, ^htev^f/SiD1 <\ n,»l/'ifpn h mčSU *• J - .1 cip .UH,'

rPr”T.L* “ v*Uvali* v1 m 1
Gamsovec skozi ; “goZ' S°jA
Očeva skupina pa j®
no, tudi v Vrata. Vsi PaLsjub|jar>tV 
nih urah Pr|‘’N'AsT '
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'Hin..1 Planinskega društva IMP smo se za vzpon na streho Evrope kar skrbno 
Sejali. Že lani, ko smo bili na Breithornu, je prišla na dan ideja, če se ne 

|Tlln s strani Marjana iz Idrije, da bi se podali na Mont-Blanc. Navdušenci 
^'tdlog podprli in začele so se resne priprave na vzpon, posebno še tedaj, 
J*“pravni odbor vzpon potrdil. Vsak po svoje smo nabirali kondicijo, ra-

l^il flli Mnm kn ncnnln rali no žal ol ■ Hq lit Sl Sl iti VT Pili P dll7llo. llfl til S0 SFCCllt

h
J»li, ali nam bo uspelo ali ne, želeli, da bi nam vreme služilo, da bi se srečno 

11 la kdo ve kaj še vse so razmišljale za planine navdušene duše.

;it»' n".1'6) v sredo, 25. julija, zvečer ob 
rj,j' t je lilo kot iz škafa. Skoraj vsi 
j:,, j JUenci smo pred upravno stavbo
:' F°vi čakali na avtobus, ki naj bi 

Pnof •
ci
znanci, se pogovarjali, obujali

n|no — ___x ..... i: _ _____ ti_: _

a»ai v d,a|j"° Fr.anc|j°’.Vllju naproti. Srečali smo se ze

Mt. Blanc ostal neosvojen

Vi

US
;lj;1 h ll1e, povpraševali po manjkajo-
r=bk"

Jio naso prtljago, ozirali za avto- 
|j(i' k v’ )e zamujal že več kot pol 

ji.ončno je le pripeljal, precej 
snio se posedli vsak na svoj 

L 1 Oča in Robert sta preverila 
ile.n°st in ugotovila, da jih nekaj 

in da tudi ne mislijo oziroma 
iCjQrej° z nami na pot. Ob 10. uri 

I*1 n/ sm° končno krenili, 
m jij^cji se nismo oziroma nas niso,
- i|,'’ 8n zadrževali. Malo je prene- 
... j aeževati. Pot pa smo nadaljevali 
V Italiji, kjer je zopet pral 

St" k’ *,ski so parali nebo na obzorju. 
ifH' [V je bilo na trenutke svetlo kot 
iišl tli)he|ega dne. Padsko nižino 
,,!li ivt)('?|l' Ponoči. Večina nas je spala, 
In' ■L'ltUko tud' eden od šoferjev. Po 
Hi* šv r‘ltnem sumljivem zibanju av 
j) Mi*

p" ii , 'tnio pot in prevozili krajšo pot 
iw' i![ lll,te in sc v Torinu končno obr- 

^“ti cilju. Deževati je preneha-

S l;ij|j rcz vsakih težav in že smo se

smo se ustavili v motelu ob 
Se podkrepili s kavo in s še 

cv.(|. ■■ krepkim požirkom. Nada

mi Cr|o uro smo se ustavili tudi v
ja 'Potem pa nadaljevali proti ita 
Uti:, 'francoski meji. Mejo smo

lili,. J, 1 I km dolgem predoru pod 
^'okincom.
$a -urugi strani smo odložili mlaj- 

|’*Crja, ki sc je vrnil nazaj, nas 
V|Zel° zanesUiv >n izkušen šofer 

«)' ,('sti 4 Prot' Chamonixu. Že v 
. cL smo nekateri nakupili po- 
1 i, r.a "Premo, ki nam je še manjka- 
’;l 6»vj n° tako smo se razkropili po 
;ff >( n,a_h in ulicah tudi tu. Chamonis 
ki' tC^no zelo urejeno in slikovito 
h1’ 'r()DCc na vznožju najvišje gore v 

V(iZr(l_l!1; Popoldne smo prispeli v va- 
. ... Vi, smo postavili tabor in se 

rQ(l Popravljati na vzpon, ki je bil 
tki i>' naslednjega dne. Zvečer 
•v^plt še krajši posvet z navodili 

Nestrpnost je bila kar pre- 
<li ll.:i.'n z daljnogledi smo opazo- 

ki so ga največ zakrivali 
ttfjf Vreme je bilo nestanovitno in 

nas je, kako bo naslednji

Zjutraj sfno oprtali nahrbt- 
SjSe z zobato železnico povzpeli 
Sil: v,S('ko pod Mont-Blanc. Iz- 
N.pn,° in se takoj zagrizli v str- 
Slj j 0 slabih treh urah smo pripe- 
"kssg0 iak° imenovane koče Tete 
'%lj ' P° krajšem počitku smo si 

pr>®.reze- kajti ledenik smo mo- 
ijtSii, ,tckati v navezah. Naslednja 
i^Hl/mor smo bili namenjeni, je 
,tnas kar nekako grozljivo, 
d« JrSnakot orlovsko gnezdo na vrh 
i" *^lie SC nam n' zdela niti zelo 
' HisNo3 Nekai naš'h udeležencev 

fSni°riV Prv' koči, ker niso bili pre
ide. Vg ‘l b' zmogli pot do naslednje

tr;>;
,()l

et>
.

ffl' mi 
#
/ 
bf|
in1v

v
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fif:Sli'n'l>r,?i Planinci, ni kaj, saj le z 
iilStii °* 'n tudi odpovedovanju 

I pS, i(j Zeljam dokažejo nesebič
ni ijU ,C med planinci nepogrešlji-

^Sar^sškanju ledenika, ki je zelo 
,P°scbno še zaradi vedno 

L*1 in kamenja, smo sc odve- 
'Lvk L, ®1' dereze, ter sc zagnali v 
J^l 'daljevali smo kakor je kdo
X** skrhe/1 .m°8el- °ča Pa je kot 
tuliff'Sjh , • da ni kdo ostal v ska- 
lVi/aJ urni so prispeli do koče

<t»fcldne,zanter f °kr°8 ČC‘rtC l"'C^'A11 nJ,mi pa smo počasi so-
li "JrHia c ’1 koči še ostali. Pot med 
t lLStev" 'nia ie težka in zelo strma 
rh ""zb/ °d Vsakega planinca po- 
5nanost in sigurnost. Nenehni
fli$iCpaJehn jemal °8riimno moči.

žark °LUd' zel°radodarno s 
■iViki 'Protii ° smo se spotoma

da k; Kl "‘'d nami, sc nam je
skor;ii J° Z, mal° P(,da|jšano

■SrtJpUsn, J.PnJelt, z vsakim kora- 
’ ' I j?Irne*' občutek, da se nam
nA^ihrž tnH,CnONt 'e bila neverjet- 

Sk,x dl zaradi vse redkejšega

minimalni obrok hrane in še to z za
vestjo, da pač moramo nadoknaditi 
izgubljene moči, ker nas naslednji 
dan čaka še vzpon na vrh in spust v 
dolino. Najbolj nas je mučila žeja. 
Voda (snežnica) se tu prodaja po li
trih, hladna je veljala-5 frankov topla 
pa 10; doma pa kritiziramo naše 
koče. a nikoli več niti žal besede o 
cenah v naših kočah, o čistoči in 
sploh...

Utrujenost nas je vse bolj mučila 
in pričeli smo iskati prostor, kamor bi 
lahko stegnili utrujene noge. O 
kakšnem pogradu niti sanjali nismo, 
saj ni nihče vedel, da se da tu gori re
zervirati prenočišče, o čemer pa so 
bili verjetno dobro poučeni nekateri 
Japonci, Nemci, Italijani, skratka, 
planinci z vsega sveta. Spali smo na 
umazanih golih tleh z bundo pod 
glavo, na klopeh, kjer smo pač našli 
malo prostora.

Kmalu se je vse umirilo in okrog 
ene ponoči je v koči ponovno zavr
šalo kot v panju. Pričele so sc pri
prave za’odhod na vrh. Nekaj nas je 
tu odpovedalo, ker nas je še preveč 
dajala utrujenost prejšnjega dne, 
najbolj zagnani in krepki pa so se le 
podali na pot v viharno sneženo noč. 
Skoraj vsi so obrnili že po nekaj sto 
metrih, ker je bil metež prehud in je 
burja prepihala še tako topla oblači
la. Vrnili so se tudi vsi naši planinci 
razen najbolj zagnane naveze 'naših 
treh planincev. Vsi zagnani so se pre
bijali proti vrhu, vendar so morali 
tudi oni kloniti viharju in se z več kot 
pol poti vrniti nazaj v varno zavetje 
koče. Vreme je bilo obupno, še mi, ki 
smo ostali v koči in zalegli izpraz
njene pograde, smo trepetali od 
skrbi, kako bomo prišli v takem vre
menu v dolino. Tudi vodiči domačini 
so se vrnili s svojimi planinci. Pov
prašali smo ji h po vremenu. Napoved 
je bila slaba in stanje se lahko še po
slabša. Po kratkem oklevanju smo se 
odločili okrog 9. ure kreniti v dolino. 
Zunaj na hudem vetru in mrazu ter 
snegu, smo si natikali dereze in po
razdelili v naveze. Kar stiskalo me je, 
ko sem pogledala v ledene skale pod 
seboj, poleg tega pa je pihala še stru
pena burja.

Prvi koraki v strme ledene skale so 
bili dokaj težki, ko pa so se noge na
vadile na led je šlo lažje. Z rokavico 

- sem na začetku poti velikokrat po
drgnila led s skale, da je bil prijem 
varnejši, sicer pa smo z vrvjo varovali 
drug drugega. Počasi smo se spuščali 
in težko čakali, kdaj sc bo pojavilo 
pod nami nevarno snežišče. Končno 
smo ga zagledali, občutili pa že prej 
zaradi planincev pod nami, ki so drug 
drugega s klici opozarjali na pada
joče kamenje. Nazadnje smo na sneg 
zagazili tudi mi. Pohiteti smo morali 
v trenutku, ko nad nami ni bilo opa
ziti padajočega kamenja. Ti pre
sledki so zelo kratki — okrog minute 
— in zopet se vsuje drobnejše pa tudi 
debelejše kamenje, ki je strašno ne
varno. Končno smo se oddahnili in se 
podali po manj nevarnem snežišču 
proti koči Tete Rousse, kjer nas je 
zaskrbljena čakala petorica naših 
planincev. Najhujše je bilo za nami. 
Krepko smo si oddahnili in se po 
krajšem postanku napotili v dolino, v 
tabor.

Zvečer je bila analiza poti. Vrha 
sicer nismo osvojili, srečni pa smo

lahko, da smo brez poškodb in po
sebnih zapletov prišli v dolino. Nekaj 
razočaranja pa je bilo vseeno, ker 
nismo uspeli uresničiti zadane si na
loge, kar nam je doslej še vedno 
uspelo, zato je bilo naše razočaranje 
še toliko večje, če rečemo čisto po 
domače, se nam je kar »fržmagalo«. 
da smo morali na tri četrtine poti od
stopiti in kloniti pod vremenskimi ra
zmerami.

Naslednje jutro, ko smo posprav
ljali tabor, se nam je veliki Mont- 
Blanc v soncu posmehoval. Marsikdo 
izmed nas mu je verjetno zapretil: 
»Čakaj, že še pridemo na vrh, pa 
drugič!« Počasi smo se preselili v av
tobus in se podali na pot proti domu. 
Zaradi neosvojenega vrha se je ver
jetno porodila ideja, da bi se spo
toma povzpeli rta Grossglockner. 
Mnenja so se delila in prišlo je do po
sveta UO v Švici v slovenskem hotelu 
Pošta. Sklep je bil, da gremo na 
Grossglockner, kdor pač • želi iti, 
ostali pa bi počakali v koči. Do reali
zacije načrta nvprišlo, ker smo se na 
poti predolgo zadržali in nam je 
zmanjkalo časa.

Pozabila sem omeniti, da smo na 
prelazu Turka plačali kazen, ker smo 
imeli 20 cm preširok avtobus, da smo 
prvi večer po odhodu iz Francije ta
borili v privatnem campu v Švici in da 
smo se tu po dolgem času lahko poš
teno umili in okopali. Zaradi preši
rokega avtobusa smo potem vozili

naokrog-po širokih cestah, zato smo 
morali pozabiti na bližnjice prek pre
lazov, Naslednji tabor smo postavili 
že bliže doma v Lienzu v Avstriji. 
Zjutraj smo pospravili šotore, se na
potili v mesto in nič se ni bilo treba 
truditi, da smo zapravili preostale 
devize. Popoldne smo prispeli precej 
tresočih se kolen na Ljubelj. Kolena 
so se nam tresla seveda zaradi nekaj 
dekagramov preveč kave kot je sicer 
dovoljeno uvoziti in prepričanja, da 
nas bodo pretresli od nog do glave, 
toda vse je šlo lepo gladko in brez 
težav. Kar nekako lepše je tekel av
tobus po domači cesti v domačo doli
no. S;y je lepo okrog po svetu, toda 
doma je le doma. Sedaj smo verjetno 
šele dobro razumeli natakarico »naše 
gore list« tam v Švici pod prelazom 
Turka, ki kar verjeti ni mogla, da vidi 
jugoslovanski avtobus z domačimi 
ljudmi.

Naša pot se je bližala koncu, "še 
kratek postanek za žejne in že smo se 
po ovinkih okrog Ljubljane pripeljali 
pred upravno stavbo na Titovi, od 
koder smo tudi krenili, ura pa je bila 
7 zvečer.

Že na avtobusu se je pojavilo vpra
šanje, kam naslednje leto? Na Olimp 
v Grčiji bi šli kar vsi —za spremembo 
enkrat na jug. Tine bi šel rad na Kili- 
mandžaro, pa precej bi jih šlo z njim. 
Bomo videli smo rekli, če bodo dani 
pogoji, zakaj pa ne?!

L. G.

Ciklama in Košuta 
bosta spet lepi

Počitniška skupnost je začela obnavljati koči na Veliki planini. Na 
sliki se lepo sveti nova streha, ki je bila narejena v juliju. Septembra 
bodo napeljali na obe koči nova strelovoda, obnovili pa bodo tudi 
vhodne stopnice, vhodna vrata in tla v dnevnih prostorih. Pomagalo 
bo tudi Planinsko društvo IMP, ki bo na Veliki planini organiziralo de
lovno akcijo, da bodo koči prebarvali z zaščitnim premazom. Skratka 
naša Ciklama in Košuta bosta še pred zimo temeljito pomlajeni. 
(Foto: T. Š.)

Pri minus 18 smo se obrnili
Tretje leto zapored je PD IMP organiziralo planinski izlet v inozemstvo. To

krat smo se odpravili na streho Evrope 4807 metrov visoki Mont Blanc, ki leži 
na francosko-italijanski meji. Izleta se je udeležilo 38 planincev.

V sredo, 25. julija, ob 21. uri smo 
se udeleženci izleta zbrali pred 
upravno zgradbo IMP na Titovi cesti. 
Dolgo časa smo čakali avtobus. Med 
čakanjem se je ulil dež. Pred enajsto 
uro pa je avtobus le prišel na zborno 
mesto. Kmalu smo krenili proti mej
nemu prehodu Fernetiči. Pot smo 
nadaljevali po Italiji mimo Trsta in 
nato po avtocesti mimo Benetk, Pa
dove, Verone in Milana proti Aosti. 
V Aosti smo se za kratek čas ustavili, 
nato pa nadaljevali vožnjo mimo 
smučarskega mesta Courmayer proti 
francoski meji. Kmalu smo bili na 
mejnem prehodu Enterves. Po pre
stopu meje smo se peljali skozi 
enajstkilometrski predor pod mo
gočnim Mont Blancom. Kmalu smo 
bili v francoskem turističnem biseru 
Chamonixu. Seveda smo se tudi tam 
ustavili. Ko se je čas za postanek iz
tekel, smo se peljali proti St. Gearvi- 
su. Tam smo iskali prostor za tabor in 
ga končno našli v zdsebnem kampu v 
La Fayeetu.

Petek, 27. julija: vstali smo zgodaj 
zjutraj. Nahrbtnike smo zložili v av
tobus in se odpeljali v središče St. 
Gearvisa, od koder vozi montblanški 
tramvaj. Vozili smo se skoraj
celo uro. Ko smo izstopili, smo nada
ljevali peš. Med hojo smo se večkrat 
ozrli na Mont Blanc in na Aigulle du 
Mid (2842 m). Aigulle du Mid je 
gora, prepletena z vzpenjačami, kajti 
Francozi imajo tam lepo urejana 
smučišča.

Mi smo pot nadaljevali proti prvi 
koči. Po triurni hoji smo kočo le za
gledali. Malo smo se odpočili
in okrepčali, nato pa krenili proti 
drugi koči. Steza nas je vodila po 
snegu. Gledali smo skalnato poboč
je, ki se je dvigalo nad nami. Tu se 
rado ruši kamenje, ki potem neslišno
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nami. Tokrat se obregnimo ob tiste, ki so jim cigarete bolj nujne v 
Žepu kot robec. Pa saj so res tako vsestransko uporabne: So znak 
neke aktivnosti (kajenja), pa tudi vzrok, da malo odložiš delo in se 
sprostiš. (Nekdo morda desetkrat med šihtom, drugi dva in večkrat 
toliko).

Za cigarete vemo, da škodujejo zdravju in tako je bilo slišati tudi 
misel, kako naj bi ukrepali.

Nastali so že predlogi, da bi kadilci plačevali pri zavojčku cigaret 
kak dinar tudi za zdravljenje pljučnega raka, ki mu k razvoju po
maga tudi vdihana vsebina cigaret. In našel se je nekdo, ki je takole 
začel: »Kadilec si, potreboval boš kdaj tudi zdravljenje, tako ali 
drugačno. Zakaj ne bi požgal dnevno dve, tri cigarete manj, pa da 
tiste dinarje dal v sklad za zdravljenje, ki bo temu primerno tudi 
boljše in...«

»Nehaj že no s to pridigo! Na vseh koncih te molzejo, daj za to, pa 
za ono, dvajset dajatev, zdaj pa še ta. Bolje je, da me ne gnjaviš, do
kler bom živel, to pravico pa imam...«

Ob strani poslušam to »debato«, ki pa ni tako nedolžna, da bi jo 
nepozorno preslišal. In tako nanese, za poskušino, da postavim še
stim vprašanjem glede te zadeve. Odgovor je bil pri štirih zelo odbi
jajoč »Kakšni dodatni prispevki, če se mi pod nosom malo kadil? 
Kaj pa tisti, ki vino žrejol? Za babe zapravljajo?« No dva sta pa 
rekla, da bi plačala tudi tak prispevek za zdravje, »če se bo že mora-: 
lo...«

Začetek je. Skrb za ljubo zdravje zavzema vedno več ljudi. Tudi 
kadilce. FRAN VODNIK

in z veliko hitrostjo drvi po snegu. 
Nevarnost nesreče je velika. Na 
srečo tokrat do tega ni prišlo. Kmalu 
smo se znašli pod strmim skalnim 
pobočjem. Od tu dalje se je začel 
najtežavnejši del poti na Mont Blanc. 
Previdno drug za drugim smo se po
časi vzpenjali. Večkrat smo se usta
vili in se malo odpočili. Dihali smo 
globoko, ker je tako visoko zrak red
kejši. Postopoma se nas je lotevala 
višinska bolezen. Po treh urah na
porne hoje smo le prišli do koče Gau- 
ter, ki stoji na višini 3835 metrov. V 
koči smo komaj našli prostor za 
sedet.

Sobota, 28. julija: Vstali smo ob 
dveh zjutraj, se toplo oblekli, prižgali 
čelne svetilke, vzeli' nahrbtnike in 
odšli ven. Toda zunaj je pihal močan 
veter, ki je nosil sneg. Živo srebro pa 
je bilo gotovo 18 stopinj pod ničlo. 
Kljub temu smo poiskali zavetje, si 
pritrdili dereze in se navezali. Počasi 
smo se oddaljevali od koče. Po nekaj 
minutah hoje smo spoznali, da 
mraza ne bomo prenesli, zato smo se 
vrnili. Razvezali smo se in si nato s 
težavo sneli dereze. Vsi premraženi 
smo se vrnili v kočo in kmalu zaspali. 
Nobeni naših navez ni uspelo priti 
na vrh, čeprav smo poskušali, a sta 
veter in sneg sproti zamedla stezo, 
tako da nam je preostala le še vrni
tev.

Tisto noč sta dosegli vrh mogoč
nega Mt. Blanca le avstrijska in ja
ponska naveza. Avstrijci so se srečno 
vrnili v Tabor, Japonce pa so zaradi 
hudih ozeblin morali reševati s heli
kopterjem.

Žjutraj se je veter polegel. Bila je 
tudi gosta megla, temperatura pa je 
bila tudi dokaj nizka. Pot po kateri 
naj bi se vrnili, je bila zasnežena, po
nekod tudi ledena, zato smo si pritr
dili dereze. Zaradi varnosti pa smo se 
tudi navezali. Sestop je bil mnogo 
težji od vzpona. Počasi in previdno 
smo se spuščali. Nižje se je megla 
dvignila, temperatura pa je rasla. 
Prišli smo do snega. Opazili smo, da 
taleči se sneg povzroča rušenje ka
menja, ki se je z veliko hitrostjo va
lilo čez stezo. Čakali smo, da bi ka
mniti plaz le za kratek čas prenehal. 
To se je tudi zgodilo. Takrat smo ste
kli čez nevarni prehod. Oči smo imeli 
uprte v skalno gmoto nad nami. 
Srečno smo prispeli do mesta, na ka
terem smo bili za kratek čas na var
nem. Zopet smo hodili hitro. Prehi
teli smo italijanske planince. Po 
nekaj korakih zaslišimo krik. Ozrli 
smo se in videli, da eden izmed njih 
drsi proti prepadu. Na čevljih ni imel 
derez, zato mu je spodrsnilo, v roki 
pa tudi ni držal cepina, da bi se usta
vil. Italijan je silovito z rokami grabil 
sneg, toda zaman, prepad je bil 
vedno bliže. Uspelo se mu je preobr
niti tako, da je drsel nekoliko vstran. 
Posrečilo se mu je, da se je z rokami 
ustavil. Nepremično je obležal. Nje
govi prijatelji so kot okameneli stali 
na stezi in strmeli v prepad. Toda ne
varnosti še vedno ni bilo konec, ta
krat se je namreč začelo rušiti kame
nje. Mi smo se kamenju spretno 
umaknili, toda Italijan za umik ni 
imel moči. Glavo si je nekoliko zava
roval z nahrbtnikom in čakal. Tudi 
tokrat je imel srečo, saj ga je kamen 
zadel v nahrbtnik. Prijatelji so pohi

teli k njemu in ga postavili na noge. 
Odnesel jo je brez poškodb, čeprav 
je bil dvakrat na pragu smrti.

Molče smo nadaljevali pot proti 
koči Tete Rousse. Pri koči smo si ra
zvezali dereze. Medtem je . zopet 
začel močno pihati veter. Po kratkem 
počitku smo pot nadaljevali. Sunki 
vetra so bili izredno močni. Včasih 
smo se morali trdo oprijemati skal, 
da ne bi zgubili ravnotežja. Nižje pa 
vetra sploh nismo čutili. Kmalu smo 
bili pri tramvaju, s katerim smo se 
odpeljali nazaj v St. Gearvis, od tam 
pa še z avtobusom v La Fayet, kjer je 
stal naš tabor.

Nedelja, 29. julija: Zgodaj smo 
podrli tabor in se odpeljali v Chamo- 
nix, od tam pa proti švicarski meji. Po 
prestopu meje smo se peljali mimo 
mesta Martiginy in naprej proti 
Sionu in Sirreju. Nato smo se vzpe
njali na prelaz Furka. Na vrhu pre
laza smo se ustavili in si ogledali 
umetno ledeniško jamo. V središču 
jame je stal fotostudio, poleg pa sta 
pozirala dva mladeniča v kostumih 
severnega medveda. Ko smo si jamo 
ogledali, smo se odpravili k avtobu
su. Pri avtobusu pa sta stala dva mi
ličnika, ki sta ugotovila, da je naš av
tobus preširok za njihove gorske 
ceste. Švicarji imajo poseben zakon, 
da na njihove gorske ceste ne smejo 
vozila, širša od 230cm. Naš avtobus 
pa je bil širok 250cm. Za kazen smo 
plačali 100 švicarskih frankov — 
amapak važno je, da smo lahko šli 
naprej. Kmalu smo se pripeljali v 
Andermatt. Od tam bi morali čez

prelaz Oberold, a smo opazili znak, 
ki je spet prepovedoval vožnjo vozi
lom širšim od 230cm. Morali smo na 
avtocesto. Vozili smo se proti Ziiric- 
hu. Do mraka smo se vozili po avto-; 
cesti, nato pa postavili tabor ob Wa- 
lenskem jezeru. V jezeru smo se 
krepko osvežili in kmalu šli'spat.

Ponedeljek, 30. julija: Zjutraj smo 
vožnjo nadaljevali proti kraljevini 
Leichenstein in njenemu glavnemu 
mestu Vaduzu. Ustavili smti se v slo
venskem hotelu »Pri Angelci«, kjer 
smo se okrepčali in nadaljevali pot 
proti Avstriji. V Avstriji smo se pe
ljali mimo Bludenza v trinajst kilo
metrski predor Arlberg. Pot smo na
daljevali čez Laudeck, olimpijski 
Insbruck v Kitzbuhl. Videli smo 
znano progo za smuk, ki je ena izmed 
najbolj zahtevnih na svetu. Hiteli 
smo naprej proti Mittersillu, saj smo 
mislili, da bi naslednji dan osvojili 
vrh Grossglocknerja. Kasneje smo 
spoznali, da smo prepozni, zato smo 
nadaljevali pot proti Lienzu, kjer 
smo postavili tabor inprenočili.

Torek, 31. julija: Zjutraj smo se 
odpeljali v Lienz, od tam pa nadalje
vali vožnjo proti Spittalu, Beljaku in 
mimo Vrbskega jezera do Celovca. 
Iz Celovca smo krenili proti mej
nemu prehodu Ljubelj, nato pa po 
domovini mimo Tržiča do Ljubljane.

Izlet na Mont Blanc je zame nepo
zaben. Da je izlet tako uspel, se 
moram zahvaliti predvsem Nandetu 
Klobučarju-Oči, vodnikom in vsem, 
ki so pripomogli pri organizaciji tega 
iz|eta. ALEŠ POŽAR

Zakaj smo v tovarni?
Vsi nimamo enakega veselja do dela in tako se tudi težko srečata v 

izmeni ali na podobnem delu dva, da bi dosegala enake delovne re
zultate. Z normo se to da nekako približevati, pri ostalih delih pa so 
odstopanja lahko zelo velika, da potem celo rečemo: »Naredi dva
krat, trikrat manj, plačo dobi pa tako kot jaz.« Vidite, v tem je še 
precej tistega moralnega odnosa, ki hromi delovne uspehe, ali 
ustvarja zavisti. Zakaj smo si lahko po dohodku blizu, če si pri delu 
še zdaleč nismo? In tako se dogaja, da se novinec navadno zagrize, 
hoče torej pokazati, da ima voljo do dela, hoče nekaj doseči, to pa 
neki vidijo kot dobro, drugi pa se sprašujejo: » Le zakaj tako zavzeto 
dela, blamiral me bo, ko ga bom zamenjal pri delu, a bom imel de
lovni rezultat dosti nižji, pa mi lahko še kdo očita, zakaj je pa oni več 
naredil?« ,

Da bi se to ne primerilo, mu je treba, zagnancu, dokazati, da pre
več presega normo, ki jo lahko kar hitro popravijo v delavčevo 
škodo. In tak novinec navadno razume nauk, pa začne še sam po
stopati po delavnici. Vendar ne za dolgo, postane mu morda nerod
no, pa se spet oprime dela. Deset minut mu je bilo kar dovolj, ker 
noče pok variti dobrega vtisa prejšnjih dni, pa naj mu nekdo tako ali 
drugače »sugerira«.

Sicer ima po svoje tudi prav! V tovarni je vendar zaradi dela. 
Mnogi pa pač nimajo dovolj veselja do dela, tako je dejstvo, ali na
robe je, da ni nikogar, ki bi jim delovno zavest poskušal privzgojiti. 
Tu so tudi še stoletne tradicije, ko je nekaj rodov skrbelo, da bi pre
več ne delali, kajti delajo naj norci, pametni, si mislijo, bodo pa pre
sojali kdaj, koliko se splača delati ali pa bo njihovo vodilo: Delaj to
liko, kot te dregnejo. Resnico je povedal tisti, ki je rekel: Kar bi 
lahko naredil v eni uri, dela ves dan, če pa bi mu kaj rekel, obrne to 
kritiko na politično stran, se pravi, da si zoper neko nacijo oziroma 
proti posamezniku iz te sredine.

Vidite, v tem je problem! Delo trpi, ker dopuščamo tak odnos, če
ravno vemo, da pri delu ne sme biti razločkov, od kod si ti in od kod 
sem jaz, pa da sem proti tebi, če te priganjam. Saj poznamo rezulta
te: Dosti zgubarjev je, pa tega ne znamo odpraviti. Kaj je res bolj 
važno, kdo koga »komandira«, kot pa kaj moramo dnevno opraviti 
pri svojih delovnih obveznostih? Tudi s te plati bi morali biti bolj 
odkriti! FRAN VODNIK
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25. avgusta so se pomerili Biiskovi, Pan oni ji ni in Rabini športniki

Tokrat je imela Raba svoj dan
Sindikat delovne organizacije Panonija že od leta 1981 sodeluje s sindika

tom Rabe iz Sentgotharta na Madžarskem. V soboto, 25. avgusta so Panonci 
obiskali Madžarsko in se pomerili z Rabinimi športniki v malem nogometu, 
namiznem tenisu, kegljanju, streljanju z malokalibrsko puško in šahu. Srečanja 
so se letos prvič udeležili tudi Biiskovi športniki.

V malem nogometu se je z Ra- 
bovci najprej pomeril Blisk in zmagal 
7:6. Zmaga je bila precej bolj gladka, 
kot kaže rezultat, saj so Biiskovi no
gometaši dobili prvi polčas s 6:2 in na 
začetku drugega zabili še sedmi gol. 
nato pa so zaigrali ležerno, da so sc 
jim Madžari približali.

Seveda pa je bi to le ogrevanje. 
Zlasti Rabovci so se pripravljali 
predvsem na srečanje s Panonijo in 
proti njej postavili močnejše može, 
ki so začeli precej bolje kot na pr
votni tekmi. Medtem ko so na prvi 
tekmi Madžari igrali zaprto in v glas 
nem na svoji polovici, so v. drugi 
tekmi takoj začeli napadati in kmalu 
povedli z 1:0.

Zdaj je treba omeniti še vreme. Že 
proti koncu prve tekme so se začeli 
zgrinjati črni oblaki, začelo je grmeti 
in po prvem golu se je razbesnela 
prava nevihta. Ladislav Abraham, 
predsednik Panonijinega sindikata, 
ki je sodil, je igro prekinil. Toda obe 
ekipi sta bili pripravljeni na borbo in

čim sc je najhujši naliv polegel, so se 
igralci s rnili na igrišče.

Tekmo sodo konca igrali po dežju, 
kar je na igro seveda vplivalo. Žoga 
je bila mokra, igrišče spolzko, nekaj 
luž, igralci so težko lovili ravnotežje, 
žoga je bila težka in nepredvidljiva 
na lužastem terenu. Kljub temu sta 
obe moštvi igrali na vso moč, vendar 
previdno, fair in športno. Skratka bila 
je prava igra, čista, poštena, zares 
športno merjenje moči. Na trenutke 
je bilo smešno, ko je žoga obtičala v 
luži, ali igralec na spolzkem terenu ni 
mogel spremeniti smeri, kot bi hotel 
oziroma moral. Kljub temu pa ni 
manjkalo lepih akcij. Madžari so po
vedli s štirimi goli, preden so Panonci 
zabili prvega, nakar so Madžari še 
enkrat zadeli. Na koncu je prevlado
vala Panonija, vendar so pri Madža
rih takrat še igrale zamenjave. 
Končni rezultat je bil 5:2.

To je bilo prvič, da' je Raba na 
medsebojnih srečanjih premagala 
Panonijo. Vodja Rabine nogometne

O sodelovanju med Rabo in Panonijo

Navezujejo tudi 
poslovne stike

Panonija sodeluje s Rabo že štiri leta, zato je prav, da o tem sodelovanju 
napišemo nekaj več.

Panoniji je dal pobudo občinski sindikalni svet, ki želi, da se na obeh 
straneh meje pletejo vezi tudi med delovnimi kolektivi. Obe tovarni imata 
podoben program, tako da je partnerstvo logično. Sindikalni organizaciji 
sta tudi zelo zavzeti za ohranitev stikov in njihovo oživitev. Pomemben de
javnik so tudi porabski Slovenci, čeprav \ Sentgothartu sicer ne živi avto
htono slovensko prebivalstvo, pa je vendarle v Rabi zaposlenih nekaj po- 
rabskih Slovencev. ,

Začelo se je s športnimi srečanji, ki jih imajo vsaj dvakrat letno — enkrat 
na tej, drugič na drugi strani meje. Program sodelovanja določajo vsako 
pomlad, ko se srečata vodstvi sindikalnih organizacij.

»Vedno dodamo kaj novega«, je povedal predsednik Panonijine sindi
kalne organizacije Ladislav Abraham. »Tako smo letos vpeljali izmenjavo 
letovanj«.

Panonijin sindikat in seveda tudi vodstvo delovne organizacije se zav
zemata, da bi sodelovanje rezširili tudi na poslovne stike. »Že nekajkrat 
smo predlagali, da bi razvili poslovno sodelovanje in sicer v okviru ma
loobmejne izmenjave«, je povedal Abraham. »Ko smo bili spomladi v 
Sentgothartu, smo se dogovorili, da bo prišel predstavnik pooblaščene 
madžarske trgovske hiše na KIK Pomurko in se dogovoril o vrednosti ter 
izbiri izdelkov, ki bi jih izmenjevali. Madžari se zanimajo za našo škropilno 
tehniko, predvsem za motorne nahrbtne škropilnice, mi pa bi od njih ku
povali sestavne dele za kmetijske stroje.« Problem je, ker gre maloob
mejna izmenjava preko pooblaščenih trgovskih hiš na tej in oni strani 
meje, tako da še ni znano, kdaj se bo posel začel.

Vsekakor pa je Raba zainteresirana za sodelovanje, sindikalno in po
slovno, je zatrdil sekretar tamkajšnje sindikalne organizacije Mikloš Mar- 
ton.

»Garancija sodelovanju je vaš tokratni obisk,« je rekel. »Zelo napačno 
bi bilo,, če bi stike prekinili.«

O poslovnem sodelovanju je rekel: »Nisem sicer pristojen, da bi lahko o 
tem povedal podrobnejše podatke, rečem pa lahko, da smo naredili prve 
korake in smo za takšno sodelovanje navdušeni na področjih, kjer obsta
jajo možnosti.«

In še je rekel: »V našem sindikatu se bomo trudili, da bomo stike nada
ljevali. Postavili smo že trdne temelje sodelovanja, ki ga želimoše razvijati. 
Spijmo kozarec vina na to sodelovanje!«

Vzdušje na srečanju je bilo seveda zaneseno. Pogovarjali smo se v pi
sarni poleg kuhinje, ker so glasbeniki igrali na vso moč, da je bil povsem 
resen pogovor v jedilnici skoraj nemogoč. Vino pa je bilo pri roki. In naz
dravili smo na še uspešnejše sodelovanje.

Seveda p3 sem izrabil priložnost in prosil Mikloša, da je povedal nekaj 
besed, kako deluje sindikat v Rabi. Povedal je, da tudi pri njih sindikalne 
organizacije sprejemajo letne plane, ki jih najprej obravnava izvršni odbor 
(ožje vodstvo sindikata ima 7 članov, širše pa 35, da so zastopani vsi 
oddelki tovarne), nato pa sindikalni program sprejme tudi kolegij tovarne.

Na Madžarskem delajo sindikalne organizacije natančnejše programe 
kot pri nas, saj konkretno opišejo akcije za vsak mesec. Ko sem ga vprašal, 
kaj septembra, ni bil Mikloš prav nič v zadregi: »Za ta mesec je predvideno 
precej nalog, saj bo sindikalna organizacija septembra dala ocene vseh vo
dilnih delavcev v tovarni. Naslednja izredno pomembna naloga je, da oce
nimo, kakšno vlogo ima sindikat med delavci v tovarni. In nekoliko kasneje
— ne še septembra — bomo začeli predpriprave na volitve novih članov 
sindikalnega vodstva.« (Opomba: na Madžarskem imajo v sindikatu pet
letni mandat).

Razlika v primerjavi z našo ureditvijo je, da na Madžarskem sindikat 
nima nobene vloge pri volitvah v državne upravne organe.

»Pri nas sindikat izrecno deluje znotraj tovarne brez primesi pokrajine«, 
je pojasnil Miloš. »Sindikalna organizacija v tovarni je ločena od terito
rialne uprave. Koordinacija sindikalnega dela je izrecno znotraj organiza
cije Raba. Osebno menim, da je tako boljše, ker mi v Rabi svoje probleme 

.boljše poznamo kot kdorkoli od zunaj. Imamo pa delegata, ki prisostvuje 
sejam mestnega sindikalnega sveta Sentgothart.«

Ker v IMP-ju obravnavamo nov sistem osebnih dohodkov, sem madžar
skega sindikalista seveda vprašal, kako imajo oni urejeno to področje. 
Takoj je postalo jasno, da imajo tudi tam neko obliko nagrajevanja po 
delu.

»Vsak delavec zasluži toliko, kolikor kosov je naredil, pri čemer ob
vezno ocenjujemo tudi kvaliteto.«

Kaj pa režija?
»Režijski delavci so plačani po uspešnosti tovarne v preteklem letu in po 

izobrazbi, dokazani s spričevalom.«
Na koncu sem Kikloša vprašal še po aktivnosti njihovega sindikata na 

področju kulture, športa in podobnih dejavnosti. »Za kulturo imamo v to
varni posebno službo s tremi zaposlenimi, ki skrbijo za nivo kulturnega živ
ljenja delavcev. To torej ni področje sindikata, pač pa je športna dejavnost 
v celoti domena sindikata. V naši tovarni imamo letni program športne de
javnosti. Tako imamo športne tekme med sektorji v petih panogah (mali 
nogomet, namizni tenis, kegljanje, streljanje in šah). Na teh tekmah na
stopa 400 do 450 naših delavcev. Vsako leto imamo tudi skupne igre vseh 
organizacij v okviru Rabe, na katerih naše ekipe dosegajo lepe rezultate. V 
županiji pa imamo tudi športne igre tovarn s tega območja. Na vseh sindi- ■ 
kalnih tekmah lahko nastopajo le igralci, ki niso aktivni člani športnih iger. 
Vso organizacijo in vse stroške nosi sindikat. Denar zbiramo zgolj s člana
rino zaposlenih v tovarni, ki znaša povprečno 45 forintov mesečno. Tako 
mesečno zberemo 225.000 forintov, iz česar plačujemo vse svoje stroške
— poleg športa tudi letovanje, stroške administracije, skratka, vse stroške,
ki jih imamo.« L. J.

sekcije Tomaž Mikoš ni skrival zado
voljstva. Na vprašanje, čemu pripi
suje gladko zmago, je odgovoril:

»Za drugo današnjo tekmo, za sre
čanje s Panonijo, smo se resno pri
pravljali. saj s Panonijo doslej še 
nismo dosegli nobene zmage. Mi
slim. da dež ni bil za nas nobena 
prednost, pač pa je bilo odločilno to. 
da smo se dobro popravili. Presene
tilo pa nas je tudi to, da je Panonija 
slabše zaigrala, kot smo je bili vajeni 
na prejšnjih tekmah, kar nam je dalo 
še dodatno spodbudo, da smo dosegli 
vodilne zadetke.«

Sicer pa je Mikoš poudaril, da Ra
bovci smatrajo tekme s Panonijo za 
prava prijateljska srečanja, kot so 
prepričani, da jih tudi Panonci. »Z 
Vučkom, Pozderecem, Gorubocom 
in drugimi Panonijinimi nogometaši 
se že dobro poznamo in smo postali 
pravi prijatelji, zato tako tudi igramo 
in zato bomo s temi srečanji redno 
nadaljevali.«

In še nekaj je poudaril Tomaž 
Mikoš, kar daje pravo vrednost Ra
bini sobotni zmagi: »V našem moš
tvu ne igra noben igralec, ki nastopa 
za klub. Na Madžarskem aktivni 
igralci namreč ne smejo nastopati na 
sindikalnih tekmah, kar mi spoštu
jemo tudi na srečanjih s Panonijo, 
ker je tudi to sindikalno tekmova
nje.«

V Biiskovi in Panonijini ekipi pa so 
nogometaši, ki igrajo za Muro. 

Posebej napeto pa je bilo keglja-

ekipi začetno prednost. Blisk je že na 
začetku zaostal. Madžari pa so stalno 
zmanjševali prednost Murskosobo- 
čanov, še zlasti, ko je Dervarič kot 
tretji naredil 160.

Ko sta na igrišče stopila Robert 
Drvarič za Panonijo in Kočiš -za 
Rabo. so Panonci vodili še za enajst 
kegljev. Kočiš je začel s tremi devet- 
kami in Panoncem so se obrazi zmra
čili. Pred zadnjim čiščenjem se je tudi 
Zelko že sprijaznil, da ne bo najboljši 
posameznik. Nato pa je Kočiš za 
prvih devet porabil kar šest krogelj. 
Se vedno je imel zmago v žepu. saj bi 
se z Zelkom izenačil, že, če bi še en
krat počistil. Toda s prvo kroglo je 
slabo začel in na koncu je ostal na 
kegljišču desni kmet — za toliko je 
bil Zelko boljši od Kočiša. Kljub 
temu pa je Kočiš naredil dovolj, da je 
Raba premagala Panonijo ravno 
tako za en kegel — prvič na doseda
njih srečanjih.

»Saj sem vedel, direktor, da se ne 
more dobro končati, če si ti naš naj
boljši kegljavec,« je na koncu rekel 
Robert Drvarič.

Rabovci so zmagali tudi v namiz
nem tenisu, šah se je končal neodlo
čeno, le v streljanju z malokalibrsko 
puško Panonci niso dovolili presene
čenja.

Pa saj rezultati niso važni. Po-

Tako so čofotali nogometaši na tekmi med Panonijo in Rabo. 
(Foto: L. J.)
membno je. da so bile tekme lepe in 
vzdušje res prijateljsko. Res je Jože 
Oršoš iz Bliska na prvi tekmi enemu 
madžarskih nogometašev postrgal 
lep kos kože z nosu, ampak to je bila 
nesreča v preveliki športni vnemi in 
po tekmi sem videl Oršoša, ki je 
skrušeno razlagal, da prav zares ne 
ve. kako se je to zgodilo.

Po tekmah so Rabovci povabili 
Panoncc na kosilo v lepo okrašeno 
tov arniško menzo. Tudi godci so bili 
tam in neumorno so igrali, le plesalk 
je primanjkovalo. Na koncu se je se
kretar Rabinetia sindikata zahvalil za

obisk, izmenjali so spominska v - .—m 
in si obljubili, da se bodo prih"" tl '6tiar
srečali v Murski Soboti. MedtfU 
je ansambel igral Jugoslavijo, stL
poslovili in se odpravili domov-- • -jrsem videl visokega, svetlolaseg11 
čiša, ki se je, očitno navdušen !J 

tl i;wLim iKnphnm. J.svojim kegljaškim uspehom. P1’"v T
ljal z vsakomer, ki je prišel mimUv 
bi hotel pokazati, da kdmaj čak^ 
vanšo. Panonci in Bliskovci pa 
niso bili videti žalostni zaradi P11
zov — važno je prijateljstvo.

LOJZE JAVO 1̂

Obraz iz kolektiva: Janez Zor — »ta glavni pri vratih na Aljaževi«
nje na dvosteznem kegljišču brez av
tomatskega postavljanja kegljev. 
Metali so 40 lučajev — dvakrat po 
deset na polno'in čiščenje.

Za Panonijo je začel direktor Emil 
Zelko. nekdaj član Garde, in doka
zal, da ima še vedno mirno roko. 
Podrl je 165 kegljev in priboril svoji

Kaj je sto let — kot sto 
jurjev?«

k
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Če pride človek v tozd Tehnomont v Aljaževi ulici, naleti že na vhodu v 
Delovna akcija Kobansko stavbo na prijaznega, vedrega in čvrstega moža. To je vratar Janez Zor, ki je
------------------------ ------------------------ takoj pripravljen postreči z informacijo, kje lahko koga najdete, saj pozna vse

delavce in ve, kje se kdo od njih nahaja.

Bili so 
udarniki

V občini Grosuplje imajo že nekaj 
let mladinsko delovno brigado Jože 
Kovačič. V brigadi delujejo tudi 
mladi iz delovne organizacije Livar 
ter njeni štipendisti.

Vsako leto OO ZSMS tega 720 
članskega kolektiva izvede med mla
dimi evidentiranje za sodelovanje na 
posamezni delovni akciji. Lep primer 
medsebojne povezanosti med šti
pendisti - in osnovno organizacijo 
mladine v Livarju se je pokazala tudi 
letos, ko so se trije livarjevi štipendi
sti Jože Trunkej, Mitja Miklič in 
Stane Puš udeležili delovne akcije 
Kobansko 84.

O delu, vtisih in doživetjih pa si v 
nadaljevanju lahko preberete sami.

Kot vsako leto se je Mladinska de
lovna brigada Jože Kovačič udeležila 
ene izmed delovnih akcij v naši do
movini. Letos je brigada sodelovala 
na republiški Mladinski delovni ak
ciji Kobansko 84.

Na njej so sodelovale štiri brigade: 
MDB Trebnje, MDB Izola, MDB 
Rdeči križ in naša brigada Jože Ko
vačič občine Grosuplje. V brigadi je 
bilo enajst brigadirjev, zadnji teden 
pa so se nam pridružili še trije briga
dirji. Kopali smo jarke za PTT kabel. 
Prve dni je bilo na rokah, ki niso bile 
vajene dela, nekaj žuljev. Kljub žu
ljem je bila naša brigada najboljša. 
Normo smo presegali za 30 do 70 od
stotkov. Pri drugih je bil učinek tudi 
za polovico slabši.

Delo na trasi je bilo različno: en
krat težko, drugič lahko. Posebnih 
problemov na akciji ni bilo, motilo pa 
nas je le, da so bili tuši včasih pokvar
jeni. Hrana je bila solidna, edino zaj
trki so se preveč ponavljali. Brigadir
sko popoldne smo lahko preživeli de
lovno v katerem od krožkov ali pa 
smo odšli v sobo malo zadremat. Po
poldne smo imeli tudi športna tek
movanja.

Brigadirski večeri so bili tudi dokaj 
dobro organizirani. Gostovale so 
razne instrumentalne skupine in kan- 
tavtorji (Jani Kovačič). Srečali pa 
smo se tudi z domačini, če se zvečer 
ni nič dogajalo, smo vzeli v roke ki
tare in kakšno zapeli. Ob takih tre
nutkih občutiš tisto pravo tovarištvo, 
ki vlada med brigadirji.

Po končani akciji je bila MDB 
Jože Kovačič edina udarna brigada. 
Zaradi premajhnega števila brigadir
jev pa nismo mogli osvojiti traka ak
cije. V brigadi so bile podeljene tri 
udarniške značke in udarniška 
značka za vodenje »kantine«.

Na akciji sem se počutil zelo sproš
čeno. Imel pa sem občutek, da je bil

Ko ga vidite, kako je ves poln živ
ljenjske sile in razpoloženosti, bi mu 
prisodili kvečjemu kakšnih šestdeset 
let.

»Kaj mislite, koliko'sem star?« In 
že pove: »V 84. letu sem.« Takoj 
pomislite, da se morda šali ali vas 
hoče potegniti, ali pa da se je zmotil 
za dolgo vrsto let. Pa ni tako.

Žan, kot ga kličejo v službi v Alja
ževi, kjer dela že 14 let, vas potem 
prepriča o svoji resnični starosti, ko 
pove, kolikim vladarjem je v življe
nju prisegel in kdaj je že prisegel pr
vemu. Torej je le resnica o 84 letih, 
saj je že leta 1914 prisegel cesarju 
Francu Jožefu v službi na pošti, da bo 
pošteno in vestno delal in čuval v taj
nosti vse službene zadeve. Kot av
strijski vojak je prisegel avstrijskemu 
cesarju Karlu, kot jugoslovanski 
vojak Petru L, v Klužbi na železnici 
Aleksandru L, pa Petru II., kot akti
vist obveščevalec v NOB pa še mar
šalu Titu.

V Aljaževi, kjer je sedaj tozd Teh
nomont, je delal že pri drugih firmah. 
Toda firme so se menjale, on pa je 
ostal. Pravi, da je »ta glavni« pri vra
tih. Skrbi za vse od kurjave, kopira
nja, odpiranja in zapiranja vrat, pa še 
telefonist je hkrati. Po ves dan je v 
službi in dobi honorar za 4 ure dnev
no. Pa se sploh ne jezi, saj pravi, da je 
vojsko, ki sem jo pri aviatiki služil v 
Judenburgu, Krakovu, Dunaju, v 
Gradcu. Po prihodu iz vojske sem

ZAHVALA
Ob prerani izgubi mo

jega očeta Garafol Bo
gdana, se iskreno zahva
ljujem osnovni organiza
ciji sindikata tozd Ogre
vanje vodovod, sodelav
cem ter prijateljem za po
darjeno cvetje ter sprem
stvo na njegovi zadnji 
poti.

NUŠA JERMAN

nekaj časa delal pri aviatiki kot civi
list za majhno plačo. Pa sem raje pu
stil to delo in sem sešel zastonj učit še 
eno leto v Strojno tovarno Žabkar, 
kjer sem dobil zaključno spričevalo.

Z 21. leti sem šel v jugoslovansko 
vojsko v Petrovaradin. Služil sem 18 
mesecev, ker nisem vedel, da imam 
kot tretji sin pravico do skrajšanega 
roka — to je 9 mesecev. Po vritvi od 
vojakov sem sc zaposlil v Strojni to
varni Žabkar, od koder sem po dveh 
letih odšel iskat zaposlitev v Mostov
no, kjer sem delal pri popravljanju 
mostov, okretnic za obračanje stro
jev v kurilnicah. To je bila zagrebška 
delavnica. Ko so jo preselili v Za
greb, sem s? z družino, ki sem jo 
tedaj že imel, preselil v Zagreb, kjer 
sem bil devet let, do leta 1939.

Tedaj je bila tam najhujša hajka. 
Zato sem se preselil z družino nazaj v 
Ljubljano in sem si uredil premesti
tev v Mostovno, ki je spadala pod 
Ljubljansko direkcijo, kjer sem delal 
do leta 1944, ko so me aretirali belo
gardisti in močno pretepli, ker je v 
delavnici delala Osvobodilna fronta. 
Odpeljali so me v zapor, kjer sem v 
bolnici na Poljanski ležal 7 tednov 
plačan za toliko ur, kolikor jih v re
snici dela.

In kakšno je bilo njegovo življe
nje?

Oče mu je umrl, ko je bil star 
sedem let. Otrok je bilo pet v družini, 
najstarejša sestra je bila takrat stara 
12 let.

Vsa skrb za družino je po očetovi 
smrti ostala materi, ki je bila v mla
dosti pastirica na planini. »Veste«, 
pravi Žan, »ko sem prišel iz šole, mi 
ni mama rekla, naj se grem učit in 
delat naloge, ampak sem moral dela
ti. Imeli smo doma krave. Ko sem bil 
star osem let, sem raznašal strankam 
mleko.«

Kaj pa šola in naloge?
»Naloge sem naredil kar v šoli. 

Pod klopjo sem jih delal: Ko je uči
telj govoril, sem imel že nalogo napi
sano. V šoli sem ponavljal drugi in 
tretji razred. V tistih časih ni bilo 
namreč nič nenavadnega, da je bil 
reven otrok tudi \ šoli zapostavljen.«

Na mamo ima lepe spomine. * J 
da jim je dobro kuhala, da je ol J 
strigla. Spominja se, kako je P'jj 
ljala kravo s sejma, pa jo je »P° 
nala«. .J

Kosem bilstar 14 let, sem se »J 
poslil na pošti, kjer sem sprva ra U
šal telegrame, potem pa po**^-
krat je tula moja plača en gu'"^rii; 
specialist na pošti pa je imel - jji 
(to je bilo dva goldinarja in p° 
je bila dobra plača. Na pošti n. ^ 
ostal dolgo. Zaposlil sem se Pr ^ 
vaču Trlepu, ki me je nagovarjaj
bi se učil kovaštva. Ta poklic Pa 
je zdel pretežak in sem se raje i ^...... ........
slil v strojnem ključavničarstv4|f
Kastelic Žabkarju, kjer sem se11 
strojnega ključavničarja. Še 1
učne dobe ob koncu druge sve jjsk1 
vojne, so me poklicali v aVS ■J*
ves pretepen. Od tod so me odp > 
v lager v Nemčijo. Delal sem VP 
niči v Stockstadtu, kjer mi ni vflj
hudega. Julija 1945 sem *>- vu 
domov in se spet zaposlil \ M0!\j-j,jt 
Vprašali so me, kaj bom delal; fSk 
kar sem se naučil — ključavm - 
delo. Ostal sem tam do leta • ":jt, 
to je še dve leti po uP0\jgii,,| 
Kakšno leto sem bil potem 
Ker pa mi je postalo dolgčas, 
poiskal honorarno delo. De«1 < 
vse mogoče. Leta 1970 me lc ^ ^ cji

4*
snubit poslovodja Dvigaloteh" 'p Jra
bi prišel v to firmo za vratarja- o<
časa sem okleval, potem sen1 -j/l ^ 
šel. V začetku je bilo težko, ko >

:kma|u.k°n/ > 
Z1 ‘poznal ljudi, no, pa sem se 

vadil in zdaj delam z lahkoto"1 1
voljstvom. . a|i s v

Ste kaj hodili na dopust m ‘ j c 
vedno hodite? j '

»Včasih nismo hodili na ^ye|, 
saj ga niti nismo dobili. ^ ,if č 
pri železnici, sem med d G| st1] ^ 
doma okopaval krompir. R°P e(m 
se na morju, ko sem delal na nilv- k 
ob morju. Na dopuste smo sv ,
dili po vojni. , v M;1' te

Zdaj greva včasih še z zen lCo v 
tuljek, kjer ima hčerka brun" ^ i

Nameravate še dolgo dela h
nomontu? v se’’ tJ

»Kose počutim takole zdr' jiiil 
zdi, da sto let ni nič, kot ni m • se> „ 
jev. Ge bom tako zdrav, ,
sedaj-, bom seveda še dela „|\l l
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štab akcije premalo povezan z briga
dirji. Čudilo me je tudi, da imamo in
teres do mladinskega prostovoljnega 
dela samo sinovi in hčere malo manj 
premožnih staršev. Drugače pa mi je 
bilo vzdušje na akciji zelo všeč. Če bo 
možnost, bom še šel kdaj na kakšno 
mladinsko delovno akcijo.

Štipendist DO LIVAR 
STANE PUŠ

Preklinjanje spet 
zastonj * si

ila tu° 
,žitevi

Predsednik 
na počitnicah

Predsednik sindikalne konference v celjski 
Klimi Rado Kavčič dobro vodi sindikat in tudi 
vestno skrbi za letovanje Kliminih delavcev 
nasploh, za počitniške prikolice na Rabu pa še 
posebej. Sodelavci se mu želijo oddolžiti za pri
zadevnost s tole karikaturo.

Majska odjuga je, kot vemo, posprav ^ ^ 
led na cenah. V času vsesplošnih Pti°ra,.,irsc 
smo v Glasniku veseli, da smo našli nekaj- K ^ 
ni podražilo. V tajništvu delovne skupnosLl^.fl0 
so lansko spomlad uvedli posebno Pr'st0!0rilt 
za kletvice. Kdor se je v omenjenih Pf° ral 
spozabil in izrekel nespodobno besedo, Je 
plačati dinar kazni. . ^ K

V Izipovem tajništvu so dali svoj Pr'sPL.er)1 s
stabilizaciji in razbremenjevanju delavc 
tem, da globe za grde besede že leto 'j^ali 
povišali. Še več, zadnje čase so jo ce v
pobirati. Preklinjanje je spet zastonj 
Izipu. L- •*'
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